
GASETA MUNICIPAL

1
gaseta@bcn.cat               barcelona.cat/gasetamunicipal                 DLB-5.656-2007

Comissions del Consell Municipal – Actes

ACTA Comissió d'Economia i Hisenda, sessió de 18 de novembre de 2020.

A la sala virtual, amb pantalla central de control de la Sala Lluís Companys de la Casa 

Consistorial de la casa de la ciutat de Barcelona, el 18 de novembre de 2020, s'hi reuneix la 

Comissió d'Economia i Hisenda en sessió ordinària, sota la presidència de l'Im. Sr. regidor

Jordi Castellana Gamisans. Hi concorren les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Montserrat Ballarín 

Espuña, Jordi Martí Grau, Jaume Collboni Cuadrado, Francesc Xavier Marcé Carol, Ernest 

Maragall i Mira, Miquel Puig i Raposo, Montserrat Benedí i Altés, Elsa Artadi Vila, Ferran 

Mascarell i Canalda, María Luz Guilarte Sánchez, Josep Bou i Vila i Eva Parera Escrichs, 

assistits per l'assessora jurídica, la Sra. Míriam Cabruja Escobedo, que actua per delegació del 

secretari general i que certifica.

També hi són presents l'Im. Sr. Eloi Badia Casas, l'Ima. Sra. Neus Munté Fernàndez, l' Im. Sr. 

Francisco Sierra López, la Sra. Raquel Gil Eiroá, comissionada promoció de l'ocupació i 

polítiques contra la precarietat, el Sr. Francisco Fernández Ontiveros, gerent de l'Àrea de 

drets socials, justícia global, feminismes i LGTBI i el Sr. Antonio Muñoz Juncosa, interventor 

general.

Excusen la seva absència les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Marc Serra Solé, Jordi Rabassa 

Massons i Joan Subirats Humet.

La sessió no presencial va ser convocada i es celebra en virtut del que disposa l'article 46.3 

de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les Bases del Règim Local, segons redacció 

donada pel Reial Decret llei 11/2020, de 31 de març, pel qual s'adopten mesures urgents 

complementàries en l'àmbit social i econòmic per fer front a la COVID-19.

La Secretària delegada constata l'efectiva connexió per via telemàtica de tots els assistents a 

la sessió mitjançant el sistema de videoconferència gestionat des de la referida sala virtual i 

acredita la seva identitat, així com l'existència de quòrum legal.

S'obre la sessió a les 16.06 h.

El president comunica que s'ha sol·licitat una alteració de l'ordre del dia per motius d'agenda. 

Atès que cap grup s'hi oposa, resol que el punt 4 de l'ordre del dia es tracti després del punt 

5.

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior

Es dona per llegida l'acta de la sessió anterior, sessió ordinària celebrada el 21 d'octubre de 

2020, l'esborrany de la qual ha estat tramès a tots els membres de la Comissió; i s'aprova 

amb els vot contrari del grup de Cs i el vot favorable de la resta de grups municipals.

II) Part Informativa
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a) Despatx d'ofici

En compliment de l'article 63.1 del Reglament Orgànic Municipal, es comuniquen les 

resolucions següents:

1. (20201013) Del gerent del districte de Sant Martí, de 18 de setembre de 2020, que inicia 

expedient, aprova el plec de clàusules i autoritza la despesa del contracte relatiu a 

l'elaboració, gestió i execució d'un programa d'activitats de dinamització comercial, durant la 

campanya de Nadal, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 39.187,06 euros (IVA 

inclòs).

2. (2020/63) Del gerent de Pressupostos i Hisenda, de 29 de setembre de 2020, que adjudica 

a Techedge España, SL. el contracte relatiu a la segona fase de distribució de recursos, lot 1, 

per als exercicis 2020-2021, i per un import de 209.886,60 euros (IVA inclòs).

3. (2020/63) Del gerent de Pressupostos i Hisenda, de 29 de setembre de 2020, que adjudica 

a Techedge España, SL. el contracte relatiu al servei d'implantació i millora de diversos 

models de recursos amb l'eina SAP PCM, segona fase del cost efectiu de les entitats, lot 2, per 

als exercicis 2020-2021, i per un import de 23.987,04 euros (IVA inclòs).

4. (2020/63) Del gerent de Pressupostos i Hisenda, de 29 de setembre de 2020, que adjudica 

a Indra Soluciones Tecnológicas de la Información, SL. el contracte relatiu a l'elaboració de 

memòries dels districtes, lot 3, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 47.974,08 

euros (IVA inclòs).

5. (200400034) De la gerent del districte de Les Corts, de 5 d'octubre de 2020, que adjudica 

a la Sra. Eulàlia Altés de Caralt el contracte relatiu al suport i re-impuls de l'associacionisme 

comercial, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 17.908,00 euros.

6. (0668/19) Del gerent d'Àrea d'Economia, Recursos i Promoció Econòmica, de 13 d'octubre 

de 2020, que amplia el termini d'execució fins al 31 de desembre de 2020, el contracte relatiu 

als serveis d'assessorament per al desplegament de la mesura de govern "La transformació 

digital del comerç, mercats i serveis de la ciutat de Barcelona adjudicat al Sr. Guillermo 

Vallejos Arroyo.

7. Del gerent d'Àrea d'Economia, Recursos i Promoció Econòmica, de 13 d'octubre de 2020, 

que adjudica a la Corporació Catalana de Mitjans Audiovisuals, SA. el contracte relatiu al 

servei de difusió publicitària de les marques "Direcció de Comerç, Restauració i Consum de 

l'Ajuntament de Barcelona" i "Mercats de Barcelona" en el programa televisiu "Gent de 

Mercats i Comerços de la Corporació Catalana de Mitjans Audiovisuals, SA.", per als exercicis 

2020-2021, i per un import de 181.500,00 euros (IVA inclòs).

8. Del gerent d'Àrea d'Economia, Recursos i Promoció Econòmica, de 19 d'octubre de 2020, 

que adjudica a Iniciatives Events, SL el contracte relatiu als servei per a l'oficina de producció 

i logística de les activitats culturals de dinamització comercial a la plaça de Catalunya, per als 

exercicis 2020-2021, i per un import de 145.078,13 euros (IVA inclòs).

9. Del gerent d'Àrea d'Economia, Recursos i Promoció Econòmica, de 19 d'octubre de 2020, 

que allibera la quantitat de 40.919,47 euros (IVA inclòs) en concepte de baixa en la licitació 
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del contracte relatiu als serveis per a l'oficina de producció i logística de les activitats culturals 

de dinamització comercial a la plaça de Catalunya adjudicat a Iniciatives Events, SL., per als 

exercicis 2020-2021.

10. (20003090) Del gerent d'Àrea d'Economia, Recursos i Promoció Econòmica, de 20 

d'octubre de 2020, que adjudica a l'Ortiga Coop. Agricultura Ecològica el contracte relatiu a la 

Microxarxa d'escoles per a una alimentació sana, justa i sostenible, programa 

d'acompanyament i formació adreçat a centres educatius per al disseny i implementació 

d'accions que promoguin una alimentació sana, justa i sostenible al centre i al seu entorn 

proper i que facilitin l'establiment de sinèrgies i treball en xarxa entre centres educatius, per 

als exercicis 2020-2021, i per un import de 16.913,30 euros.

11. (20003182) Del gerent d'Àrea d'Economia, Recursos i Promoció Econòmica, de 20 

d'octubre de 2020, que adjudica a Noe Conceptos Especiales, SL. el contracte relatiu als 

serveis de consultoria i assistència tècnica per identificar i assegurar oportunitats de 

cooperació i projectes d'inversió dins del mercat xinès, per als exercicis 2020-2021, i per un 

import de 17.061,00 euros.

12. (20003153) Del gerent d'Àrea d'Economia, Recursos i Promoció Econòmica, de 20 

d'octubre de 2020, que adjudica a Line Sports And Entertaiment, SL. el contracte relatiu a la 

conceptualització de l'estratègia de gamificació i dinamització digital del projecte "Barcelona 

Capital Mundial Alimentació Sostenible 2021", per als exercicis 2020-2021, i per un import de 

18.137,89 euros.

13. Del gerent d'Àrea d'Economia, Recursos i Promoció Econòmica, de 22 d'octubre de 2020, 

que inicia expedient, aprova el plec de clàusules i autoritza la despesa del contracte relatiu al 

servei de vigilància, seguretat privada i control d'accessos durant el funcionament de la Fira 

de Consum Responsable i Economia Social i Solidària i durant les activitats de Nadal, per als 

exercicis 2020-2021, i per un import de 109.657,52 euros (IVA inclòs).

14. Del gerent d'Àrea d'Economia, Recursos i Promoció Econòmica, de 22 d'octubre de 2020, 

que adjudica a Discmedi, SA. el contracte relatiu a la gestió de la programació de les 

activitats culturals conferides pel comissariat artístic de plaça de Catalunya, entre els dies 18 i 

30 de desembre de 2020, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 357.914,99 euros 

(IVA inclòs).

15. (DP-20878) Donar compte a la Comissió d'Economia i Hisenda de la sentència número 

60/2020 de 27 de maig de 2020 dictada pel Jutjat de Primera Instància Nº 21 de Barcelona 

en procediment ordinari núm. 104/2019-C, per la qual es declara la resolució del dret de 

superfície atorgat sobre la finca de propietat municipal situada en l'avinguda Meridiana núm. 

662-680 (actualment avinguda Meridiana núm. 672-680), adjudicat a la societat OCA 

Inspección Técnica de Vehículos Catalunya S.A.U. (actualment OCA Inspección Técnica de 

Vehículos S.A.), per acord de la Comissió d'Hisenda i Pressupostos de 18 de febrer de 2010 i 

formalitzat el 12 de març de 2010 davant el notari de Barcelona senyor Antonio Bosch i 

Carrera, amb número de protocol 388, per a destinar-la a la construcció i explotació d'una 

instal·lació d'Inspecció Tècnica de Vehicles (ITV).

Acords de la Comissió de Govern de 14 de maig de 2020
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16. (3-040/2020) Aprovar l'expedient núm. 3-040/2020 de modificacions de crèdit, consistent 

en transferències de crèdit del Pressupost General de l'Ajuntament de Barcelona de l'exercici 

2020, d'import 761.196,69 euros, per fer front a despeses pel desenvolupament de serveis 

tecnològics de la Gerència d'Àrea d'Ecologia Urbana, de conformitat amb la documentació i 

amb la distribució d'aplicacions pressupostàries que consta a l'expedient, referència 

comptable núm. 20050491; i publicar aquest acord a la Gaseta Municipal. Donar-ne compte a 

la Comissió d'Economia i Hisenda.

Acords de la Comissió de Govern de 10 de setembre de 2020

17. (3-087/2020) Aprovar l'expedient núm. 3-087/2020 de modificacions de crèdit, consistent 

en transferències de crèdit del Pressupost General de l'Ajuntament de Barcelona de l'exercici 

2020, d'import 968.000,00 euros, per fer front a despeses de la Gerència d'Àrea Agenda 

2030, Transició Digital i Esports sobrevingudes per la crisi sanitària derivada de la Covid 19, 

de conformitat amb la documentació i amb la distribució d'aplicacions pressupostàries que 

consta a l'expedient, referència comptable núm. 20090291; i publicar aquest acord a la 

Gaseta Municipal. Donar-ne compte a la Comissió d'Economia i Hisenda.

Acords de la Comissió de Govern de 22 d'octubre de 2020

18. (20XC0239) Aprovar el conveni marc de col·laboració entre l'Ajuntament de Barcelona i 

l'Associació Barcelona Restaurants Sostenibles. Facultar la Ima. Sra. Montserrat Ballarín 

Espuña, regidora de Comerç, Mercats, Consum, Règim Interior i Hisenda per a la signatura de 

l'esmentat conveni. Donar-ne compte a la Comissió d'Economia i Hisenda.

19. (3-109/2020) Aprovar l'expedient núm. 3-109/2020 de modificacions de crèdit, consistent 

en transferències de crèdit del Pressupost General de l'Ajuntament de Barcelona de l'exercici 

2020, d'import 1.229.937,85 euros, per atendre despeses originades per l'aplicació de 

mesures especials que s'han hagut de realitzar, per la COVID-19, a equipaments gestionats 

des de l'Àrea de Drets Socials, des del Districte de Sants-Montjuïc i des de la Gerència de 

Seguretat i Prevenció, de conformitat amb la documentació i amb la distribució d'aplicacions 

pressupostàries que consta a l'expedient, referència comptable núm. 20101091; i publicar

aquest acord a la Gaseta Municipal. Donar-ne compte a la Comissió d'Economia i Hisenda.

Acords de la Comissió de Govern de 29 d'octubre de 2020

20. (20002978) Iniciar l'expedient per a la contractació del LOT 3 (Servei de col·laboració en 

les actuacions d'auditoria de comptes de les entitats subjectes al RD 424/2017 (Barcelona) 

per a les Entitats públiques empresarials locals municipals i societats mercantils no sotmeses 

a auditoria obligatòria) basada en l'Acord Marc de serveis de col·laboració amb la intervenció 

en les actuacions d'auditoria pública i control financer de subvencions amb destinació a les 

entitats locals de Catalunya (expedient 2018.06), amb núm. de contracte 20002978, amb un 

pressupost base de licitació de 322.208,48 euros (IVA inclòs) i un valor estimat de 

399.432,00 euros; aprovar les actuacions preparatòries efectuades i el document de licitació 

corresponent a la present contractació; convocar la licitació per a la seva adjudicació; 

autoritzar l'esmentada despesa amb càrrec a les partides i pressupostos amb el 

desglossament següent: un import (IVA inclòs) de 161.104,24 euros a l'exercici pressupostari 

de l'any 2022 i a l'aplicació pressupostària D/22719/92011 0705; un import (IVA inclòs) de 
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161.104,24 euros a l'exercici pressupostari de l'any 2021 i a l'aplicació pressupostària 

D/22719/92011 0705 del Pressupost General de l'Ajuntament de Barcelona de l'exercici 

2021/2022, condicionada a l'existència de crèdit adequat i suficient en els pressupostos 

corresponents. Donar compte d'aquest acord a la Comissió d' Economia i Hisenda.

21. (20003219) Iniciar l'expedient per a la contractació del LOT 4 (Servei de col·laboració en 

les actuacions d'auditoria de comptes de les entitats subjectes al RD 424/2017 (Barcelona) 

per als Consorcis, fundacions i associacions de l'Ajuntament de Barcelona) basada en l'Acord 

Marc de serveis de col·laboració amb la intervenció en les actuacions d'auditoria pública i 

control financer de subvencions amb destinació a les entitats locals de Catalunya (expedient 

2018.06), amb núm. de contracte 20003219, amb un pressupost base de licitació de 

511.370,20 euros (IVA inclòs) i un valor estimat de 633.930,00 euros; aprovar les actuacions 

preparatòries efectuades i el document de licitació corresponent a la present contractació; 

convocar la licitació per a la seva adjudicació; autoritzar l'esmentada despesa amb càrrec a 

les partides i pressupostos amb el desglossament següent: un import (IVA inclòs) de 

255.685,10 euros a l'exercici pressupostari de l'any 2022 i a l'aplicació pressupostària 

D/22719/92011 0705; un import (IVA inclòs) de 255.685,10 euros a l'exercici pressupostari 

de l'any 2021 i a l'aplicació pressupostària D/22719/92011 0705 del Pressupost General de 

l'Ajuntament de Barcelona de l'exercici 2021/2022, condicionada a l'existència de crèdit 

adequat i suficient en els pressupostos corresponents. Donar compte d'aquest acord a la 

Comissió d' Economia i Hisenda.

22. (20003220) Iniciar l'expedient per a la contractació del LOT 5 (Auditoria de comptes de 

les entitats de caràcter mercantil sotmeses a auditoria obligatòria) basada en l'Acord Marc de 

serveis de col·laboració amb la intervenció en les actuacions d'auditoria pública i control 

financer de subvencions amb destinació a les entitats locals de Catalunya (expedient 

2018.06), amb núm. de contracte 20003220, amb un pressupost base de licitació de 

655.277,92 euros (IVA inclòs) i un valor estimat de 812.328,00 euros; aprovar les actuacions 

preparatòries efectuades i el document de licitació corresponent a la present contractació; 

convocar la licitació per a la seva adjudicació; autoritzar l'esmentada despesa amb càrrec a 

les partides i pressupostos amb el desglossament següent: un import (IVA inclòs) de 

327.638,96 euros a l'exercici pressupostari de l'any 2022 i a l'aplicació pressupostària 

D/22719/92011 0705; un import (IVA inclòs) de 327.638,96 euros a l'exercici pressupostari 

de l'any 2021 i a l'aplicació pressupostària D/22719/92011 0705 del Pressupost General de 

l'Ajuntament de Barcelona de l'exercici 2021/2022, condicionada a l'existència de crèdit 

adequat i suficient en els pressupostos corresponents. Donar compte d'aquest acord a la 

Comissió d' Economia i Hisenda.

23. (3-112/2020) Aprovar l'expedient núm. 3-112/2020 de modificacions de crèdit, consistent 

en transferències de crèdit del Pressupost General de l'Ajuntament de Barcelona de l'exercici 

2020, d'import 6.035.500,00 euros, per fer front a despeses de l'Àrea de Cultura, Educació, 

Ciència i Comunitat, derivades de l'impacte de la COVID-19 en l'activitat i teixit cultural, de 

conformitat amb la documentació i amb la distribució d'aplicacions pressupostàries que consta 

a l'expedient, referència comptable núm. 20102091; i publicar aquest acord a la Gaseta 

Municipal. Donar-ne compte a la Comissió d'Economia i Hisenda.
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Acords de la Comissió de Govern de 5 de novembre de 2020

24. (3-119/2020) Aprovar l'expedient núm. 3-119/2020 de modificacions de crèdit, consistent 

en generació de crèdit per majors ingressos del Pressupost General de l'Ajuntament de 

Barcelona de l'exercici 2020, d'acord amb l'aportació provinent del Servei Català de Salut, per 

atendre despeses derivades del Conveni de cooperació per l'habilitació d'equipaments com a 

extensions provisionals dels hospitals de referència de la ciutat, signat en data 6 d'abril de 

2020, per un import de 179.797,61 euros, de conformitat amb la documentació i amb la 

distribució d'aplicacions pressupostàries que consta a l'expedient, referència comptable 

20102695; i publicar aquest acord a la Gaseta Municipal. Donar compte d'aquest acord a la 

Comissió d'Economia i Hisenda.

Acords de la Comissió de Govern de 12 de novembre de 2020

25. (20xc0251) Aprovar el conveni de col·laboració entre l'Ajuntament de Barcelona, l'Àrea 

Metropolitana de Barcelona i la Diputació de Barcelona per impulsar i desenvolupar les àrees 

de promoció econòmica i urbana (APEU). Facultar la Ima. Sra. Montserrat Ballarín Espuña per 

a la signatura de l'esmentat conveni. Donar compte d'aquest acord a la Comissió d'Economia i 

Hisenda.

26. (DP-2020-27900) Prorrogar el contracte d'arrendament de la finca del carrer de Santa Fe 

núm. 2B coneguda com Torre Llobeta, per tal de poder mantenir l'equipament municipal i les 

activitats relacionades amb el Centre Cívic de Torrer Llobeta, per un any corresponent al 

període de l'1 de novembre de l'any 2020 fins al 31 d'octubre de l'any 2021, a favor de la 

senyora Concepción Comas de Argemir Argüello, amb NIF 36926169Z. Autoritzar i disposar la 

despesa, per import total de 61.500,39 euros, IVA inclòs al 21%, amb el següent 

desglossament: 9.949,87 euros(8.223,03 euros import net i l'import de 1.726,84 euros IVA al 

21%) pel període del 1 de novembre al 31 de desembre de 2020, i l'import de51.550,52 

euros (42.603,74 euros import net i l'import de 8.946,78 euros IVA al 21%) pel període de l'1 

de gener al 31 d'octubre de 2021, a favor de la senyora Concepción Comas de Argemir 

Argüello, amb NIF 36926169Z, en concepte de previsió de renda per l'exercici 2020-2021, 

condicionada a l'existència de crèdit adequat i suficient en els pressupostos corresponents. 

Prorrogar el contracte d'arrendament de la finca del carrer de Santa Fe núm. 2B coneguda 

com Torre Llobeta, per tal de poder mantenir l'equipament municipal i les activitats 

relacionades amb el Centre Cívic de Torrer Llobeta, per un any corresponent al període de l'1 

de novembre de l'any 2020 fins al 31 d'octubre de l'any 2021, a favor del senyor Vicente de

La Fuente Cullell, amb NIF 37579309T. Autoritzar i disposar la despesa, per import total de 

61.500,39 euros, IVA inclòs al 21%, amb el següent desglossament: 9.949,87 

euros(8.223,03 euros import net i l'import de 1.726,84 euros IVA al 21%) pel període del 1 

de novembre al 31 de desembre de 2020, i l'import de51.550,52 euros (42.603,74 euros 

import net i l'import de 8.946,78 euros IVA al 21%) pel període de l'1 de gener al 31 

d'octubre de 2021, a favor del senyor Vicente de La Fuente Cullell, amb NIF 37579309T, en 

concepte de previsió de renda per l'exercici 2020-2021, condicionada a l'existència de crèdit 

adequat i suficient en els pressupostos corresponents. Donar-ne compte a la Comissió 

d'Economia i Hisenda.

27. (3-114/2020) Aprovar l'expedient núm. 3-114/2020 de modificacions de crèdit, consistent 

en transferències de crèdit del Pressupost General de l'Ajuntament de Barcelona de l'exercici 
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2020, d'import 17.016.092,17 euros, per atendre despeses sobrevingudes per la crisi 

sanitària derivada de la Covid-19 de l'Àrea d'Ecologia, Urbanisme i Mobilitat, i per atendre 

despeses del Conveni amb l'Autoritat del Transport Metropolità de l'Àrea de Barcelona per al 

finançament del sistema de transport públic, de conformitat amb la documentació i amb la 

distribució d'aplicacions pressupostàries que consta a l'expedient, referència comptable núm. 

20102291; i publicar aquest acord a la Gaseta Municipal. Donar-ne compte a la Comissió 

d'Economia i Hisenda.

28. (3-122/2020) Aprovar l'expedient núm. 3-122/2020 de modificacions de crèdit, consistent 

en transferències de crèdit del Pressupost General de l'Ajuntament de Barcelona de l'exercici 

2020, d'import 1.306.059,01 euros, per atendre despeses, sobrevingudes per la crisi sanitària 

derivada de la Covid 19, de la Xarxa de Biblioteques de la ciutat i de diversos projectes de la 

Gerència d'Àrea de Cultura, Educació, Ciència i Comunitat gestionats per l'Institut de Cultura 

de Barcelona, de conformitat amb la documentació i amb la distribució d'aplicacions 

pressupostàries que consta a l'expedient, referència comptable núm. 20110391; i publicar

aquest acord a la Gaseta Municipal. Donar-ne compte a la Comissió d'Economia i Hisenda.

29. (3-123/2020) Aprovar l'expedient núm. 3-123/2020 de modificacions de crèdit, consistent 

en transferències de crèdit del Pressupost General de l'Ajuntament de Barcelona de l'exercici 

2020, d'import 6.000.000,00 euros, per atendre necessitats sobrevingudes per la situació 

derivada de l'impacte de la COVID-19 a la Fundació Museu Picasso de Barcelona de l'Àrea de 

Cultura, Educació, Ciència i Comunitat, de conformitat amb la documentació i amb la 

distribució d'aplicacions pressupostàries que consta a l'expedient, referència comptable núm. 

20110491; i publicar aquest acord a la Gaseta Municipal. Donar-ne compte a la Comissió 

d'Economia i Hisenda.

30. (3-124/2020) Aprovar l'expedient núm. 3-124/2020 de modificacions de crèdit, consistent 

en generació de crèdit per majors ingressos del Pressupost General de l'Ajuntament de 

Barcelona de l'exercici 2020, d'acord amb l'aportació provinent de la Comissió Europea, 

corresponent al 2n pagament de la subvenció IBATHWATER (Europa) establerta en el conveni 

LIFE Grant agreement número LIFE17 ENV/ES/000396 per al projecte LIVE - IBATHWATER , 

per un import de 18.994,56 euros, de conformitat amb la documentació i amb la distribució 

d'aplicacions pressupostàries que consta a l'expedient, referència comptable 20110295; i 

publicar aquest acord a la Gaseta Municipal. Donar compte d'aquest acord a la Comissió 

d'Economia i Hisenda.

b) Mesures de govern

c) Informes

d) Compareixences Govern municipal

III) Propostes a dictaminar

a) Ratificacions

b) Propostes d'acord
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1. (EM 2020-11/16) Aprovar l'Addenda al "Conveni de col·laboració entre la Generalitat de 

Catalunya, l'Ajuntament de Barcelona, l'Ajuntament de l'Hospitalet de Llobregat, l'Àrea 

Metropolitana de Barcelona, la Diputació de Barcelona i la Cambra Oficial de Comerç, 

Indústria, Serveis i Navegació de Barcelona per al finançament de l'ampliació i renovació dels 

espais firals de la Fira Internacional de Barcelona" que el complementa i modifica, d'acord 

amb el redactat que consta a l'expedient. Autoritzar i disposar a favor de Fira 2000, SA, la 

despesa total de 30.552.944,36 euros, dels quals 7.638.236,09 euros amb càrrec a l'aplicació 

pressupostària 0701 75321 93311 del pressupost de l'any 2022, 7.638.236,09 euros amb 

càrrec a l'aplicació pressupostària 0701 75321 93311 del pressupost de l'any 2023, 

7.638.236,09 euros amb càrrec a l'aplicació pressupostària 0701 75321 93311 del pressupost 

de l'any 2024 i 7.638.236,09 euros amb càrrec a l'aplicació pressupostària 0701 75321 93311 

del pressupost de l'any 2025, d'acord amb l'establert en el pacte primer, lletra A, apartat b) 

de l'Addenda al Conveni a dalt esmentat i condicionada a l'existència de crèdit adequat i 

suficient en els respectius pressupostos municipals. Facultar l'Alcaldia per a que pugui 

efectuar totes les actuacions encaminades a la plena efectivitat d'aquest acord. Notificar-lo a 

Fira 2000, SA, Fira Internacional de Barcelona, la Generalitat de Catalunya, l'Ajuntament de 

l'Hospitalet de Llobregat, l'Àrea Metropolitana de Barcelona, la Diputació de Barcelona i la 

Cambra Oficial de Comerç, Indústria, Serveis i Navegació de Barcelona.

El Sr. Collboni exposa que aquesta proposta té relació amb el que hauria de ser un dels grans 

projectes de transformació de Barcelona i la seva àrea d'influència, per dotar la Fira de 

Barcelona de més capacitat i més superfície, al recinte de la Gran Via i Montjuïc, 

instrumentada per l'entitat Fira 2000. Amb aquesta mesura es proposa que totes les 

administracions que formen part d'aquesta societat hi injectin recursos públics per dur a 

terme una reforma que té un cost estimat de 333 milions d'euros. S'espera que aquesta 

actuació s'acabi abans de l'any 2029, coincidint amb el centenari de l'Exposició Universal. 

Comenta que la Generalitat de Catalunya ja ha anunciat que faria la inversió que li pertoca.

A continuació, explica que l'addenda inclou un compromís de totes les institucions per 

continuar realitzant les aportacions ordinàries en el període de 2026 a 2047. L'import previst 

que hi ha de destinar l'Ajuntament de Barcelona és de 146,8 milions d'euros en total.

Tot seguit, apunta que amb aquest projecte de remodelació i actualització el recinte firal de la 

plaça d'Espanya s'adaptarà a les necessitats actuals i de futur. Subratlla que totes les 

administracions comparteixen l'objectiu de disposar d'una fira moderna i adaptada a les 

necessitats d'una economia en transformació, i que és un dels pulmons fonamentals del 

sistema econòmic.

D'altra banda, comenta que l'aportació que fan les diferents administracions varia. La més 

important és la de la Generalitat, que hi aporta el 55 %, i la segona en importància és la de 

l'Ajuntament de Barcelona, que hi aporta el 23 %. A més a més de les aportacions de les 

administracions, hi haurà finançament del Banc Europeu d'Inversions i també de la Unió 

Europea.

Finalment, remarca que és d'importància vital que la Fira de Barcelona continuï estant entre 

les millors d'Europa. Espera, doncs, que en les actuals circumstàncies aquesta actuació ho 

permeti.
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El Sr. Puig anuncia el vot favorable del Grup d'ERC a la proposta. Creuen que és bàsic que 

Barcelona continuï apostant per un dels seus punts forts en l'àmbit econòmic, com és 

l'atracció d'activitats firals i de congressos. Recorda que temps enrere es va prendre una 

decisió difícil, arriscada i valenta, que consistia a sortir del recinte de la plaça d'Espanya i 

construir les instal·lacions de l'Hospitalet de Llobregat. Considera que va ser una decisió molt 

encertada i que en aquest moment no s'ha de dubtar. Per tant, el seu grup dona suport a la 

mesura.

El Sr. Mascarell exposa que la fira és un dels grans actius de la ciutat de Barcelona i, per tant, 

és imprescindible donar-hi suport i que hi hagi acord entre les administracions, tal com s'ha 

produït en aquest cas. També considera que és imprescindible l'acord amb les entitats 

cíviques i econòmiques. També creu que els objectius que es plantegen són essencials. 

Després que la Generalitat hagi aprovat d'invertir-hi la part que li correspon, entén que 

l'Ajuntament de Barcelona ha de prendre aquesta mesura tan ràpidament com sigui possible.

Per aquestes raons, anuncia el vot favorable del Grup de JxCat a la mesura.

El Sr. Sierra anuncia el vot favorable del Grup de Cs a la proposta perquè al capdavall es 

tracta de dotar la Fira de Barcelona amb més superfície i fer-la més competitiva i moderna. A 

més a més, subratlla que l'Ajuntament de Barcelona ha de complir la part que li pertoca, tal 

com faran altres administracions. Opina que la Fira fa que Barcelona sigui més competitiva i 

aquesta serà una condició necessària per a la recuperació de l'economia de la ciutat.

El Sr. Bou exposa que la Fira de Barcelona és la màquina que tira de la ciutat i, per tant, 

anuncia el vot favorable del Grup del PP a la proposta.

La Sra. Parera anuncia el vot favorable del Grup de Barcelona pel Canvi.

El Sr. Puig creu que Barcelona serà gran si hi ha consensos en aquelles qüestions que són 

importants. Per tant, celebra que en aquest cas hi hagi un consens tan ampli i opina que és 

una notícia molt bona per al futur de la ciutat.

Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de 

Catalunya, Esquerra Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona 

pel canvi.

2. (EM 2020-11/17) Deixar sense efecte l'acord adoptat per la Junta General de Barcelona de 

Serveis Municipals, SA, el 29 d'abril de 2020, de repartiment de dividends de l'exercici 2019 

de 6.000.000,00 euros i acordar una nova distribució del resultat obtingut a 31 de desembre 

de 2019, en el sentit que es destini íntegrament a Reserves Voluntàries.

El Sr. Collboni comparteix l'opinió del Sr. Puig pel que fa al consens respecte de la Fira de 

Barcelona, una qüestió estratègica i molt important per a la ciutat i per al seu futur econòmic.

Pel que fa a la proposta que es tracta en aquest punt, recorda que a la sessió de la Junta 

General de Barcelona de Serveis Municipals SA es va acordar per unanimitat anul·lar l'acord 

anterior sobre el repartiment dels dividends de 6 milions d'euros, corresponents als resultats 

de 2019, els quals havien de revertir a l'Ajuntament de Barcelona. Tal com saben 

perfectament els regidors que són membres del Consell d'Administració de BSM, l'impacte de 
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la crisi generada per la COVID-19 sobre aquesta companyia fa que s'hagi de replantejar 

aquella decisió, per un elemental sentit de la prudència en la gestió pública i per tal de 

reforçar els projectes d'inversió estratègica de BSM, com ara la transformació del port 

olímpic. La intenció, doncs, és destinar aquests 6 milions d'euros a reserves voluntàries per 

fer front a aquestes inversions de futur.

El Sr. Puig està d'acord que els resultats de BSM de l'exercici 2019 varen ser molt importants, 

però no pas de 6 milions d'euros, tal com ha dit el tinent d'alcalde, sinó de 9,6 milions. 

Recorda que es va acordar que aquests diners es repartissin com a dividends, però és evident 

que aquesta empresa està passant per una situació molt difícil, que és una eina molt 

important per a la ciutat i en aquest moment li han de donar suport. Per tant, considera que 

és de sentit comú que aquests dividends no es distribueixin.

Per aquestes raons, anuncia el vot favorable del Grup d'ERC a la proposta.

El Sr. Mascarell considera pertinent, vistes les circumstàncies actuals, revertir l'acord de 

distribuir els dividends i que aquests recursos es quedin a la societat municipal per fer front a 

les dificultats actuals i a les inversions futures.

Per aquesta raó, anuncia el vot favorable del Grup de JxCat a la proposta.

El Sr. Sierra lamenta que el Grup de Cs també hagi de donar suport a aquesta proposta. 

Manifesta el suport i el reconeixement del seu grup a la direcció de BSM i a tots els 

treballadors d'aquesta empresa, que han demostrat un compromís que va més enllà de les 

atribucions i de les tasques que tenen encomanades. Remarca que tant l'empresa com la 

seva direcció han fet alguns sacrificis que han representat una certa innovació, com ara 

plantejar un ERTO en una empresa pública i altres mesures per fer front als efectes de la 

pandèmia.

Per aquestes raons, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposta.

El Sr. Bou exposa que les reserves sempre enforteixen els comptes d'una empresa, de 

manera que és bo que les companyies en tinguin.

La Sra. Parera anuncia el vot favorable del Grup de Barcelona pel Canvi. Indica que aquesta 

qüestió ja es va debatre en el Consell d'Administració de BSM.

El Sr. Collboni agraeix el suport de tots els grups a la proposta, especialment a aquells 

regidors que formen part del Consell d'Administració de BSM. Assenyala que aquest ha estat 

un any molt complicat per a la companyia, inèdit des d'aquest punt de vista. Creu que 

aquesta situació se superarà i, tal com ha dit algun portaveu, ja s'ha fet algun esforç en 

aquest sentit. Vol fer un reconeixement al conjunt de la plantilla perquè s'han hagut de 

prendre decisions complicades, i molt especialment a la direcció de BSM. Opina que la decisió 

d'anul·lar el repartiment de dividends és molt intel·ligent, entre altres raons perquè s'evita 

paralitzar les inversions previstes per la companyia, com ara la transformació històrica que es 

farà del port olímpic de Barcelona a partir de 2021.
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Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de 

Catalunya, Esquerra Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona 

pel canvi.

Districte de Nou Barris

3. (20XF0502) Aprovar l'expedient de reconeixement de crèdit per un import de 7.600,30 

euros atesa la necessitat de regularitzar les despeses a favor de l'empresa Indicesa l'Illa, SL, 

amb NIF B61183299, despeses realitzades l'any 2019 i no reconegudes en l'exercici que li 

corresponien, per les rendes degudes del període 15 de juny a 31 de desembre de 2019, 

relatives als dos contractes d'arrendament per ús diferent d'habitatge, dels immobles 

propietat de l'empresa Indicesa l'Illa, SL, ubicats al carrer Estudiants 22-24 (Local 1) i 

Estudiants 26-28 (Local 2). Autoritzar, disposar i reconèixer l'obligació de la despesa per un 

import de 7.600,30 euros, amb càrrec a l'aplicació pressupostària 202.00 920.11 06.08 del 

pressupost de l'any 2020, a favor d'Indicesa l'Illa, SL, amb NIF B61183299.

La Sra. Ballarín exposa que aquest punt té relació amb dos contractes d'arrendament 

d'immobles propietat de l'empresa Indicesa, llogats pel Districte de Nou Barris a l'Associació 

de Famílies per la Salut Mental Nou Barris, a l'Associació de Veïns i Veïnes de Porta i a 

l'Ateneu la Bòbila. Del 15 de juny al 31 de desembre de 2019 algunes de les prestacions no 

varen poder ser reconegudes al tancament de l'exercici a causa d'algunes incidències, que 

consten al procediment administratiu. Comenta que hi va haver problemes amb la renovació 

de la Corporació, problemes de coordinació i, a més a més, Intervenció va fer algunes 

peticions. Afegeix que el mes de febrer de 2020 l'empresa va reclamar aquestes mensualitats 

però al cap de poc es va decretar l'estat d'alarma i fins aquest moment no s'ha pogut 

proposar aquest reconeixement de crèdit.

El Sr. Castellana intervé com a portaveu del Grup d'ERC. Agraeix les explicacions que ha 

donat la Sra. Ballarín i anuncia el vot favorable del seu grup a la proposta. Apunta que s'ha 

d'intentar que aquests problemes no es produeixin i que les actuacions es facin en el moment 

que pertoca.

El Sr. Mascarell indica que aquest expedient és aparentment menor perquè es tracta de 7.600 

euros. Tanmateix, tenint en compte les entitats que ocupen aquestes dependències, 

esmentades per la Sra. Ballarín, diu que costa d'entendre què ha succeït i creu que una part 

d'aquests 7.600 euros han repercutit negativament en alguna d'aquestes associacions. Per 

tant, malgrat que la quantitat sigui petita, té la impressió que hi ha algun problema 

administratiu o burocràtic que l'ajuntament no s'hauria de permetre. Així, doncs, opina que 

aquest és un mal exemple, que s'hauria de rescabalar els afectats ràpidament i que s'hauria 

d'aprofitar aquest cas per canviar les maneres de treballar, perquè no pot ser que un 

expedient d'aquest tipus estigui tants de mesos aturats, amb el perjudici que representa.

En conclusió, anuncia el vot favorable del Grup de JxCat a la proposta perquè es resolgui tan 

aviat com sigui possible això que sembla un despropòsit administratiu.

El Sr. Sierra anuncia el vot favorable del Grup de Cs. Comenta que en alguns casos hi ha 

errors de les empreses o dels beneficiaris d'aquests imports i en altres casos l'error és de 

l'Administració. En qualsevol cas, lamenta que aquesta sigui una pràctica habitual de 

8 de gener del 2021 CSV: 503f-ad3e-d1a5-09a1



GASETA MUNICIPAL

12
gaseta@bcn.cat               barcelona.cat/gasetamunicipal                 DLB-5.656-2007

l'ajuntament i d'altres administracions, però tenint en compte l'import constata que en aquest 

cas la incidència és molt menor que en altres.

El Sr. Bou anuncia el vot favorable del Grup del PP. No pot entendre què ha passat en aquest 

cas, però manifesta que s'ha d'evitar que els pagaments s'endarrereixin per motius de 

vegades superficials, administratius o de comunicació, perquè especialment en aquest 

moment totes les empreses tenen problemes de liquiditat.

La Sra. Parera anuncia el vot favorable del Grup de Barcelona pel Canvi a la proposta.

La Sra. Ballarín puntualitza que les associacions que s'han esmentat són les beneficiàries de 

les instal·lacions i que l'ajuntament en paga el lloguer a l'empresa propietària. En segon lloc, 

admet que es tracta d'una anècdota perquè la regla general és que l'ajuntament paga als 

seus creditors en un termini inferior a vint dies. Reitera, doncs, que aquest és un cas 

patològic i anormal dins de la regla general en el conjunt de contractes signats per 

l'ajuntament.

El Sr. Mascarell no està d'acord que es tracti d'una anècdota, però tot i així agraeix les 

explicacions.

Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de 

Catalunya, Esquerra Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona 

pel canvi.

IV) Part decisòria / Executiva

a) Ratificacions

b) Propostes d'acord

El Sr. Mascarell proposa que abans del debat del punt 4 de l'odre del dia, a més a més del 

punt 5, també es tractin els punts 6, 7 i 8.

El president constata que no hi ha cap objecció de cap grup i per tant resol que es faci així.

4. Aprovar inicialment el Pressupost General de l'Ajuntament de Barcelona per a l'any 2021, 

integrat per: a) El de la mateixa Entitat b) Els pressupostos dels organismes autònoms locals: 

Institut Municipal de Persones amb Discapacitat, Institut Municipal d'Educació de Barcelona, 

Institut Municipal d'Informàtica de Barcelona, Institut Municipal d'Hisenda de Barcelona, 

Institut Municipal de Paisatge Urbà i la Qualitat de Vida, Institut Municipal de Mercats de 

Barcelona, Institut Barcelona Esports, Institut Municipal de Serveis Socials de Barcelona c) Els 

estats de previsions d'ingressos i despeses de les entitats públiques empresarials: Institut de 

Cultura de Barcelona, Institut Municipal de Parcs i Jardins, Institut Municipal d'Habitatge i 

Rehabilitació, Entitat Pública Empresarial Fundació Mies van der Rohe, Entitat Pública 

Empresarial Institut Municipal d'Urbanisme d) Els estats de previsions d'ingressos i despeses 

de les societats mercantils següents: Barcelona de Serveis Municipals, SA (Inclou les societats 

Cementiris de Barcelona, SA i Parc d'Atraccions del Tibidabo, S.A.), Informació i Comunicació 

de Barcelona, S.A., Barcelona Activa S.A.U. SPM, Barcelona d'Infraestructures Municipals, 

S.A., Foment de Ciutat, S.A., Barcelona Cicle de l'Aigua, S.A. Així mateix, aprovar les Bases 
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d'Execució i els annexos que consten en l'expedient. Aprovar inicialment el Pressupost 

Consolidat de l'Ajuntament de Barcelona per a l'any 2021 d'acord amb la Llei General 

d'Estabilitat Pressupostària. Sotmetre aquest acord a exposició pública durant el termini de 

quinze dies hàbils, d'acord amb l'article 169.1 del Reial Decret Legislatiu 2/2004 de 5 de 

març, que aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals.

El Sr. Collboni exposa que l'aprovació dels pressupostos possiblement és la decisió més 

important que s'adopta en un ajuntament. Subratlla que l'elaboració dels pressupostos és una 

feina d'equip, duta a terme pels serveis tècnics, pels seus directius i gerents. Agraeix, doncs, 

la feina feta, especialment pels Srs. Ayala i Dalmau, i també pels regidors Martí Grau i 

Ballarín. També agraeix el to positiu dels grups municipals, amb els quals s'han reunit 

diverses vegades, actitud que el Govern municipal vol mantenir durant la tramitació dels 

pressupostos si en aquesta sessió s'aproven inicialment.

A continuació, manifesta que el Govern es planteja aquests pressupostos com els de la 

recuperació per a l'any 2021. A tal fi, el Govern ha elaborat un pla i un seguit de projectes, i 

ara cal dotar-los d'un pressupost. El pla emana de l'acció de govern i molt especialment del 

Pacte per Barcelona, subscrit amb els grups municipals i les entitats. Pel que fa als projectes, 

indica que n'hi ha de tot tipus urbanístics, sanitaris, socials i econòmics, i es podran executar 

si s'aprova el pressupost.

Tot seguit, remarca que presenten un pressupost excepcional per a un any excepcional i que 

inclou característiques noves. Així, en un context de decreixement, el pressupost és expansiu 

i amb capacitat d'anticipació anticíclica, tant pel que fa a la inversió com a les mesures per 

pal·liar la crisi social i econòmica. Tot i així, el Govern ha volgut que no es limitin a ser 

reactius, sinó que han de ser la base per a la reactivació de la ciutat a partir de 2021, 

sobretot gràcies a les modificacions i a les flexibilitzacions que l'Estat ha permès, com ara les 

relatives a la regla de despesa i a la generació de deute, i també gràcies al manteniment de 

les transferències previstes als pressupostos generals de l'Estat.

Per acabar, confia que aquesta proposta s'aprovarà inicialment, de manera que la tramitació 

podrà continuar, i està segur que aquests pressupostos excepcionals permetran que l'any 

2021 també sigui excepcional i que paulatinament es recuperi la normalitat a la ciutat de 

Barcelona.

El Sr. Maragall lamenta que no ha pogut escoltar la intervenció del Sr. Collboni a causa de 

problemes de connexió, però creu que està en condicions d'exposar la posició del Grup d'ERC. 

Indica que arriben al debat per a l'aprovació inicial del pressupost amb dubtes i incerteses, 

per tant adverteix que hi hauran de treballar molt abans de resoldre aquesta qüestió en un 

sentit o en un altre. També comenta que durant l'any 2020 s'han viscut moltes 

circumstàncies, algunes de les quals ajuden a explicar incompliments o incerteses, però 

remarca que algunes de les previsions que es varen fer per a 2020 no s'han dut a terme i no 

pas per causa de la pandèmia. En aquest sentit, esmenta els fons de rehabilitació, la provisió 

de 50 milions d'euros destinats a habitatge, la taxa de l'última milla o el compromís 

incomplert del seguiment trimestral. Creu, doncs, que és comprensible que el seu grup tingui 

un cert escepticisme inicial, perquè durant el primer any i mig del mandat el Govern ha 

mostrat una credibilitat escassa en tots els àmbits, no solament en qüestions pressupostàries.
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A continuació, valora positivament que el pressupost sigui expansiu, que s'utilitzin els 

romanents de tresoreria i que es prengui en consideració la possibilitat de generar deute. 

Recorda que el seu grup ha estat exigent en aquest sentit, ha lluitat i ha guanyat per obtenir 

més capacitat de finançament, capteniment que han mantingut conjuntament amb altres 

alcaldes i ajuntaments de tot l'Estat, i tots plegats no han cedit davant de determinades 

pressions rebudes des de les forces de govern de l'Estat, que són les mateixes que governen 

a la ciutat de Barcelona. Subratlla que s'ha aconseguit que se suspenguin les regles fiscals 

que impedien l'ús dels romanents de tresoreria i que es permeti l'endeutament. Tanmateix, 

entén que aquestes qüestions no aclareixen la incertesa i deixen molts elements pendents de 

concreció i de compromís. Assenyala que estan treballant sobre previsions d'altres 

administracions i que alguns d'aquests elements depenen de qüestions polítiques i d'altres de 

decisions efectives del Govern central. Constata, doncs, que en aquest àmbit encara hi ha 

molta feina a fer i també moltes incerteses derivades de les xifres que inclou la proposta 

presentada pel Govern municipal, com ara l'aportació de l'Estat de 107 milions d'euros o la 

reserva d'inversions de 150 milions. En qualsevol cas, apunta que aquest pressupost 

expansiu demana maximitzar l'autoexigència tant pel que fa a la despesa ordinària com a les 

inversions, especialment si es té en compte que la xifra d'inversions previstes és la més alta 

des de 2010.

D'altra banda, comenta que l'esforç col·lectiu per defensar la salut i la vida ha significat que 

molts sectors econòmics hagin quedat greument afectats i que es trobin en una situació 

crítica. Considera, doncs, que cada euro del pressupost ha de tenir una explicació clara i un 

retorn social. Indica que aquest criteri sempre té sentit, però en les circumstàncies actuals 

encara més. Insisteix que cada euro gastat, cada sou públic o cada contracte de serveis ha de 

ser avaluat i espremut fins al límit. Per tant, entén que aquest pressupost ha de ser una eina 

d'estímul i ha de servir per impulsar un nou model de creixement sostenible. Argumenta que 

no n'hi ha prou de gastar fins a l'últim cèntim ni amb l'eficàcia, perquè els ciutadans esperen 

resultats certs a partir de la contribució fiscal que fan i, per tant, exigeixen eficiència en la 

gestió i retorn social mesurable.

Finalment, després d'escoltar la segona intervenció del tinent d'alcalde espera que podrà 

concretar algunes de les qüestions que faran definir el vot final del seu grup.

La Sra. Artadi agraeix a la resta de grups municipals que s'hagin avingut a alterar l'ordre del 

dia i permetre-li, així, intervenir en aquest debat. Dit això, apunta que el mes de maig el 

Grup de JxCat ja preveien que la situació social i econòmica seria molt complexa i volien que 

es comencessin a marcar les línies del pressupost de 2021. En aquell moment ja demanaven 

que es preveiés un endeutament mínim de 500 milions d'euros per fer front a les necessitats 

socials i alhora per impulsar una recuperació econòmica adequada, per mantenir els llocs de 

treball i per assegurar que el teixit productiu i l'activitat econòmica es mantinguessin. Creu 

que l'ajuntament, després d'un seguit d'anys de sanejament financer, té capacitat per 

assumir aquest deute i per desmarcar-se d'altres administracions, principalment la de l'Estat, 

perquè sembla que l'única solució que planteja és l'endeutament de les famílies i l'empresa 

privada, atès que va decretar l'estat d'alarma sense oferir cap acompanyament a les famílies, 

als autònoms ni a les pimes. En definitiva, el seu grup opina que és important fer aquest 

esforç en el pressupost de 2021.
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Seguidament, augura que la caiguda del PIB d'enguany serà molt important, al voltant del 12 

%, que la situació serà especialment dura a la ciutat de Barcelona i segurament a les 

economies del voltant. Creu que aquest fet té relació amb el fet que l'economia de Barcelona 

sigui molt oberta, dinàmica i d'èxit. Tot i així, el seu grup troba que les xifres 

macroeconòmiques que dona el Govern són esperançadores perquè preveu la inversió de 500 

milions, malgrat que la font sigui incerta, i per tant es recull la proposta que havia fet el seu 

grup, que va tenir el suport del Govern i dels altres grups de l'oposició, excepte el d'ERC. 

Entén que aquest és un primer pas, necessari tot i que no suficient, per afrontar l'any 2021 

amb garanties i ara caldrà veure com es fa servir aquesta eina.

A continuació, tenint en compte la complexitat inèdita de la situació actual, lamenta que 

només tinguin un mes per treballar sobre aquesta proposta del Govern. Creu que en aquesta 

ocasió no es tracta solament de negociar sobre les demandes concretes que fa cada grup 

municipal i obtenir una fotografia de l'acord, perquè associat a aquest pressupost hi ha una 

gran responsabilitat i exigència, atès que representa una oportunitat per sortir d'aquesta 

situació. El seu grup no comptava que l'ajuntament pogués disposar d'uns recursos tan 

generosos, de manera que tenen una oportunitat per reconstruir i recuperar la ciutat, però 

adverteix que l'any 2022 probablement no tindran aquests recursos i, a més a més, s'hauran 

de començar a tornar els que s'hagin gastat l'any 2021. En aquest sentit, recorda com va ser 

de difícil retornar una PIE mal calculada els anys 2008 i 2009.

En conclusió, demana al Govern i a tots els grups municipals que siguin molt responsables i 

que aprofitin bé l'ocasió que es presenta perquè, en cas contrari, el deute assumit provocarà 

una situació molt complicada. Opina que el Govern municipal no sempre ha estat a l'alçada 

d'aquesta responsabilitat. En aquest sentit, recorda que el Pacte per Barcelona va ser una 

oportunitat per crear un espai de debat, de consens i de reflexió amb els diversos sectors, 

però pensa que no va servir per a res perquè el Govern va ser incapaç de comprometre's amb 

mesures concretes, amb calendari, amb pressupost i amb seguiment. Creu que aquell pacte 

hauria pogut ser una eina per discutir quines han de ser les prioritats dels pressupostos.

Per acabar, insisteix que els recursos disponibles representen una condició necessària per 

abordar la crisi, però reclama responsabilitat i exigència al Govern i a tots els grups.

El Sr. Sierra agraeix la disposició del Govern per negociar els pressupostos i les formes amb 

què s'ha produït aquesta negociació, completament diferent d'allò que va passar l'any 2019 

per als pressupostos de 2020. Creu que la proximitat de les eleccions autonòmiques fa que al 

Govern no li convingui la fotografia del tripartit o del pacte que tenen a l'Àrea Metropolitana 

entre les mateixes forces que governen a l'Ajuntament de Barcelona, ERC i JxCat. Recorda 

que el Grup de Cs va votar en contra de les ordenances fiscals perquè significaven consolidar 

la destralada i l'impuestazo que el Govern va perpetrar conjuntament amb aquests dos grups 

municipals. Tanmateix, tal com fan en altres administracions on la seva formació no governa, 

manifesta que exerceixen una oposició responsable, mentre que allà on governen el seu 

capteniment és obert a assolir acords amb l'oposició. Argumenta que davant de situacions 

excepcionals s'han de plantejar polítiques excepcionals i útils. Assegura, doncs, que en una 

situació normal el seu grup mai no aprovaria un pressupost de la Sra. Colau perquè tenen 

models econòmics totalment antagònics, però en la situació excepcional actual estan 

disposats a fer gestos pels ciutadans i per Barcelona.
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Tot seguit, apunta que el seu grup ja havia advertit que l'ajuntament disposaria d'ingressos 

extraordinaris, tal com s'ha confirmat. Així, esmenta l'increment de la PIE de 247 milions 

d'euros i el fons de recuperació de l'Estat de 107,6 milions, sense condicions. En aquest 

context, el Govern municipal considera la possibilitat d'emetre deute per valor de 150 milions 

d'euros, mesura que s'hauria de justificar molt bé i s'hauria de saber per què i en què s'han 

de gastar aquests diners. A més a més, reclama que el pressupost inclogui els ingressos que 

han de provenir de la Generalitat, com ara el deute pendent, els fons Feder que té retinguts i 

el fons de recuperació, que també deu. Aquests recursos, insisteix, s'han de contemplar 

perquè al capdavall estan parlant d'una despesa molt important, que s'ha de justificar, 

precisament, per no gastar sense mesura i no posar en risc els comptes de l'ajuntament, que 

en aquest moment estan sanejats.

A continuació, exigeix que el Govern expliqui la veritat i que deixi clar que aquests recursos 

extraordinaris de la PIE i de l'endeutament municipal solament es produiran en l'exercici 

2021. Pregunta, doncs, què passarà amb els comptes dels anys posteriors. El seu grup no vol 

sentir-se responsable si més endavant no es poden quadrar els comptes, si no es pot pagar 

els proveïdors a trenta dies i si s'han malbaratat tants centenars de milions d'euros. Si el 

Govern té voluntat d'arribar a acords, creu que s'ha de començar per la proposta 

d'ordenances fiscals, perquè les circumstàncies han canviat per a tothom, empresaris, 

autònoms i treballadors de la ciutat de Barcelona, els quals necessiten que en aquest moment 

els socorrin, però no solament amb inversions directes en els sectors, sinó també amb la 

rebaixa d'impostos. Tanmateix, constata que la proposta de pressupost contempla una 

recaptació de 63 milions d'euros per les càrregues de les taxes. Pregunta, doncs, si el Govern 

s'ha adonat que hi ha una pandèmia. En definitiva, si el Govern vol fer pactes, li recorda que 

tindrà una oportunitat quan en un punt posterior de l'ordre del dia debatin la proposta que fa 

el seu grup sobre la taxa de residus i de clavegueram.

Per acabar, reitera la voluntat del seu grup d'arribar a acords per aconseguir uns comptes 

millors per a Barcelona.

El Sr. Bou exposa que la crisi econòmica i sanitària és molt greu i constata que hi ha una gran 

inestabilitat. A més a més, augura que encara no ha arribat el pitjor moment. Comenta que 

les empreses i els autònoms s'enfronten a una crisi molt important de demanda i de davallada 

d'ingressos, mentre han de continuar fent front a despeses elevades, entre elles els impostos 

i les taxes de l'Administració municipal. Apunta que en aquest context les empreses i els 

treballadors de la ciutat necessiten una resposta ferma i valenta del Govern municipal, un 

govern capaç de fer les reformes necessàries per recuperar l'activitat econòmica i el 

manteniment i la creació de llocs de treball. Aquesta, afegeix, és una màxima per al Grup del 

PP i entén que també ho ha de ser per a un bon govern de Barcelona.

Tot seguit, apunta que la proposta reformista del seu grup ja és coneguda perquè la va 

exposar en el darrer Plenari, però no es cansarà mai d'explicar-la. En primer lloc, consisteix 

en una reforma fiscal, en segon lloc en una reforma de l'Administració i, finalment, en una 

reforma de les polítiques socials i de promoció econòmica. Lamenta que cap d'aquestes 

reformes sigui una prioritat per al Govern municipal en aquest projecte de pressupostos, sinó 

que, contràriament, consoliden la destralada fiscal que enguany han imposat Barcelona en 

Comú i el PSC, amb l'única excepció de la taxa de terrasses, que agraeixen. Tot i així, recorda 
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que malgrat aquesta rebaixa del 75 % de la taxa els restauradors encara paguen bastant més 

d'allò que pagaven l'any 2019. També es consolida i fins i tot s'incrementa l'IBI. A més a 

més, es manté l'augment de les tarifes de les àrees verda i blava, en circumstàncies en què 

molts ciutadans opten pel transport privat perquè tenen por d'utilitzar el transport públic. Es 

mantenen l'increment del 83 % de la taxa de clavegueram i una taxa mal dissenyada com la 

de recollida de residus domèstics. El recàrrec sobre l'impost turístic continua endavant i, 

malgrat que quantitativament sigui menor, opina que fa un mal moral molt important quan el 

sector està passant un dels pitjors moments de la darrera dècada.

Pel que fa a la reforma de l'Administració, constata que no s'ha fet cap passa. Assenyala que 

les famílies, els autònoms i les empreses s'estrenyen el cinturó i, per tant, l'ajuntament 

també ho hauria de fer tant com sigui possible. Entén que l'endeutament previst de 504 

milions d'euros no serà una solució definitiva i, per tant, s'ha d'estalviar en despeses que no 

són necessàries, perquè és el que fa tothom. En aquest sentit, recorda que el Plenari va 

aprovar una proposta del seu grup per elaborar un informe d'optimització de l'estructura de 

l'ajuntament i que es redueixin o s'eliminin les partides que no són essencials. Tanmateix, no 

han observat que el Govern hagi impulsat cap iniciativa en aquesta línia.

Quant a les polítiques de despeses i inversions, en primer lloc el seu grup vol donar valor al 

paper transcendental que ha tingut el PP en la lluita política en el Congrés dels Diputats per 

aconseguir que els ajuntaments puguin disposar d'un fons extraordinari incondicionat i que 

s'hagin flexibilitzat les regles de deute i despesa. Manifesta que aquesta mesura s'havia de 

prendre en aquest moment i s'ha pres. Tot i així, adverteix que malgrat que els ajuntaments 

puguin tenir accés a aquests recursos la qüestió important és decidir com es gastaran, i 

d'això dependrà el vot que el seu grup emetrà en el Plenari. Assenyala que la prioritat per al 

seu grup en les polítiques de despesa ha de ser el rescat de les empreses i de les famílies que 

han estat més afectades per la crisi provocada per la pandèmia. Apunta que la despesa no 

pot ser mai política. Així, remarca que no han aconseguit fons extraordinaris i capacitat 

d'endeutament per gastar-los en carrils bici, pintar carrers, impulsar ateneus d'innovació 

democràtica o finançar associacions afins al Govern, mesures que es poden implantar en un 

futur però no en aquest moment. Adverteix que en una situació d'extrema vulnerabilitat de 

l'economia i amb l'amenaça real d'una propera destrucció generalitzada de llocs de treball el

seu grup no pot avalar que el Govern continuï amb el mateix afany recaptador dels anys 

anteriors, tal com es constata amb la proposta que s'ha fet d'ordenances fiscals.

En conclusió, indica que tenen un marge de temps abans que es produeixi l'aprovació final 

dels pressupostos, però no detecten que el Govern tingui la voluntat d'assolir un acord 

majoritari i el seu grup tem que no vulguin repetir l'acord tripartit de l'any anterior. En 

qualsevol cas, el seu grup i ell personalment estan disposats a fet tot el que sigui possible per 

millorar la proposta de pressupost i arribar a un acord. Per aquesta raó, anuncia l'abstenció 

del seu grup en aquest tràmit inicial i presentaran al·legacions al projecte. No volen ser 

exclosos de la negociació per poder aportar les seves idees sobre allò que creuen que és el 

millor per a la ciutat de Barcelona, que és el manteniment de l'economia.

La Sra. Parera creu que tots els grups són molt conscients que un mal pressupost pot 

provocar l'endarreriment de la sortida de la greu crisi econòmica que estan patint en aquest 

moment. Per tant, constata que Barcelona, com a gran ciutat, com a capital de Catalunya i 
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com a motor econòmic del país, té una gran responsabilitat. Opina, doncs, que aquesta 

responsabilitat, que creu que és compartida per tots els grups, especialment després 

d'escoltar les intervencions dels altres portaveus en aquest debat, és la que ha de permetre 

afrontar les setmanes que resten fins a l'aprovació definitiva dels pressupostos les converses 

amb el Govern amb el millor esperit, per tal d'assolir els màxims consensos possibles. Aquest, 

doncs, és capteniment del Grup de Barcelona pel Canvi en aquest tràmit inicial dels 

pressupostos i també ho serà en les setmanes properes.

A continuació, agraeix la predisposició del gerent de Pressupostos i Hisenda, Sr. Ayala, per 

respondre a les peticions d'informació que li fan els grups municipals. També agraeix les 

reunions prèvies que han mantingut amb el Govern per encetar una negociació, que augura 

complicada i intensa, però que espera que es resolgui positivament.

Seguidament, apunta que el bon esperit que ha expressat no implica que hagin deixat de 

pensar que s'hagi de rebaixar la càrrega impositiva, una mesura que continuaran demanant. 

Preveu que aquesta rebaixa no serà tan important com voldrien i probablement serà superior 

a la que voldria l'equip del Govern, però opina que si més no en algunes taxes concretes 

haurien d'arribar a un consens.

Pel que fa als pressupostos que planteja el Govern, hi troba alguns punts febles. Tot i que les 

previsions sobre la caiguda de l'economia són dures, el seu grup opina que són una mica 

massa optimistes perquè, tal com adverteixen els organismes internacionals, aquesta caiguda 

de l'economia serà molt pitjor. Per tant, indica que no es poden permetre el luxe de ser 

optimistes en aquesta qüestió i que val més aplicar un criteri de precaució per tal que la 

situació futura no els agafi per sorpresa. A més a més, apunta que la caiguda de l'activitat 

econòmica dependrà de l'evolució de la pandèmia i aquesta circumstància els deixa en una 

situació molt vulnerable. Admet que és molt difícil tancar els pressupostos amb una avaluació 

clara de la situació, perquè no la poden fer, però creu que en les negociacions que s'han de 

produir en les properes setmanes hauran de tenir en compte aquesta qüestió.

D'altra banda, entén la necessitat d'augmentar la despesa, un criteri que han de compartir 

tots els grups municipals, però considera que la discussió no s'ha de centrar en la quantitat 

d'aquesta despesa sinó en com es gasta, perquè han de ser molt curosos amb els diners que 

es gasten. Així, manifesta que s'han d'assegurar que cada euro que gasti l'ajuntament ha de 

revertir en un benefici per als ciutadans i que serveixi per reactivar l'economia de la ciutat. 

També reclama molta prudència en les previsions d'ingressos provinents d'altres 

administracions. Es refereix a la participació en els ingressos de l'Estat, PIE, qüestió que 

tractaran més tard en el debat d'una proposició que presenta el seu grup. Li consta que el 

Govern comparteix el criteri que aquesta participació s'ha de mantenir en els nivells anteriors. 

Continuant amb els ingressos previstos, també esmenta el pla d'ajuts als ajuntaments que 

preveu el Govern de l'Estat. Aquests pressupostos preveuen uns ingressos de 107 milions 

d'euros per aquest concepte, però recorda que encara no hi ha un acord sobre aquesta 

qüestió i, per tant, espera que no hi hagi cap sorpresa, tal com ha passat en altres ocasions. 

Insisteix, doncs, que han de ser cautelosos amb aquestes xifres.

Finalment, pel que fa a les inversions, reconeix que és important incrementar-les, però opina 

que en aquest moment hi ha d'haver un acord amb tots els grups de l'oposició i amb el sector 

privat, perquè totes les inversions s'han de fer mitjançant col·laboració publicoprivada. 
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Considera que és urgent invertir en habitatge i també en els districtes, especialment en 

aquelles actuacions que fa temps que estan pendents.

Per acabar, anuncia l'abstenció del seu grup en aquest punt.

El Sr. Martí Grau agraeix el to de tots els portaveus i el sentit del vot, perquè entén que es 

produirà una abstenció generalitzada que permetrà superar aquest primer tràmit. A més a 

més, indica que aquest pressupost s'ha pogut presentar perquè hi ha hagut una batalla 

política prèvia, amb un criteri compartit per tots els grups municipals, per aconseguir que 

l'Estat permeti que els ajuntaments tinguin accés als romanents de tresoreria, que es puguin 

endeutar i que l'aportació de la PIE sigui equivalent a la de l'any anterior. Gràcies, doncs, al 

capteniment de molts alcaldes i alcaldesses de grups de diferent color polític, i li consta que 

alguns dels regidors de Barcelona han tingut un paper important en aquest debat, s'ha 

aconseguit que el Govern municipal pugui presentar aquest pressupost. S'atreveix a dir, per 

tant, que més de la meitat del camí per aprovar el camí ja s'havia fet abans de presentar la 

proposta. En tot cas, creu que és positiu que s'agraeixin i que es reconeguin mútuament 

aquesta feina, perquè tothom ha treballat en la mateixa direcció.

Seguidament, exposa que el pressupost per a 2021 té dos objectius principals, per fer front a 

dues emergències principals, entre les quals no hi ha la sanitària per raó de les competències 

que té l'ajuntament, però sí les conseqüències de l'emergència sanitària, que són 

l'emergència social, i l'exigència i la necessitat de reactivar l'economia i reorientar-la. Apunta 

que s'han de continuar gestionant els serveis públics, com per exemple la neteja dels carrers, 

però per aquesta raó aquests pressupostos es poden definir com a excepcionals, perquè 

tenen uns objectius que sorgeixen d'una situació i d'un context que són excepcionals. Tot i 

que el pressupost és expansiu, afirma que també és prudent i no posa en perill la solvència 

financera ni l'estabilitat econòmica de l'ajuntament. Replica a la Sra. Artadi que el Govern ha 

calculat la part de la PIE que s'haurà de retornar i per aquesta raó solament preveuen 150 

milions de deute, quantitat que podria ser més elevada, de manera que el deute se situarà en 

el 30 % dels ingressos bruts. Remarca que la llei permet un deute del 75 % dels ingressos i 

els economistes, una mica més prudents, recomanen no passar del 60 %. Per tant, el deute 

que assumirà l'Ajuntament de Barcelona encara se situarà més de vint punts per sota 

d'aquesta recomanació. El Govern ha resolt ser prudent en aquesta qüestió perquè és 

conscient que hi pot haver un deute amagat, que és la part que l'Estat financi l'any 2021 però 

que s'hagi de tornar al cap d'uns anys. En definitiva, la suma de tot plegat ha de fer veure 

que aquest pressupost és expansiu però alhora prudent.

A continuació indica que en aquest punt no es referirà a les taxes perquè s'han de centrar en 

el pressupost, però els grups de l'oposició ja saben que el criteri del Govern és que s'ha de 

compensar aquells que han vist la seva activitat afectada amb ajuts i mesures proactives més 

que no pas amb rebaixes fiscals, les quals tenen efecte tant sobre els sectors que han patit 

més com els que han patit menys i els que no han patit gens.

Pel que fa a la despesa, assenyala que es destina majoritàriament al creixement expansiu de 

la inversió, i aquest és un altre criteri de prudència. Apunta que en global hi ha un 13 % 

d'estalvi brut, que és una mica per sota d'allò que és recomanable, que seria el 15 %, però 

aquesta diferència permet que la inversió creixi molt. Argumenta que la inversió segurament 

és l'instrument principal que té l'Administració pública per reactivar l'economia, perquè 
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destinar recursos per impulsar la màquina del funcionament de la ciutat és positiu, sobretot 

en moments en què hi haurà una caiguda de la inversió privada. En segon lloc, destaca que 

aquesta inversió també pot fer front a l'emergència social. Recorda que algun portaveu s'ha 

referit a l'habitatge. En aquest sentit, comenta que tenen l'oportunitat d'adquirir habitatge 

perquè la inversió pot permetre múltiples iniciatives que ajudin no solament a reactivar 

l'economia, sinó també a fer front a l'emergència social, que és molt important.

Per acabar, creu que s'haurien de preguntar si l'ajuntament podria tenir més recursos i si el 

pressupost encara podria ser una mica més expansiu, sense deixar de ser prudent. Opina que 

sí. En aquest sentit, indica que hi ha una línia en el pressupost de l'Estat que destina a les 

administracions públiques, que no s'ha contemplat en el pressupost municipal, una part dels 

fons europeus i que representa una quarta part dels ingressos que es contemplen en aquest 

pressupost. Creu que s'hauria de defensar que, com a mínim, a les administracions els 

correspongués la part proporcional que tenen en la despesa pública. Està segur que aquesta 

reivindicació pot ser escoltada si té el suport de tots els grups municipals.

Pel que fa als fons de la Generalitat, que algun portaveu ha reclamat que es contemplin en 

l'apartat d'ingressos del pressupost, comenta que estan negociant amb el Departament 

d'Economia, malgrat que sigui bastant dramàtic que la Generalitat no hagi aprovat el 

pressupost per a l'any 2021, que es garanteixi que els elements centrals de la lluita contra la 

pandèmia i l'emergència social es dotin de recursos. En aquest sentit, apunta que ja han 

tancat el conveni per a l'educació i creu que se n'haurien de tancar d'altres, com ara per a 

habitatge. En relació amb els serveis socials, diu que s'hauria de modificar el conveni marc, 

que en aquest moment s'està negociant. Assegura, doncs, que aquestes negociacions 

modificaran, encara que només sigui lleugerament, els ingressos del pressupost municipal.

D'altra banda, recorda que l'any anterior es va aprovar el pressupost amb una majoria 

històrica de 33 regidors dels 41 que té el consistori. Replica, doncs, als portaveus que han 

reclamat que el pressupost de 2021 s'elabori de manera diferent que l'anterior que li 

agradaria que aquest, que és excepcional, es pogués aprovar amb el suport dels 41 regidors, 

però en tot cas el Govern ha demostrat que en els temes econòmics i pressupostaris té una 

gran capacitat de negociació i molta flexibilitat.

En definitiva, està segur que se'n sortiran i torna a agrair el to de les intervencions perquè 

està convençut que les negociacions seran apassionants però el 23 de desembre podran 

aprovar un gran pressupost per a 2021.

El Sr. Maragall insisteix que la qüestió central no és la quantitat de recursos sinó com 

s'inverteixin. Argumenta que en aquest moment el sector públic ha de liderar i arrossegar 

l'economia, de manera que la despesa pública multipliqui la despesa i la inversió privada, i ha 

de generar confiança i credibilitat. Assenyala que l'ajuntament enguany té una gran 

responsabilitat amb aquest pressupost i considera que de moment el Govern no hi ha reeixit 

gens. Afegeix que en aquest moment no es pot donar res per establert, ni tan sols el 

calendari per a l'aprovació definitiva del pressupost i al final el Govern haurà de triar la 

orientació, la concreció i els socis.

En conclusió, anuncia l'abstenció del seu grup en aquest punt, si bé mostra la seva 

predisposició a continuar treballant en la definició dels pressupostos. Planteja, però, tres 
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criteris importants per al seu grup. En primer lloc, adverteix que caldrà una eina d'impuls i 

estímul, un grup de treball que garanteixi l'execució pressupostària i l'agilització 

administrativa necessària per dur-la a terme, eina que en aquest moment no existeix. En 

segon lloc, comenta que els 150 milions d'euros, que en aquest moment són una reserva 

extraordinària, s'han de concretar en un programa d'inversions degudament seleccionades i 

calendaritzades per garantir-ne el màxim retorn socioeconòmic. En tercer lloc, cal la creació 

d'un mecanisme de seguiment pressupostari trimestral efectiu, que teòricament ja existeix 

però que no funciona. Adverteix que si en aquest moment es plantegés una moció de 

confiança el seu grup segurament hi votaria en contra, per manca de credibilitat i de 

confiança. Tanmateix, en aquesta sessió estan començant a decidir com serveixen als 

barcelonins, en un moment de màxima exigència, i per tant el seu grup s'hi implicarà amb la 

màxima energia i exercirà la responsabilitat que li pertoca com a primer grup polític de la 

ciutat. Espera que se'n sortiran.

La Sra. Artadi constata que aquest és un primer pas en aquesta tramitació i anuncia 

l'abstenció del seu grup. Creu que es pot tenir un pressupost expansiu en el moment que la

ciutat més ho necessita. Tanmateix, replica al Sr. Martí que la batalla prèvia per arribar en 

aquest punt l'ha lliurada l'oposició perquè Barcelona en Comú es lliurava als dictats del 

Govern Socialista i de Podemos a Madrid.

En tot cas, es pregunta què farà l'Ajuntament de Barcelona amb aquesta oportunitat única 

que es presenta. Creu que el pitjor que pot passar és que s'acabi l'any 2021 amb la mateixa 

crisi, el mateix problema de tancament de negocis, la mateixa pèrdua d'activitat econòmica i 

que, a més a més, l'ajuntament estigui endeutat. En aquest sentit, adverteix que, a més a 

més dels 150 milions d'endeutament a què ha fet referència el Sr. Martí, hi ha els 250 pel mal 

càlcul de la PIE, que també signifiquen un endeutament malgrat que el Govern hi posi 

l'etiqueta que vulgui. Així, doncs, vol saber quina és la proposta que fa el Govern per afrontar 

aquesta situació.

Finalment, admet que en una crisi normal la inversió pot empènyer l'economia, però afirma 

que en aquest moment el que es necessita és que els negocis que han tancat puguin tornar a 

obrir, però la crisi actual és totalment diferent de les que han viscut anteriorment i les 

receptes antigues no necessàriament han de ser vàlides per a la situació actual.

El Sr. Sierra replica a la Sra. Artadi que les botigues i els restaurants els han tancat el seu 

grup des del Govern de la Generalitat. En qualsevol cas, agraeix al Sr. Martí la predisposició a 

negociar.

D'altra banda, insisteix que cal abaixar els impostos. Quant a la inversió, malgrat que es 

pressupostin gairebé 800 milions d'euros, subratlla que es manté el capítol IV, que correspon 

a subvencions i ajuts a les persones que han patit la pandèmia, als ciutadans en risc, als 

autònoms i a les pimes.

Tot seguit, recorda que en el debat d'un punt anterior la Sra. Ballarín ha dit que quedaven 

més de cent dies per negociar les ordenances fiscals, però replica que queden trenta-cinc dies 

i cinc-centes nits si fa falta, de manera que ofereix el suport del seu grup municipal perquè el 

Govern no hagi de dependre d'altres grups. Apunta que el Govern de Barcelona té la sort que 

en el consistori no hi ha un grup com Bildu, però sí que hi ha regidors que han compartit 
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llistes electorals amb aquella formació. En qualsevol cas, el Grup de Cs mostra la seva 

predisposició per dialogar i aprovar uns pressupostos que siguin bons per a Barcelona.

Per aquestes raons, anuncia l'abstenció del seu grup en aquest punt.

El Sr. Bou reivindica poder parlar i opinar per expressar allò que el seu grup creu que és el 

millor per a l'economia dels barcelonins, i que el Govern els escolti. Per tant, parlaran 

d'ordenances i de tot allò que creguin convenient. En definitiva, constata que encara no hi ha 

res decidit però si el Govern no es mou gens de la seva posició adverteix que el seu grup, i 

probablement d'altres, votarà en contra del pressupost. Però si és possible negociar, arribar a 

acords i convèncer el Govern que les coses es poden fer d'una altra manera, hi donaran 

suport.

La Sra. Parera no demana que el Govern triï un soci, a diferència del que ha manifestat el 

portaveu d'ERC, sinó que consensuï el pressupost amb tots els grups. Creu que el 

plantejament d'ERC és molt equivocat, tot i que sigui la seva manera de fer.

El Sr. Martí Grau admet que a partir d'ara hauran de concretar les mesures del pressupost, 

però creu que això serà possible, tenint en compte l'esperit de les intervencions que s'han 

produït durant el debat.

Pel que fa als 250 milions d'euros de la PIE, que segons la Sra. Artadi s'hauran de tornar, 

matisa que el primer encàrrec que el Govern va fer a l'equip econòmic que calculés una 

quantitat fiable i els varen donar aquesta xifra. En tot cas, el Govern és conscient que el 

deute se situa al voltant dels 400 milions d'euros i per aquesta raó ha manifestat que el 

pressupost és expansiu però prudent alhora. Creu, doncs, que poden estar d'acord en 

aquesta qüestió.

Dit això, assenyala que a partir d'ara hauran de concretar les mesures i generar els 

mecanismes de control i seguiment que siguin necessaris, amb tots aquells grups que vulguin 

donar suport als pressupostos, que espera que siguin tots. Aquesta concreció, afegeix, no ha 

de cercar fer concessions als diversos grups municipals, sinó que s'han de tenir presents els 

dos objectius que ha esmentat en la intervenció anterior i que els diners que s'inverteixin, 

tant si serveixen per rescatar un sector determinat, per pagar concessions que s'han 

desequilibrat o per a altres qüestions, s'avaluïn amb el criteri de la capacitat d'arrossegament 

que pugui tenir aquella despesa o aquella inversió, és a dir, que tinguin la capacitat de 

generar un efecte multiplicador. Tot i així, apunta que han de ser conscients que en la realitat 

barcelonina no solament intervé el Govern local, sinó dos altres governs, les decisions dels 

quals en molts casos tenen un impacte superior. En aquest sentit, recorda que el pressupost 

de l'ajuntament no arriba al 15 % del total de la despesa pública a Barcelona. Per tant, 

subratlla que per cada euro que pot gastar l'ajuntament n'hi ha 85 que provenen d'altres 

administracions.

Per acabar, es compromet a donar dades fiables, tant com sigui possible, i espera que 

aprovar el pressupost sigui el millor gest de confiança. Replica al Sr. Maragall que el Govern 

municipal pot donar més lliçons de confiança que no pas altres. Espera, doncs, les propostes 

concretes dels grups de l'oposició, en tots els àmbits, per poder avançar i que l'1 de gener 

tinguin un pressupost que permeti a l'ajuntament donar la millor resposta a la crisi actual.
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El Sr. Collboni agraeix als grups municipals que hagin permès que els pressupostos puguin 

continuar els tràmits i coincideix amb el Sr. Martí que ha arribat l'hora de la concreció.

A continuació, creu que en aquest moment hi ha tres consensos. En primer lloc, la necessitat 

d'un pressupost expansiu però prudent; en segon lloc, la contenció fiscal, i, en tercer lloc, 

l'exigència màxima, tant amb l'Estat com amb la Generalitat. Puntualitza que amb l'Estat han 

aconseguit concrecions però amb la Generalitat encara no. Subratlla que no es tracta de 

sumar unes majories o unes altres ni de triar uns socis o uns altres, sinó de tenir un 

pressupost extraordinari per a una situació extraordinària. Per tant, el Govern no posa línies 

vermelles, sinó que està disposat a negociar amb tots els grups i afirma que el Govern de la 

ciutat de Barcelona és un govern cohesionat, que estarà a l'alçada de les exigències.

Votació favorable de Barcelona en Comú i Partit dels Socialistes de Catalunya i l'abstenció 

d'Esquerra Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona pel canvi. 

Aprovada

5. (01- PPPNT2020) Aprovar inicialment la modificació de l'ordenança per prestacions 

patrimonials de caràcter públic no tributari dels serveis de cementiris per a l'exercici 2021 i 

successius, d'acord amb el text que consta a l'expedient; sotmetre l'esmentada modificació 

de l'ordenança a informació pública per un termini de trenta dies hàbils, comptadors des de 

l'endemà de la seva publicació al Butlletí Oficial de la Província, dins dels quals els interessats 

podran examinar l'expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes.

La Sra. Ballarín remarca que les prestacions no tributàries, com la d'aquest cas, no es 

regeixen per una ordenança fiscal. Comenta que aquesta modificació ja es va tractar en el 

Consell d'Administració de Cementiris de Barcelona, posteriorment els grups municipals varen 

tenir un termini de quinze dies per presentar-hi esmenes però no se n'hi va presentar cap. 

Per tant, continuant el procediment, ara correspon fer-ne l'aprovació inicial i l'aprovació 

definitiva s'hauria de fer a final de gener en el Plenari, després d'un període d'exposició 

pública de trenta dies.

A continuació, destaca que es proposa un conjunt de modificacions de l'ordenança de serveis 

de cementiris amb l'objectiu general de facilitar la rehabilitació d'algunes sepultures i donar 

sortida comercial a d'altres. Entre altres mesures, es proposa rebaixar el preu de designació 

de persona beneficiària i eliminar el preu de traspàs, sota certes condicions, per facilitar-lo. 

També s'estableix un preu zero per obtenir l'autorització d'arranjaments quan aquests afectin 

més del 50 % de la sepultura, i altres mesures menors que ja es varen explicar als membres 

del consell d'administració, els quals han tingut l'oportunitat de demanar aclariments. Tot i 

així, es posa a la disposició dels grups municipals per respondre als dubtes que tinguin abans 

que es procedeixi a l'aprovació definitiva d'aquesta modificació.

El Sr. Castellana intervé com a portaveu del Grup d'ERC. Manifesta que les prestacions de 

caràcter no tributari a efectes pràctics per a la majoria dels ciutadans són similars a les taxes. 

Tal com ha dit la Sra. Ballarín, comenta que aquesta qüestió ja va ser tractada al Consell 

d'Administració de Cementiris de Barcelona i consisteix en un conjunt de modificacions 

tècniques per ajustar alguns preus i garantir l'adequació d'aquesta prestació al cost del 

servei. Per tant, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposta.
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El Sr. Mascarell fa notar que en la modificació d'aquesta ordenança que es va fer per a 

l'exercici anterior el Govern municipal va decidir apujar la taxa de conservació. El Grup de 

JxCat en aquell moment va demanar que no s'apugés o, en tot cas, que hi hagués una 

justificació més objectiva. Celebra, doncs, que amb aquesta mesura es contempli un seguit 

de rebaixes i, per tant, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposta. Tanmateix, 

continuen sense saber quin és el model de serveis funeraris que té el Govern. El seu grup 

opina que aquest servei hauria de ser més econòmic per als ciutadans, que és possible i 

desitjable aconseguir-ho. En conclusió, indica que cal fer una discussió en profunditat sobre el 

model que proposa el Govern.

El Sr. Sierra anuncia el vot favorable del Grup de Cs a la proposta perquè al capdavall es 

tracta de reduir costos per a alguns tipus de sepultures. Assenyala la conveniència d'adoptar 

aquesta mesura no solament pel canvi de les circumstàncies, sinó també pel canvi dels usos 

socials que s'ha produït. Creu que és positiu que aquest punt s'hagi tractat amb anterioritat al 

debat sobre el pressupost perquè és un reflex i un exemple clar del fet que quan canvien les 

circumstàncies també s'ha de canviar l'acció de govern.

El Sr. Bou considera que aquesta és una mesura positiva i, per tant, anuncia el vot favorable 

del Grup del Partit Popular. Puntualitza que estan parlant de Cementiris de Barcelona i no pas 

de serveis municipals.

La Sra. Parera anuncia el vot favorable del Grup de Barcelona pel Canvi a la proposta.

La Sra. Ballarín agraeix els vots favorables. Replica que el Govern municipal sí que té un 

model clar de cementiris, que no és gens erràtic. Afirma que han fet una aposta molt 

important en aquest mandat per tenir els recursos suficients per mantenir els cementiris de la 

ciutat en condicions dignes. Per aquesta raó, afegeix, han elaborat aquest model de 

prestacions patrimonials públiques no tributàries, que es va ajustant a la realitat a mesura 

que van sorgint problemes. A més a més, recorda que hi ha un pla director en aquest àmbit, 

que contempla una inversió molt important, que esperen dur a terme durant el mandat, per 

evitar problemes en les condicions físiques dels cementiris de Barcelona.

El Sr. Castellana recorda que quan es va canviar la taxa per la prestació pública no tributària, 

el seu grup ja va manifestar que el model de cementiris s'ha de basar en el concepte de 

dignitat dels espais. En aquest sentit, reclama que es facin tots els esforços necessaris, tant 

de recaptació com d'inversió, per garantir que els cementiris siguin espais dignes i evitar 

situacions que no són acceptables, com les que s'han produït en el passat.

El Sr. Mascarell comenta que hi ha una situació que ve d'enrere que s'ha d'afrontar i que s'ha 

de resoldre. Per tant, malgrat que el seu grup doni suport a aquesta iniciativa, no creu que 

s'hagi resolt el problema pendent.

Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Esquerra 

Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona pel canvi. Aprovada

6. (DP-2020-27922) Acceptar la renúncia formulada, en interès municipal, per la Universitat 

de Barcelona, al dret de superfície que ostenta respecte de l'immoble de propietat municipal 

que constitueix l'antiga fàbrica del recinte de Can Jaumandreu, situat al carrer de Sant Joan 
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de Malta núm. 64-74, a l'illa delimitada pels carrers de Perú, de Sant Joan de Malta, de 

Bolívia i la Rambla del Poblenou, dret constituït al seu favor per acord de la Comissió 

d'Economia, Empresa i Ocupació del Consell Municipal en sessió de 19 de novembre de 2014, 

i formalitzat en escriptura pública davant el notari de Barcelona senyor Mario Romeo García el 

dia 20 de febrer de 2015, número de protocol 151, atès l'interès municipal en recuperar 

aquest espai per a destinar-lo a usos públics i locals de conformitat amb la seva qualificació 

urbanística; formalitzar l'extinció del dret de superfície en escriptura pública; inscriure-la en el 

Registre de la Propietat; i facultar l'Alcaldia per a la realització de totes les actuacions 

encaminades a concretar, clarificar i executar el present acord.

El Sr. Martí Grau exposa que la Universitat de Barcelona ha demanat renunciar al dret de 

superfície sobre el solar i l'edifici de l'antiga fàbrica de Can Jaumandreu, al Poblenou. Recorda 

que aquest dret de superfície es va atorgar a favor de la UB juntament amb el recinte de Can 

Ricart. En aquest moment la universitat diu que no ha de menester aquesta peça i per tant la 

retorna. Apunta que fa temps que mantenen converses sobre aquesta qüestió i en aquest 

moment ja hi ha pràcticament el 50 % del recinte dedicat a l'economia social i solidària i a la 

innovació econòmica, de Barcelona Activa. La resta de l'espai se cedirà a la Universitat Oberta 

de Catalunya, que té el campus del Poblenou molt a prop i que acaba de comprar un edifici, 

de manera que aquest espai servirà per complementar-lo. Opina que té tot el sentit que 

aquesta universitat vagi consolidant la seva posició en el districte 22@, sobretot tenint en 

compte que aquesta és la universitat en línia per excel·lència a Catalunya.

El Sr. Puig anuncia el vot favorable del Grup d'ERC. Apunta que no tindria sentit rebutjar 

aquest dret que la UB retorna a l'ajuntament. Lamenta que aquesta universitat no hagi pogut 

realitzar els projectes que tenia, però assenyala que si la UOC ho pot fer en el fons no 

canviarà gaire res perquè allò que interessa és tenir un pulmó universitari en aquest districte, 

que és molt convenient per a la ciutat.

El Sr. Mascarell considera que és raonable que si la UB no pot utilitzar l'espai de Can 

Jaumandreu hi renunciï. També troba que és positiu cedir-lo a la UOC, si aquesta universitat 

té la voluntat de mantenir aquest esperit d'espai universitari, a més a més, vinculat amb 

Barcelona Activa. El Grup de JxCat creu que Barcelona ha d'aprofitar espais com aquest per 

afavorir la iniciativa publicoprivada i continuar apostant per la recerca, la innovació i el 

coneixement. En aquest sentit, espera que aviat es compleixi el compromís d'instal·lar la 

Facultat de les Arts a Can Ricart, perquè aquesta actuació complementaria perfectament la 

iniciativa de Can Jaumandreu. Per aquestes raons, anuncia el vot favorable del seu grup a la 

proposta, amb el benentès que caldrà empènyer per tal que aquesta actuació prengui cos tan 

aviat com sigui possible.

El Sr. Sierra anuncia el vot favorable del Grup de Cs a la proposta. Indica que durant anys no 

s'ha fet res en aquest espai i, per tant, és convenient que l'ajuntament el recuperi. En 

qualsevol cas, demana que el Govern informi a tots els grups sobre el projecte que s'hi vulgui 

implantar, perquè no torni a produir-se una situació com aquesta.

El Sr. Bou anuncia el vot favorable del Grup del PP, especialment tenint en compte la 

destinació que es vol donar a aquest espai.

La Sra. Parera anuncia el vot favorable del Grup de Barcelona pel Canvi.
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El Sr. Martí Grau reitera que la UOC ja té un campus en aquesta zona. Al costat de Can 

Jaumandreu hi ha un edifici que en aquest moment és ocupat per dependències municipals i 

la UOC l'ha comprat i estan negociant perquè aquesta universitat pugui ampliar el campus. 

Insisteix que la UB no havia de fer servir aquest edifici perquè ja té prou feina per tirar 

endavant el projecte de Can Ricart i, per tant, es retorna aquest dret de superfície, que 

servirà perquè la UOC consolidi el seu campus central al bell-mig del districte 22@, actuació 

que té tot el sentit. Tot i així, coincideix amb el Sr. Mascarell que totes les administracions 

han de col·laborar perquè el projecte de Can Ricart sigui una realitat tan aviat com sigui 

possible, en forma de Facultat de les Arts o de qualsevol centre de recerca, d'investigació o 

de docència. Afegeix que aquesta actuació permetria acabar la transformació de tota aquella 

zona, en la qual, tenint en compte l'activitat econòmica que s'hi desenvolupa, té tot el sentit 

que hi hagi instal·lacions universitàries i de recerca.

Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Esquerra 

Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona pel canvi. Aprovada

7. (EM 2020-11/18 ) Aprovar inicialment l'expedient de modificació de crèdit del Pressupost 

de l'exercici 2020 de l'Institut Barcelona Esports per un import de 8.000.000,00 euros, en 

concepte de suplement de crèdit, per finançar les actuacions detallades en la documentació 

que s'inclou a l'expedient, a càrrec de la incorporació de Romanent líquid de Tresoreria 

disponible de l'exercici 2019 de l'Institut; exposar-lo al públic durant un termini de quinze 

dies per tal que es puguin formular les reclamacions que es considerin oportunes.

La Sra. Ballarín exposa que el sector de l'esport ha patit i continua patint moltes restriccions i 

pèrdues a causa de la pandèmia, i l'Ajuntament de Barcelona, particularment el regidor 

d'Esports i tot el seu equip, està fent tots els esforços possibles per tal que les entitats i 

empreses concessionàries puguin continuar desenvolupant l'activitat que duen a terme. 

Recorda que amb la declaració de l'estat d'alarma el dia 14 de març, i mitjançant una 

instrucció de la gerent municipal, es va ordenar el tancament de totes les instal·lacions 

esportives municipals. Pocs dies després, el 17 de març, es va dictar un decret en virtut del 

qual es reconeixia el dret dels concessionaris a obtenir el restabliment de l'equilibri econòmic 

del contracte i que se'ls compensés per les pèrdues d'ingressos i l'increment de despeses com 

a conseqüència de la crisi de la covid-19.

Tot seguit, comenta que l'Institut Barcelona Esports en aquest moment està rebent les 

sol·licituds de subvencions extraordinàries per restablir l'equilibri econòmic de les concessions 

de serveis. Apunta que s'està exigint l'acreditació que s'han produït pèrdues. Aquest institut 

calcula que s'hauran de menester 12,5 milions d'euros per garantir l'equilibri econòmic de les 

54 concessions que hi ha a Barcelona. Assenyala que, gràcies al decret de l'Estat que permet 

als ajuntaments gastar els romanents de tresoreria, la quantitat esmentada es pot cobrir amb 

aquests recursos, de manera que el Govern proposa destinar-hi 8,7 milions d'euros.

El Sr. Castellana intervé com a portaveu del Grup d'ERC. Exposa que la liquidació del 

pressupost de 2019 de l'Institut Barcelona Esports indicava un balanç positiu de 8,7 milions 

d'euros. Subratlla que la suspensió de les regles fiscals que es va aprovar al Congrés dels 

Diputats permet destinar aquest romanent a fer front als sobrecostos i a la disminució 

d'ingressos que han patit les entitats i empreses concessionàries dels centres esportius 

municipals. Tal com ha dit moltes vegades, el seu grup se n'alegra perquè si aquestes regles 

8 de gener del 2021 CSV: 503f-ad3e-d1a5-09a1



GASETA MUNICIPAL

27
gaseta@bcn.cat               barcelona.cat/gasetamunicipal                 DLB-5.656-2007

fiscals no s'haguessin suspès en aquest moment no podrien destinar aquests recursos a 

estimular les entitats de la ciutat i de totes les iniciatives que participen en les concessions de 

l'ajuntament. Considera, doncs, que haurien de fer una reflexió sobre el futur de les regles 

fiscals, que actualment estan suspeses però no s'han derogat.

Per aquestes raons, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposta.

El Sr. Mascarell anuncia el vot favorable del Grup de JxCat a la proposta, però no hi pot afegir 

res més perquè qui havia d'intervenir en aquest punt era la Sra. Vila, que en aquest moment 

no s'ha pogut connectar.

El Sr. Sierra anuncia el vot favorable del Grup de Cs a la proposta. Entén que és una mesura 

justa i un ajut i un reconeixement a tot el sector.

El Sr. Bou anuncia el vot favorable del Grup del PP a la proposta.

La Sra. Parera anuncia el vot favorable del Grup de Barcelona pel Canvi.

Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Esquerra 

Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona pel canvi. Aprovada

8. (03 OOFF2020) Desestimar la petició formulada per l'entitat DIAGONAL DIR, SA, relativa a 

la declaració d'especial interès o d'utilitat municipal de les activitats desenvolupades a la 

instal·lació esportiva ubicada al c/Santa Fe Nou Mèxic 6-16 (concessió d'ús privatiu de domini 

públic del parc urbà i esportiu anomenat "Piscines i Esports"), d'acord amb els informes que 

figuren a l'expedient, als efectes del que preveu l'article 9.9 de l'ordenança fiscal vigent 1.1 

reguladora de l'Impost de Béns Immobles per a l'aplicació de la bonificació del 95% de la 

quota íntegra de l'IBI. Notificar aquest acord a l'entitat interessada.

La Sra. Ballarín comenta que una entitat esportiva privada que té la concessió d'uns espais 

municipals, on desenvolupa una activitat privada, demana una bonificació de l'IBI. Recorda 

que la modificació de l'ordenança de l'IBI que es va fer l'any 2013, relativa a les instal·lacions 

i equipaments públics en règim de concessió de serveis, permet una bonificació d'aquest 

impost que pot arribar fins al 95 %. Remet els regidors a l'expedient, on es detalla tot el 

procés que ha seguit aquesta qüestió, i el Govern considera que en aquest cas no es pot 

concedir el reconeixement d'especial interès o d'utilitat municipal a aquesta entitat privada 

perquè la modificació que ha esmentat exigia que per atorgar aquest reconeixement existissin 

circumstàncies d'índole social o que impliquessin el foment de determinades activitats que en 

justifiquessin la declaració. Apunta que les entitats que estan en règim de concessió de 

serveis han d'aplicar obligatòriament els preus públics aprovats per l'Ajuntament de 

Barcelona per a infants, joves, famílies monoparentals i famílies nombroses, entre altres. A 

més a més, indica que les instal·lacions concessionades han d'acollir col·lectius derivats dels 

serveis socials i persones amb discapacitat gratuïtament. També han de realitzar activitats de 

promoció de l'esport per a infants i joves, entre moltes altres condicions. Tanmateix, 

assenyala que la modificació de l'ordenança no és aplicable a entitats privades que 

desenvolupen activitats lucratives.
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Finalment, indica que la denegació d'aquesta sol·licitud no correspon a cap òrgan 

administratiu, sinó que ho ha de fer aquesta comissió, tal com es recull en la normativa fiscal 

vigent.

El Sr. Castellana intervé com a portaveu del Grup d'ERC. Anuncia el vot favorable del seu 

grup a la proposta, perquè entenen que els requisits que recull l'ordenança fiscal per poder 

fer aquest reconeixement d'interès general en aquest cas no es compleixen. Tanmateix, opina 

que l'ordenança fiscal hauria de recollir uns criteris més clars per definir aquest interès 

general, de manera que tant si la titularitat dels equipaments és pública com privada es 

puguin donar aquests incentius, en cas que concorrin tots els elements d'interès generals, 

com ara preus, descomptes i gratuïtat per a col·lectius especialment vulnerables, activitats de 

foment de l'esport i estil de vida saludable, i altres criteris que es considerin oportuns.

D'altra banda, assenyala que com a conseqüència del Concordat amb la Santa Seu es 

produeixen situacions esperpèntiques, perquè les propietats de l'Església estan exemptes de 

pagar l'IBI. A més a més, apunta que la Llei de fundacions permet determinades bonificacions 

o exempcions simplement per com està formulada la raó social de les fundacions, encara que 

no s'ajustin a aquests criteris d'interès general, els quals considera que són els únics que 

s'haurien de valorar a l'hora de concedir aquests beneficis fiscals per millorar l'impacte social 

que tenen les iniciatives que hi ha a la ciutat.

El Sr. Mascarell anuncia l'abstenció del Grup de JxCat. Creu que l'informe de l'Institut 

Barcelona Esports és clar i segons la regulació vigent la instal·lació Piscines i Esports, 

gestionada per l'entitat Diagonal DIR no pot ser declarada d'utilitat municipal. Tanmateix, 

creu que s'hauria de reclamar al Govern municipal línies d'ajut extraordinàries directes 

perquè els efectes de la pandèmia sobre els clubs privats són importants i tenen una gran 

repercussió. Opina que s'hauria de garantir la continuïtat dels clubs davant del tancament 

decretat dels centres, els haurien d'ajudar en les inversions que han hagut de fer adaptar-se 

a les mesures de seguretat i higiene pertinents. Així, doncs, la normativa municipal s'hauria 

de modificar per permetre el suport a aquest tipus d'entitats privades, que contribueixen de 

manera notable a la pràctica esportiva i a un estil de vida més saludable. Considera que 

aquest és un element clau per a la ciutat. A més a més, entén que aquestes entitats també 

tenen un paper destacat en l'activitat econòmica de Barcelona.

En conclusió, manifesta que l'abstenció del seu grup s'ha d'entendre com un estímul per 

buscar una solució en aquests casos.

El Sr. Sierra constata que la principal raó per la qual el Govern denega aquesta sol·licitud és 

que es tracti d'una empresa privada, com si fos res dolent. Suggereix al Govern, doncs, que 

llegeixi detingudament el que diu la modificació de l'IBI que es va fer l'any 2013, perquè si 

tenen en compte el que s'hi diu literalment arribaran a la conclusió que l'empresa demandant 

té raó quan planteja aquest recurs. Així, assenyala que l'ordenança fiscal disposa que la 

Comissió d'Economia i Hisenda és l'òrgan competent per declarar la condició d'utilitat pública.

Tot seguit, assenyala que per donar suport a l'esport no n'hi ha prou d'anar a les 

manifestacions o demanar amb tebior a la Generalitat que permeti obrir les instal·lacions 

esportives, sinó que s'ha de fer amb totes les conseqüències, i per tant també s'ha d'ajudar el 

sector privat i fomentar la col·laboració publicoprivada. S'adreça particularment al PSC, que 
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ha manifestat que faria que la Sra. Colau cregui en aquesta col·laboració publicoprivada, i els 

diu que en aquest cas tenen una oportunitat.

Per aquesta raó, anuncia el vot contrari del Grup de Cs a la proposta. Reitera que si el Govern 

realment vol apostar per l'esport ho ha de fer de veritat i amb convicció.

Per acabar, replica al Sr. Castellana que quan es parla de beneficis fiscals no han de posar el 

focus en l'Església, perquè aquests també s'apliquen als sindicats, als partits polítics i a 

moltes altres institucions.

El Sr. Bou creu que la reclamació d'aquesta empresa és raonable, si bé el text de les 

ordenances fiscals no contempla aquests casos. Tanmateix, si no ho ha entès malament, creu 

que la comissió té la potestat de declarar d'interès municipal aquells casos en què ho cregui 

convenient. Anuncia, doncs, que el Grup del PP presentarà una esmena a l'ordenança fiscal 

perquè inclogui aquests casos. En tot cas, anuncia el vot contrari del seu grup a la proposta.

La Sra. Parera diu que no ha intervingut en els punts anteriors de l'ordre del dia perquè 

considerava que eren purs tràmits, de manera que l'ha sorprès el debat que s'ha obert en 

aquest punt. Creu que molts grups pretenen obrir un debat sobre les polítiques d'ajuts en un 

simple tràmit sobre l'encaix d'una petició que fa un obligat tributari amb una ordenança fiscal 

determinada. Creu que es tracta de dues qüestions diferents. Per tant, anuncia el vot 

favorable del Grup de Barcelona pel Canvi a la proposta, perquè el que demana l'empresa no 

encaixa amb l'ordenança fiscal. Una altra qüestió és que s'hagi d'obrir un debat sobre línies 

d'ajuts als centres esportius, sobre una possible reforma de l'ordenança o sobre les 

bonificacions de l'IBI. En qualsevol cas, creu que no és positiu confondre debats en aquesta 

comissió.

La Sra. Ballarín està completament d'acord amb l'argumentació que ha fet la Sra. Parera. 

Puntualitza que es tracta d'una qüestió procedimental i es redueix a l'aplicació d'una 

ordenança de l'any 2013, quan governava el Sr. Trias, i es va decidir modificar l'ordenança 

perquè abans no hi havia la possibilitat de bonificar l'IBI a cap concessió esportiva. En aquell 

moment, afegeix, es va decidir deixar fora de les bonificacions aquest tipus d'entitats que ara 

les reclamen. Aquella, doncs, va ser una decisió de política fiscal. Assenyala que en aquest 

moment exclusivament aproven com s'aplica aquella decisió que es va prendre l'any de 2012.

D'altra banda, creu que el Govern ha demostrat a bastament que defensa l'esport. En aquest 

sentit, recorda que l'expedient que han debatut en el punt anterior de l'ordre del dia destina 

8,7 milions d'euros per ajudar al reequilibri de 54 empreses i entitats que presten serveis dins 

de l'àmbit exclusivament públic. Està d'acord que es poden obrir debats nous i apunta que en 

la negociació de les ordenances fiscals es podria incloure aquesta qüestió, però en tot cas el 

tema d'aquesta proposta és un altre.

El Sr. Mascarell entén el plantejament que fa la Sra. Ballarín. Insisteix que el seu grup 

s'abstindrà en aquest punt perquè la normativa no permet fer la bonificació que es demana, 

però opina que seria interessant obrir un debat sobre el paper de l'esport privat en la ciutat. 

Subratlla que aquest sector és profundament castigat per la situació actual i, per tant, no 

seria sobrer obrir aquest debat.
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Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Esquerra 

Republicana i Barcelona pel canvi, desfavorable de Ciutadans i Partit Popular i l'abstenció de 

Junts per Catalunya. Aprovada

c) Proposicions

V) Part d'impuls i control

a) Proposicions / Declaracions de Grup

Del Grup Municipal Junts per Catalunya:

9. (M1923/1460) La Comissió d'Economia i Hisenda acorda instar al govern municipal: 1. 

Flexibilitzar els criteris per realitzar l'activitat comercial al carrer, tot respectant les mesures 

necessàries per garantir la seguretat. 2. Aprofitar el projecte "Obrim els carrers" i permetre 

que el comerç i la restauració pugui desenvolupar la seva activitat al carrer durant la jornada.

La Sra. Artadi exposa que fa deu mesos des que es va declarar la pandèmia de la covid-19 i 

estan pendents de si es confirmen les notícies sobre la possible vacuna, però tot indica que la 

situació continuarà sent complicada. Apunta que en aquest moment sembla que baixa el risc 

de contagi, que hi ha menys casos positius a la ciutat de Barcelona i, si es confirmen 

aquestes dades, farà tres setmanes que van en la bona direcció, però creu que no es pot 

donar res per guanyat i que possiblement en un futur pròxim hi haurà avanços i retrocessos. 

Espera que es confirmin noves reobertures de negocis i millores en l'aforament dels 

establiments, amb la prudència necessària.

Dit això, el Grup de JxCat sempre ha defensat que la ciutat de Barcelona s'ha de reinventar i 

aprendre a conviure amb una situació que espera que passi aviat, però no en tenen cap 

garantia. Per aquesta raó, creu que l'ajuntament ha de treballar en mesures facilitadores de 

l'activitat econòmica en el context actual. Opina, doncs, que han de tenir flexibilitat amb les 

activitats que es realitzen a l'aire lliure. Malgrat que les institucions de Barcelona 

tradicionalment han estat molt restrictives en aquest sentit, pensa que la segona onada de la 

pandèmia ha constatat la importància que tenen els espais a l'aire lliure i de la ventilació. En 

aquest sentit, recorda que ja es va fer un esforç per permetre la instal·lació de noves 

terrasses i l'ampliació de les que ja existien, mesura que ha funcionat prou bé a la majoria 

dels districtes, tret de Ciutat Vella i la vila de Gràcia. Tanmateix, tot i que espera que el 

sector de la restauració pugui tornar a obrir ben aviat, indica que hi ha altres sectors que 

també s'han de tenir en compte.

Per tant, amb aquesta proposició el seu grup demana, en primer lloc, que es replantegi tot 

allò que té a veure amb l'activitat a l'aire lliure, que es trenquin les fronteres entre l'espai 

públic i l'espai privat, i que es prepari un pla per tal que el comerç i la restauració puguin 

utilitzar l'espai públic per interactuar amb els clients en condicions de més seguretat.

En segon lloc, proposa que s'aprofiti el projecte "Obrim carrers" per tal que en alguns punts el 

comerç pugui treballar al carrer, tal com es fa amb els mercats de pagès. Apunta que la 

limitació d'aforament, especialment en els establiments petits, significa una barrera per a 

l'entrada de clients i si no venen productes de primera necessitat, cas en què la gent fa cua, 

sovint no entren a les botigues. A més a més, esmenta la por que molta gent té pel risc que 
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suposa ser dins d'un espai tancat, circumstància que també té un impacte negatiu en les 

vendes.

En conclusió, demana que aquests sectors puguin sortir al carrer perquè augmentin l'activitat, 

perquè siguin més visibles i que donin vida a la ciutat. Diu que han treballat intensament en 

aquesta mesura i que és molt compartida amb el teixit comercial. Comenta que sovint es 

mostren fotos per demostrar que el tancament d'un carrer ha estat positiu, però constata que 

no s'hi veu ningú amb una bossa. Els comerciants, afegeix, reconeixen que veuen molta gent 

que passeja, que també és necessari, però si no entra a les botigues aquesta mesura no és 

prou útil. En aquest sentit, apunta que el dissabte anterior l'Associació de Comerciants de la 

Creu Coberta va demanar a l'alcaldessa que les botigues i els establiments de restauració que 

no han pogut instal·lar terrasses puguin sortir al carrer i organitzar microfires. Està d'acord 

que cada eix comercial i cada barri té una casuística pròpia, però creu que especialment 

durant aquests mesos s'han de poder fer alguns canvis. Opina que Barcelona reuneix les 

característiques necessàries per poder fer-ho. En aquest sentit, assenyala que Nova York ha 

fet una gran transformació, malgrat el fred intens que hi fa en aquesta època, mentre que 

Barcelona gaudeix de condicions més favorables i, a més a més, els sectors de la restauració i 

del comerç estan disposats a fer servir aquesta oportunitat.

La Sra. Benedí considera que la iniciativa "Obrim carrers" ha estat una bona experiència per a 

la ciutat en temps de pandèmia, especialment en aquells eixos en què s'ha arribat a un 

consens entre el veïnat i el sector comercial sobre com, quan i en quins termes es 

contemplen les pacificacions. En aquest context, el Grup d'ERC troba positiu plantejar que el 

comerç i la restauració també siguin protagonistes, per exemple permetent que les botigues 

puguin aprofitar part de l'espai guanyat al vehicle privat, mesura que permetria promocionar 

un sector molt afectat per la crisi i que en aquest moment té una limitació d'aforament del 30 

%.

D'altra banda, indica que si la compravenda es duu a terme al carrer s'incrementa la 

seguretat perquè malauradament molts comerços no poden renovar l'aire de manera òptima.

Per aquestes raons, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició. Tanmateix, 

adverteix que no es poden relaxar i que hauran de vetllar perquè es respecti la distància 

mínima de seguretat, atès que les fires i les mostres de comerç solen suposar aglomeracions 

importants. Apunta que en el cas de Sants - Creu Coberta s'hi arriben a acumular molts 

veïns, que aprofiten el tall del trànsit per passejar. Per tant, diu que caldrà fer compatible 

l'obertura del comerç i la restauració amb la passejada de milers de persones que no poden 

sortir del municipi de Barcelona i necessiten badar i passejar.

El Sr. Sierra acusa la Sra. Artadi de tenir moltes galtes per fer aquesta proposició i per haver 

empastifat els carrers amb cartells dient que estan al costat dels comerciants, quan la seva 

formació ha estat la que ha decretat el tancament dels establiments. Considera que la gestió 

de la pandèmia que ha fet la Generalitat ha estat nefasta, com també ho ha estat la 

contraposició que han fet a Barcelona entre salut i economia. Li reclama, doncs, que no tingui 

la vergonya de suggerir que es mirin l'exemple de Nova York, perquè es pot mirar més a 

prop, per exemple les mesures que s'han pres a Madrid amb la restauració, el comerç o els 

horaris, i les dades de la pandèmia. Afirma, doncs, que el grup proposant no enganya ningú, 

perquè els restauradors i els comerciants també miren aquestes dades amb enveja i amb 
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desesperació, perquè no venen, perquè són tancats i perquè han de continuar pagant 

impostos, fer ERO, acomiadar persones que fa temps que treballen amb ells, i continuen 

jugant-se el patrimoni i la vida. Assegura que la situació de Madrid és totalment diferent i, 

per tant, insisteix que s'ha de tenir moltes galtes per presentar aquesta proposició.

Tanmateix, anuncia el vot favorable del Grup de Cs a la proposició perquè, més enllà dels 

pamflets que el grup proposant col·loca a les botigues, el seu grup sí que té relació amb el 

sector i manté una postura coherent en l'àmbit del comerç i de la restauració, fins i tot amb el 

projecte "Obrim carrers", mesura que el grup proposant va criticar molt. Ara diuen que hi 

estan a favor, però reitera que ja no enganyen ningú.

El Sr. Bou manifesta que aquesta iniciativa li planteja molts de dubtes en tant que botiguer i, 

per tant, li agradaria fer moltes preguntes. Pel que fa als restauradors, comenta que ja tenen 

les terrasses per fer activitat al carrer. Quant al comerç, pregunta a quins tipus 

d'establiments s'adreça aquesta proposta, perquè en el cas de l'alimentació, per exemple, 

han de seguir unes normes de sanitat. No sap, doncs, si la proposta parla de botigues de 

calçat, de confecció, de venedors ambulants o de comerciants d'altres indrets que s'instal·len 

davant d'una botiga i generen competència i enfrontament. Considera que és ben diferent, 

però, si es parla d'obrir carrers i d'eixos, és a dir, de llocs molt concrets. Tanmateix, 

assenyala que aquestes mesures s'haurien d'explicar molt bé si es volen estendre a tota la 

ciutat, i remarca que, com a comerciant, parla amb coneixement de causa. Tal com sap la 

Sra. Artadi, perquè n'han parlat alguna vegada, afirma que ell dona un suport total al 

botiguer, perquè per damunt de tot Barcelona és un gran aparador de botigues, de tots 

colors, i de restaurants i bars.

En conclusió, demana que es concreti més aquesta proposta perquè en aquest moment el 

Grup del PP no sap què ha de votar, perquè no té gens clar què es pretén exactament.

La Sra. Parera manifesta que estan acostumats que el grup proposant presenti iniciatives 

treballades i detallades en les diferents comissions. Tanmateix, considera que aquesta 

proposició solament està embastada i opina que no és una proposta d'impuls d'un govern 

municipal, sinó simplement una campanya per rentar la imatge del seu grup a causa de les 

decisions que s'estan prenent a la Generalitat de Catalunya. Constata que aquesta campanya 

de rentat d'imatge és general, que no es redueix a aquesta iniciativa i que abasta diverses 

actuacions que estan fent als districtes de la ciutat. Admet que és lícit i que aquest grup té tot 

el dret de fer aquesta campanya, però creu que si un restaurador segueix aquesta comissió i 

veu que el grup proposant presenta una proposició que demana que la restauració pugui 

desenvolupar l'activitat al carrer durant la jornada, pensarà que li prenen el pèl perquè 

aquest mateix grup és el que els ha prohibit de desenvolupar cap mena d'activitat.

A continuació, manifesta que des del Govern de la Generalitat es prenen decisions que no han 

estat consensuades amb el sector, malgrat que és lícit seguir un criteri i pensar que és el 

millor per contenir la pandèmia, tot i que molts pensen que s'equivoca molt. Recorda que els 

grups municipals varen fer un esforç molt gran per modificar l'ordenança fiscal de terrasses, 

mesura que no ha servit de res quan la Generalitat ha decretat un tancament permanent, i 

que carrega sempre contra els mateixos la responsabilitat del control dels contagis. Denuncia, 

doncs, que amb aquest capteniment la Generalitat està generant activitats de primera i de 
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segona categoria, i el programa que anomenen de desescalada continua essent negatiu per a 

aquest sector.

Per tant, el Grup de Barcelona pel Canvi no acaba d'entendre aquesta proposició. Desitja que 

sigui l'inici d'una bona intenció per parlar amb el sector i ajudar-lo realment, però no és gaire 

optimista en aquest sentit i continua pensant que es tracta d'una campanya de rentat 

d'imatge.

D'altra banda, apunta que el tancament de la restauració perjudica el comerç. Així, doncs, 

aprofita aquesta ocasió per demanar al grup proposant, atès que té poder de decisió en el 

Govern de la Generalitat, que reobri immediatament els establiments de restauració i 

aleshores es podrà aplicar aquesta iniciativa que es presenta.

La Sra. Ballarín anuncia el vot favorable dels grups del Govern a la proposició.

La Sra. Artadi replica al Sr. Sierra que pot dir el que vulgui però les dades indiquen que a 

Madrid hi ha hagut 350 morts per 100.000 habitants mentre que a Catalunya és de 85 morts 

per 100.000 habitant, és a dir, quatre vegades més a Madrid que a Catalunya. Apunta que 

aquesta dada potser li sembla irrellevant, al portaveu de Cs, i que prendre mesures difícils 

quan es governa és una trivialitat, però li suggereix que es miri les dades, que deixi de fer 

populisme i que no enganyi els ciutadans.

A continuació, indica que el comerç és obert i observa que hi ha grups als quals els molesten 

les accions propositives perquè els va millor fer un discurs incendiari i destructiu. Lamenta, 

doncs, que els molestin les iniciatives a favor del comerç, tant aquesta com la que varen dur 

a terme el dissabte anterior, que va merèixer la felicitació i el suport dels eixos comercials, de 

les associacions i dels establiments a peu de carrer, als quals varen anar, els varen demanar 

permís per entrar-hi i per parlar amb ells. Assegura que també han rebut l'agraïment i el 

suport del sector per aquesta mesura que presenten.

Tot seguit, manifesta que si altres grups volen fer veure que la pandèmia s'ha acabat i que el 

Govern de la Generalitat té la voluntat política de perjudicar els sectors i de no ajudar ningú, 

és el seu problema, però la realitat és que la situació és molt complexa, i no solament a 

Barcelona o a Catalunya, sinó arreu d'Europa. Per tant, lamenta que hi haurà d'haver 

obertures i tancaments, restriccions més fortes o més laxes, i des de l'àmbit polític hauran de 

fer tots els esforços necessaris per adaptar-se a aquesta situació. I aquesta proposició tracta 

precisament d'aquesta qüestió. Per tant, insisteix que si alguns grups s'instal·len en la 

negativa a qualsevol proposta serà el seu problema.

El Sr. Sierra demana a la Sra. Artadi que no es posi nerviosa i recorda que ha anunciat el vot 

positiu del seu grup a la proposició, per tant li demana que escolti les intervencions. Reitera 

que, malgrat aquest vot positiu, no es pot contraposar salut i activitat econòmica, actitud que 

considera errònia perquè a les zones que disposen de dades millors aquesta qüestió s'està 

cuidant.

D'altra banda, manifesta que els restauradors i els comerciants compleixen la normativa i 

disposen de les mesures de protecció necessàries. En aquest sentit, argumenta que segons 
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les dades del Ministeri de Sanitat la majoria dels contagis no es produeixen en aquests 

establiments, sinó en altres llocs.

Pel que fa a la campanya que ha llançat el grup proposant, amb el lema "Barcelona, 

imaginem-la junts!", indica que els comerciants i els restauradors ja se la imaginen, i fins i tot 

la somien, però tractant-se del grup proposant afirma que no es tracta d'un somni sinó d'un 

malson.

El Sr. Bou lamenta que la Sra. Artadi hagi esgotat el temps d'intervenció, però creu que les 

preguntes que ha formulat mereixien una resposta. En tot cas, volia alguns aclariments 

perquè la proposició li planteja dubtes atès que no és fàcil d'aplicar el que es proposa. Per 

aquesta raó, anuncia l'abstenció del seu grup a la proposició.

La Sra. Ballarín exposa que el comerç i la restauració de la ciutat en general han actuat 

correctament i, tot i així, són víctimes d'aquesta pandèmia, que no solament afecta la salut 

de les persones sinó també l'economia de moltes empreses petites i autònoms, que es troben 

en una situació crítica. En definitiva, són víctimes del virus i d'unes decisions erràtiques i 

sovint poc explicades. No entén, doncs, que el grup proposant plantegi una iniciativa com 

aquesta i és incapaç d'entendre, tal com han manifestat altres portaveus, què es pretén amb 

aquesta proposició, què guanyen o què perden els comerciants i els restauradors de 

Barcelona si aquesta proposta s'aprova. En definitiva, opina que s'ha presentat simplement 

per instrumentalitzar el comerç i la restauració, i els problemes que pateixen en aquests 

moments.

Pel que fa al suposat suport que els petits comerciants donen a aquesta iniciativa, comenta 

que el conseller d'Empresa i Coneixement, per comptes de ser al costat dels comerciants a 

peu de carrer, va dedicar tot un dia a visitar les instal·lacions d'Amazon.

A continuació, subratlla que el Govern municipal ha flexibilitzat tots els criteris que li 

permeten les competències de l'Administració local per fer possible que el comerç i la 

restauració surtin al carrer. En aquest sentit, es varen inventar la fase 0,5 per permetre que 

el comerç i la restauració poguessin obrir abans del que s'havia previst; varen fer un decret, 

consensuat, per permetre ampliar les terrasses i instal·lar-ne de noves, i es va decretar la 

bonificació del 75 % de la taxa de terrasses; a més a més, aquest mateix decret conté una 

disposició addicional segona que contempla la possibilitat que el comerç pugui desenvolupar 

l'activitat a l'aire lliure, sempre amb les mesures de seguretat pertinents, controlades des 

dels districtes o des de la Direcció de Comerç. Pel que fa al programa "Obrim carrers", indica 

que està en funcionament en aquells barris on hi ha hagut diàleg, on els comerciants estan 

d'acord a aplicar-lo, com ara en el carrer de la Creu Coberta, i si la normativa de la 

Generalitat ho permetés podrien sortir al carrer sense cap mena de problema.

En conclusió, constata que l'ajuntament ha demostrat que és flexible, però adverteix que serà 

inflexible en altres qüestions, per exemple a l'hora d'exigir als Governs, especialment al de la 

Generalitat perquè hi té responsabilitats, que ofereixin recursos per compensar totes les 

activitats que com a conseqüència del tancament estan patint aquesta situació terrible. 

També seran inflexibles a l'hora de demanar una avaluació continuada de les mesures i no 

haver d'esperar quinze dies, com passa fins ara, per fer aquesta avaluació. Finalment, seran 

inflexibles a l'hora d'exigir una desescalada ràpida i ordenada. En aquest sentit, apunta que la 
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formació que presenta aquesta iniciativa forma part del Govern de la Generalitat i, per tant, 

té la responsabilitat d'actuar correctament i impedir que el PROCICAT estigui a punt d'esclatar 

perquè el grup proposant es dedica a filtrar informacions abans que siguin públiques.

En conclusió, el Govern no pot entendre a quins fins obeeix aquesta proposició. Tot i així, 

reitera el vot favorable dels grups del Govern.

Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Esquerra 

Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans i Barcelona pel canvi i l'abstenció de Partit 

Popular.

Aprovada

Del Grup Municipal Ciutadans:

10. (M1923/1437) La Comissió d'Economia i Hisenda insta el Govern municipal a prendre 

mesures per revertir i eliminar l'important augment del preu del rebut de l'aigua per a 

ciutadans i empreses que ha provocat l'increment de les taxes lligades al seu consum, produït 

durant els últims mesos. Entre altres, es prendran les mesures següents: Primer.-

L'eliminació per a l'any 2021 de l'augment del 83% de la taxa de clavegueram introduït a les 

ordenances fiscals vigents. Segon.- L'eliminació de l'aplicació de la Taxa pel servei de 

recollida de residus municipals generats als domicilis particulars per a l'any 2021, donat 

l'augment del consum d'aigua de les llars per les restriccions a la mobilitat; així com cercar 

una formula més equitativa per a l'aplicació de la mateixa, deslligant-la del consum d'aigua i 

tenint en compte la capacitat econòmica i l'esforç de selecció de residus que realitzen els 

ciutadans. Tercer.- Instar el govern de l'Àrea Metropolitana de Barcelona a la cancel·lació de 

qualsevol augment previst de la Taxa Metropolitana de Tractament de Residus (TMTR) per al 

pròxim exercici, tant als ciutadans com a les empreses, i a la reducció de l'import de la 

mateixa amb l'objectiu de compensar els augments anteriors i adaptar les quotes a la situació 

actual.

La Sra. Guilarte exposa que a causa de l'augment desorbitat dels impostos que es va decretar 

el mes de gener de 2020 el rebut de l'aigua s'ha incrementat de mitjana a totes les llars de 

Barcelona un 19 %, mesura que ha suposat un augment de 50 euros per factura pel consum 

d'una família típica de quatre membres. Assenyala que aquest increment és causat 

principalment per les taxes que es cobren mitjançant aquest rebut i que al Govern municipal 

se li ha ocorregut d'associar al consum d'aigua, malgrat que no hi tinguin res a veure, tal com 

saben perfectament. El Govern esperava un any de bonança en els ingressos a costa d'aquest 

increment de taxes i tributs, però ha resultat que no solament era un abús per si mateix 

abans de la pandèmia, sinó que en aquest moment hi ha una crisi tremenda. Per tant, el 

Govern s'hauria de plantejar, per sentit comú, utilitzar una de les eines més directes i més 

eficients per pal·liar la sobrecàrrega en la despesa dels ciutadans com és la rebaixa dels 

impostos i eliminar aquests increments abusius que es varen decretar mesos enrere.

A continuació, recorda que el Sr. Martí, en el debat d'un punt anterior de l'ordre del dia, 

demanava que els grups de l'oposició formulessin propostes concretes, i aquesta n'és una. 

Apunta que no té cap lògica que quan les famílies han hagut de passar més temps a casa, i 

per tant han hagut de consumir més aigua, el Govern els hagi apujat la taxa de clavegueram 
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un 83 %, o que s'imposi una nova taxa de recollida de residus, la qual el que fa és cobrar per 

duplicat un mateix servei perquè els barcelonins ja paguen per aquest concepte a l'Àrea 

Metropolitana. A més a més, aquest tribut metropolità s'ha apujat un 5 % l'any 2020 i en 

aquest moment, amb la col·laboració de JxCat i ERC en aquesta institució, han aprovat una 

nova apujada per al comerç entre un 10 % i un 700 %, un increment similar al que varen fer 

amb la taxa de terrasses a Barcelona. Així, doncs, assenyala que en els darrers cinc anys el 

cànon de l'aigua ha augmentat un 106 %, increment que qualifica de barbaritat, i pregunta 

quina ampliació del servei implica i quina millora de la qualitat de l'aigua justifica aquests 

augments. Assegura que cap.

Tot seguit, apunta que la situació actual és molt difícil i que moltes famílies, autònoms, 

negocis i treballadors estan vivint un autèntic drama, sense ingressos i sense perspectives de 

futur. Opina, doncs, que aquest Govern ha de començar a entendre la situació i a mostrar 

empatia per aquells que compleixen amb les seves obligacions i que paguen, sempre que 

poden i ho han de fer, perquè en cas contrari hauran d'argumentar si estan al costat dels 

ciutadans o a favor d'asfixiar encara més la seva economia per poder tenir un pressupost tan 

expansiu com ineficaç.

Per acabar, recorda que el Grup de Cs ja va demostrar en el debat dels pressupostos i de les 

ordenances fiscals de 2020, i ho demostra en aquest moment, que sempre estan al costat 

dels ciutadans. En aquest sentit, assenyala que és raonable, necessari i urgent eliminar 

aquest increment del 83 % de la taxa de clavegueram, que s'elimini la nova taxa de residus 

municipals i que l'ajuntament insti el Govern de l'Àrea Metropolitana a cancel·lar qualsevol 

tipus d'augment previst de la taxa metropolitana per al tractament de residus, tant per als 

ciutadans com per a les empreses. Encara més, reclama que es redueixi l'import d'aquesta 

taxa per tal de compensar els augments tan brutals que han patit els darrers anys.

El Sr. Castellana intervé com a portaveu del Grup d'ERC. Recorda que el mes de setembre 

proppassat hi va haver un debat llarg i intens en aquesta mateixa comissió sobre el rebut de 

l'aigua i el que havia passat amb els rebuts dels mesos de juliol i agost. Creu que el seu grup 

va ser prou clar quan va atribuir una doble responsabilitat, per una banda de l'entitat privada 

a causa d'una mala gestió en la lectura dels comptadors, la qual va comportar que hi hagués 

una responsabilitat pública pel sobrecobrament d'unes taxes, però també pel sobrecobrament 

dels imports de gestió de l'aigua. Remarca que, a proposta del seu grup, es va aconseguir 

que s'establissin els mecanismes per retornar aquests sobrecobraments excessius i indeguts, 

tal com pertocava. De fet, en aquella sessió ja varen demanar que es modifiqui el Reglament 

metropolità del cicle integral de l'aigua per garantir que aquesta situació no es torni a produir.

Pel que fa a la taxa de recollida de residus, el seu grup sempre ha defensat que aquesta taxa 

ha de ser una eina per poder identificar la quantitat de residus que produeixen les famílies. 

Per tant, considera que aquesta taxa ha d'arribar a gravar la generació de residus, amb 

l'objectiu de reduir-ne la generació, tal com estableixen i recomanen els nombrosos pactes 

locals, nacionals, estatals i internacionals sobre medi ambient. En definitiva, apunta que han 

de tendir a implantar sistemes de recollida porta a porta i altres sistemes que permetin 

aquesta individualització.

A continuació, recorda que el seu grup sempre ha reclamat que la informació que recull el 

rebut de l'aigua sigui clara. Aquesta posició, afegeix, va originar un debat públic que 
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considera positiu i és el que es planteja en aquesta proposició. Insisteix que s'ha d'aconseguir 

que el rebut de l'aigua sigui transparent i reconeix que això fins ara no passava.

Sobre les bonificacions i el sistema de gestió de la taxa, el seu grup ja va dir de bon 

començament que incloure la taxa de recollida de residus en el rebut de l'aigua no és el 

sistema idoni i, per tant, el que s'ha d'aconseguir és que arribi a ser una taxa individualitzada 

que penalitzi aquells que generen residus excessius i que beneficiï aquells que no en generin. 

Apunta que, a més a més, aquesta taxa contempla un sistema de bonificacions per a 

situacions de vulnerabilitat. Adverteix que el seu grup, en aquest punt, serà molt exigent a 

l'hora de fiscalitzar que aquestes bonificacions s'apliquin.

Per aquestes raons, anuncia el vot contrari del seu grup a la proposició.

La Sra. Artadi anuncia el vot favorable del Grup de JxCat a la proposició, tal com han fet cada 

vegada que s'han presentat iniciatives similars i recorda que el seu grup també n'ha 

presentades. Quan el Govern va presentar aquesta taxa de residus ja hi varen votar en 

contra perquè la consideren absurda, extractiva i especialment injusta en aquest moment. La 

qualifica de nyap i opina que els grups de Barcelona en Comú, del PSC i d'ERC la varen 

aprovar simplement per incrementar la recaptació de l'ajuntament. A més a més, assenyala 

que no solament genera desconcert entre els ciutadans, sinó també entre les entitats 

ecologistes, perquè no és transparent, no serveix per generar incentius ni va en la línia d'allò 

que recomana la Unió Europea. Per tant, insisteix que solament serveix per recaptar diners i 

malgrat que en diguin taxa de residus li podrien haver posat qualsevol altre nom.

D'altra banda, assenyala que a la sessió del mes de setembre el seu grup va presentar una 

proposta semblant perquè a causa de les restriccions de mobilitat i de moltes activitats 

econòmiques la gent ha passat molt més temps a casa i per tant el consum d'aigua ha 

augmentat. I en aquest moment, en què es necessiten més ajuts per poder fer front a les 

factures, el Govern municipal ha apujat el rebut de l'aigua. Recorda que el Sr. Badia un any 

enrere proclamava que es produiria una baixada històrica en aquest rebut, però la realitat és 

que hi ha hagut un increment sense precedents i durant l'estiu es va crear un gran embolic 

amb la lectura dels comptadors que el Govern va fer servir per tapar aquesta apujada. Per 

tant, manifesta que calen mesures que deixin d'ofegar econòmicament les famílies, tal com ja 

ha argumentat en el debat sobre el pressupost.

A continuació, replica a la Sra. Ballarín que la sessió de control del Govern de la Generalitat 

s'ha produït aquell mateix matí al Parlament de Catalunya i no s'ha de fer en la part d'impuls i 

control del Govern municipal, on el seu grup és oposició i el grup de la Sra. Ballarín és 

Govern. Per tant, si té dubtes sobre la utilitat d'aquesta proposta li suggereix que parli amb 

els comerciants de la Creu Coberta, perquè assegura que n'estan encantats. A més a més, 

recorda que dos dies enrere varen parlar sobre la posició que tindria el seu grup en la votació 

dels pressupostos i li podria haver demanat aclariments sobre aquesta iniciativa, però no li va 

interessar fer-ho perquè l'únic que volia era fer un espectacle. Quant al conseller Tremosa, no 

ha sentit que el Gremi de Restauració se'n queixi, però sí del PSC.

En conclusió, apunta que si el Govern municipal vol recursos hi ha altres maneres d'obtenir-

los. A més a més, critica que el Govern de l'Estat apugi les quotes dels autònoms i no doni 

ajuts a ningú.
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El Sr. Bou valora positivament aquesta proposta, que té l'objectiu de revertir el preu del rebut 

de l'aigua. De fet, dues de les mesures que inclou aquesta iniciativa ja han estat proposades 

pel Grup del PP durant aquest mandat, la primera consistia a revertir l'apujada del 83 % de la 

taxa de clavegueram i va ser una de les esmenes que varen plantejar l'any anterior a les 

ordenances fiscals, i aquesta va ser una de les raons principals perquè el seu grup hi votés en 

contra. Adverteix que enguany tornarà a presentar aquesta esmena i espera que el Govern 

municipal rectifiqui i que no torni a castigar els veïns amb la consolidació d'aquest augment 

que ha esmentat.

Respecte de l'eliminació de la taxa de recollida de residus domèstics, no solament varen votar 

en contra de l'aprovació, sinó que en la sessió del mes de setembre d'aquesta comissió el seu 

grup va presentar una iniciativa per demanar-ne l'eliminació i el compromís de tots els grups 

de no implementar una taxa d'aquestes característiques fins que no hi hagi els mecanismes 

que permetin vincular-la amb la quantitat real de residus generats i no pas amb el consum 

d'aigua. El seu grup considera que en plena pandèmia, quan estan demanant als barcelonins 

que es quedin a casa, no es pot cobrar una taxa de residus vinculada amb el consum de 

l'aigua perquè en aquestes circumstàncies se'n consumeix una quantitat superior.

Finalment, pel que fa a la tercera mesura, el seu grup no ha presentat cap iniciativa similar a 

l'Ajuntament de Barcelona perquè, tal com indica el seu nom, la taxa metropolitana de 

tractament de residus és competència de l'Àrea Metropolitana, on governen tots els grups 

d'esquerres i independentistes. Per tant, ha estat en aquesta institució on el seu grup ha 

sol·licitat que, a causa de les circumstàncies econòmiques actuals, es cancel·li qualsevol 

increment d'aquesta taxa, tant per als domicilis particulars com per als comerços.

Per aquestes raons, i en coherència amb la seva trajectòria, anuncia el vot favorable del seu 

grup a la proposició.

La Sra. Parera anuncia el vot favorable del Grup de Barcelona pel Canvi a la proposició perquè 

donaran suport a tot allò que comporti una disminució de la càrrega impositiva.

Sobre el tercer punt, que fa referència a l'Àrea Metropolitana de Barcelona, no acaba 

d'entendre que es proposi a l'ajuntament perquè en aquest moment estan negociant els 

pressupost de l'Àrea Metropolitana i aquest pressupost ja preveu que no hi haurà un augment 

del tribut metropolità. Entén, doncs, que el fòrum per debatre aquesta qüestió no és aquesta 

comissió, sinó la institució competent. No obstant això, el seu grup comparteix el sentit de la 

petició.

Quant a la taxa de recollida de residus, constata que aquest debat no és nou. Assenyala que 

quan una taxa no es treballa bé el resultat és desastrós, tal com ha passat en aquest cas. Per 

tant, el seu grup és favorable a fer creu i ratlla, eliminar-la, repensar-la i tornar-la a formular, 

si pot ser amb el consens de la resta de grups, que també poden aportar idees constructives. 

Apunta que el reciclatge s'ha d'incentivar i per fer-ho s'ha de premiar, cosa que aquesta taxa 

no fa en absolut perquè tracta de la mateixa manera els qui reciclen i els qui no ho fan. Creu, 

doncs, que aquesta mesura acabarà produint l'efecte contrari d'allò que persegueix. En 

conclusió, i solament per aquest fet, opina que és una mala taxa.
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A continuació, recorda que el regidor Badia va fer moltes manifestacions contra l'empresa 

Agbar, en el sentit que va gestionar malament la recaptació, que va cobrar de més i que ara 

ha de retornar els diners. Troba correcte que si s'ha cobrat de més s'hagin de retornar 

aquests diners i si no s'ha calculat bé l'import del rebut s'ha de revisar, mesures que ja 

s'estan prenent, per exemple a l'Àrea Metropolitana. Lamenta que el Sr. Badia no sigui 

present a la sala, tot i que suposa que la deu escoltar, però indica que l'ajuntament també ha 

de retornar impostos cobrats de més, perquè si la taxa és en funció del consum de l'aigua i 

aquest s'ha calculat malament, la taxa també es deu haver calculat malament.

En conclusió, demana que el Govern pari atenció a aquestes qüestions i que tots plegats 

parlin més del que pertoca fer a l'ajuntament i no tant d'allò que ha de fer Agbar com a 

entitat privada.

El Sr. Badia constata que aquest debat ja s'ha produït en altres comissions, però intentarà ser 

una mica més pedagògic, de manera que començarà explicant dos element crucials que creu 

que s'han d'entendre. En primer lloc, desmenteix que s'hagi apujat el rebut de l'aigua en 50 

euros. Comenta que amb la taxa de recollida de residus preveuen recaptar 18 milions d'euros 

i aproximadament hi ha un milió de contractes, de manera que representa 18 euros per 

contracte. Tenint en compte que els rebuts són bimensuals, se n'emeten tres cada mig any i, 

per tant, es paguen 6 euros de mitjana per rebut. Atès que són a la Comissió d'Economia i 

Hisenda, creu que val la pena afinar una mica les xifres. A més a més, remarca que hi ha 

bonificacions per als col·lectius vulnerables i es tenen compte els petits comerços, entre altres 

mesures correctores, creu que les xifres que ha donat encara poden ser inferiors.

En segon lloc, desmenteix que es cobri una taxa per duplicat, tal com ja va explicar en la 

sessió anterior. Afegeix que si es genera confusió no faran un servei públic. Creu que tothom 

entén perfectament que una qüestió és el servei de tractament de residus, que inclou els 

abocadors, la incineració o els ecoparcs, i una qüestió diferent és el servei de recollida, que 

inclou els camions de la neteja que recullen els contenidors. Subratlla que aquests aspectes 

són recollits a la llei, que és coneguda per tots perquè tots els grups tenen representació a 

l'Àrea Metropolitana i al Parlament de Catalunya. Demana, doncs, que no continuïn fent 

aquestes manifestacions perquè altrament és molt difícil fer un debat assenyat i enraonat 

sobre els acords que s'han de prendre.

En tercer lloc, recorda que a final de 2019 es va fer una proposta a l'Àrea Metropolitana per a 

la congelació de la tarifa d'aigua i el Grup de Cs no solament hi va votar en contra, sinó que 

va demanar que el servei de l'aigua per a 2020 s'apugés. Per tant, en aquell moment es va 

produir la votació més surrealista que ha vist mai i davant de la proposta de congelar una 

taxa Cs i JxCat hi varen votar en contra, defensant la proposta que feia el concessionari, en 

contra d'allò que deien els informes tècnics i en contra de l'opinió del Govern que ha 

d'administrar el servei.

Pel que fa a la congelació de la taxa metropolitana de tractament de residus, coneguda com a

TMTR, indica que a l'Àrea Metropolitana ja han fet aquesta proposta i Cs hi ha votat en 

contra. Constata, doncs, que en aquella institució voten en contra de les mateixes mesures 

que demanen a l'ajuntament. A més a més, comenta que en aquest moment el cànon per 

tona de residus s'ha apujat 5 milions d'euros i, per tant, han interioritzat 5 milions d'euros 

més de despesa, que provenen del cànon de la Generalitat, que a la pràctica és com si 
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s'hagués rebaixat aquesta taxa perquè han assumit una despesa que s'hauria de traslladar al 

rebut, perquè aquest és l'esperit del cànon de tractament de residus. En aquest sentit, 

demana a la Sra. Artadi, que ha assegurat que aquesta taxa no funciona, que expliqui per 

què la Generalitat imposa un cànon de tractament per tona, que fa apujar el rebut cada any 5 

milions d'euros. Pregunta, doncs, quina diferència hi ha entre la taxa de recollida municipal i 

el cànon de tractament autonòmic, i per què la primera no és una mesura incentivadora del 

reciclatge i el segon sí. Està segur que si parla amb l'Agència de Residus de Catalunya li 

explicaran perfectament per què aquest cànon incentiva la recollida selectiva de residus, de la 

mateixa manera que ho fa la taxa de recollida municipal. A més a més, quan han fet aquest 

càlcul han pogut fer ajustos i els comerços més petits se'n veuran beneficiats perquè els 

podran abaixar la taxa de tractament, mesura que s'aprovarà el mes vinent i espera que a 

final de 2021, quan s'hagi acabat tot el tràmit administratiu, podrà ser una realitat.

A continuació, indica que aquesta proposició significa una esmena al marc financer de 

l'ajuntament perquè se n'alteren els ingressos i les despeses. El Govern està convençut que 

Barcelona necessita un pressupost i creuen que aquest és el millor missatge que es pot donar 

per afavorir la reactivació econòmica. Tanmateix, el grup proposant, amb aquesta iniciativa, 

vol que l'ajuntament tingui menys ingressos i, per tant, que el pressupost que s'ha d'aprovar 

contempli menys despeses. El Govern està disposat, si s'han de quadrar els números, a 

pactar un pressupost que redueixi les despeses, però els grups de JxCat, Cs i PP haurien 

d'explicar de quines partides s'haurien de reduir els 18 milions d'euros que s'han cobrat en sis 

mesos i de quines partides es vol reduir la quantitat que s'ingressa per la taxa de 

clavegueram. Dit això, manifesta que l'ajuntament ja està reduint servei públic perquè en 

aquest moment no pot prestar el mateix nivell de serveis que prestava l'any anterior, atès 

que s'ha reduït el marc financer. Per tant, els grups que vulguin que encara es redueixi més 

han de fer una proposta que ho permeti. Però el que no es pot fer és que el dia anterior, en 

una altra comissió, es demani més manteniment, més neteja, més gestió de parcs i altres 

mesures, en definitiva més despesa, i l'endemà es demanin menys ingressos. Indica que 

aquest capteniment es correspon amb la profecia autocomplerta, perquè es queixen que la 

ciutat no és neta i volen que hi hagi més serveis per a la neteja, però amb menys diners. 

Recorda que aquests grups, aquell mateix matí, han votat a favor dels pressupostos de Parcs 

i Jardins en el consell d'administració i els pregunta per què no han demanat que es 

redueixin. Contràriament, tots els grups han defensat que cal augmentar la plantilla 

assegurar un manteniment millor, però això implica augmentar els ingressos.

En conclusió, demana que tots els grups facin un exercici de responsabilitat.

La Sra. Guilarte replica que el Govern disposa de 160 milions d'euros per pintar carrers i 

destrossar Barcelona, per contractar assessors també tenen molts de diners, però per 

treballar en favor dels barcelonins gens. Per tant, demana al Sr. Badia que no digui 

beneitures perquè d'economia en poden parlar però li retreu que no sap sumar.

Tot seguit, manifesta que allò que és pedagògic és mirar-se les factures. Així, comenta que la 

factura de l'aigua per a una família de quatre persones, pare, mare i dos fills, del barri de 

l'Eixample, l'any 2019 representava 39 euros per consum d'aigua, el percentatge de taxes 

sobre aquest consum era del 49 %. L'any 2020 la mateixa família pagava 37 euros pel 

consum d'aigua, però el percentatge en taxes sobre aquest consum era del 61 %. Afegeix 
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que en un negoci de Sants que ha estat tancat la factura que han rebut és de 143,86 euros, 

tot i que en concepte de consum d'aigua han pagat el mínim, que és el que es paga pel sol fet 

de tenir el subministrament contractat, és a dir, 19 euros, mentre que les taxes sumen 112 

euros. Insisteix que es tracta d'un negoci que ha estat tancat. En conclusió, assenyala que 

per al Sr. Badia el millor atac és una pèssima mentida.

Tot seguit, opina que el govern té un afany recaptatori i és incapaç de fer el que han fet a 

Madrid, que és abaixar els impostos i treballar a favor dels ciutadans. Indica que si a 

Barcelona això no és possible segurament és a causa dels acords tripartits que el Govern 

signa, en contra dels ciutadans. Creu que el problema del Govern no són les ordenances 

fiscals ni els pressupostos, malgrat que el Sr. Badia fugi d'estudi, sinó el cinisme, perquè 

cobra una taxa a negocis que ni tan sols generen residus. Apunta que es cobra als ciutadans 

per un consum, que en les circumstàncies actuals ha estat major, però no han millorat el 

servei ni han ofert res més. Per tant, considera que es tracta d'ideologia pura i que l'actitud 

del Govern és escandalosa. A més a més, acusen Agbar, que s'ha limitat a aplicar 

l'ordenança, que el Govern podria haver modificat però no ho va voler fer, i tampoc no vol 

aprovar els convenis per instal·lar els comptadors digitals a tot Barcelona, com ja tenen en 

molts altres municipis.

A continuació, acusa el Govern d'haver mentit i de continuar mentint. Creu que haurien de 

pensar una mica més en la situació que pateixen els ciutadans i no tant en els seus 

interessos, que és l'únic que saben fer.

La Sra. Artadi creu que el Sr. Badia no deu haver seguit el debat anterior sobre el pressupost, 

en què han parlat sobre el marc financer i sobre els 500 milions d'euros d'inversió. Recorda 

que entre tots els grups varen decidir abaixar la taxa de terrasses i, per tant, també poden 

decidir abaixar o eliminar la taxa de residus. Apunta que quan es parla de pressupost 

expansiu estan parlant d'incrementar la despesa però també d'abaixar els impostos, perquè 

aquesta n'és la definició, i per aquesta raó existeix l'endeutament. Vol pensar que el Sr. Badia 

sap més d'economia circular i de residus que el que ha fet veure, perquè la fórmula del rebut 

de l'aigua ni és transparent ni és pedagògica ni genera incentius. Indica que si el que volen és 

recaptar diners ho han de dir planerament, però han de voler fer veure una cosa quan en 

realitat és una altra.

La Sra. Guilarte lamenta que l'esperit de negociació i de bones intencions que ha volgut 

aparentar el Govern amb prou feines mitja hora enrere ha quedat desmentit i és prou clar 

que el que volen és aprofitar la predisposició a dialogar de l'oposició per reeditar els mateixos 

pactes que varen permetre l'aprovació de les ordenances i dels pressupostos de 2020. En tot 

cas, el seu grup continua esperant que el Govern s'hi repensi, que es mirin les factures reals i 

entenguin la situació que pateixen els ciutadans. Espera, doncs, que el Sr. Badia els truqui 

per parlar sobre aquestes qüestions.

El Sr. Badia anuncia el vot contrari dels grups del Govern a la proposició i reitera la voluntat 

d'arribar a tots els acords possibles sobre els pressupostos.

Votació favorable de Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona pel canvi i 

desfavorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya i Esquerra 

Republicana.
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Rebutjada

Del Grup Municipal Barcelona pel canvi:

11. (M1923/1434) La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: Instar el Govern municipal a 

reclamar al Govern central que en l'exercici 2021 mantingui com a mínim el volum de fons 

que enguany rebran els ajuntaments en concepte de transferència per la participació en els 

ingressos de l'Estat (PIE), encara que l'any que ve es redueixin els ingressos de l'Estat.

La Sra. Parera exposa que la participació en els ingressos de l'Estat suposa pràcticament el 40 

% dels ingressos municipals i per tant són una eina bàsica per mantenir l'activitat de 

l'ajuntament. Comenta que han parlat sobre aquesta qüestió en reunions privades amb el 

Govern i aquest és conscient de la preocupació que genera en el Grup de Barcelona pel Canvi. 

Manifesta que la crisi econòmica comportarà una disminució dels ingressos a l'ajuntament, tal 

com s'ha constatat amb la previsió final de l'execució pressupostària de 2020, i també una 

caiguda important dels ingressos de l'Estat, sobretot en concepte de recaptació de tributs. Per 

tant, assenyala que el manteniment dels nivells de la PIE està en risc. El seu grup creu que és 

important que aquesta participació es mantingui en el mateix nivell per poder elaborar els 

pressupostos i mantenir l'activitat normal de l'ajuntament. A més a més, opina que el fet que 

els governs municipal i de l'Estat siguin del mateix color polític pot ser un avantatge.

A continuació, indica que amb aquesta proposició intenten enviar un missatge d'unitat del 

consistori al Govern de l'Estat. Demanen, doncs, el vot favorable de tots els grups a la 

proposició per tal que la petició al Govern de l'Estat perquè faci un esforç, que entengui els 

problemes dels ajuntaments i que és la primera Administració a la qual s'adrecen els 

ciutadans per demanar ajuts tingui un suport unànime. A més a més, pensa que aquesta 

petició la faran molts altres ajuntaments. Indica que, per tal de poder elaborar el pressupost 

municipal, necessiten tenir la garantia que aquesta participació es mantindrà en unes xifres 

estables. Subratlla que és molt difícil tancar uns pressupostos amb incerteses. Afegeix que 

aquesta incertesa ja s'ha viscut en el tema del deute dels ajuntaments i dels romanents de 

tresoreria. Creu, doncs, que ara cal agilitat i consens en aquesta qüestió, i que el consistori 

meni una bona negociació amb el Govern de l'Estat per convèncer-lo que aquesta és una eina 

fonamental per als ajuntaments per poder tancar uns pressupostos que puguin impulsar la 

reactivació econòmica i per ajudar el teixit econòmic de les ciutats.

El Sr. Castellana intervé com a portaveu del Grup d'ERC. Diu que no ha acabat d'entendre la 

proposició perquè els recursos que es reclamen ja són previstos en els pressupostos generals 

de l'Estat, de manera que si no hi ha cap imprevist els nivells de la PIE l'any 2021 es 

mantindran. Tanmateix, mostra la preocupació del Grup d'ERC pel que pot passar els anys 

2022 i següents, perquè si a partir de 2022 les regles fiscals es tornen a aplicar amb la 

mateixa rigidesa amb què s'aplicaven durant els anys anteriors i es replica el mateix model 

d'austeritat, que considera absurd, de dretes i neoliberal, que es va aplicar per a la sortida de 

la crisi anterior hi haurà un problema greu i el pressupost no podrà fer front a cap emergència 

ni impulsar la recuperació econòmica.

A continuació, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició perquè aquesta mesura ja 

és prevista.
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Dit això, considera que, un cop tancat el pressupost per a 2021, hauran de començar a 

treballar per als anys següents. Insisteix que si no es reformen les regles fiscals, si els 

ajuntaments no tenen capacitat de generar deute i si no arriben fons de la Generalitat, però 

especialment de l'Estat, que és qui en major mesura finança els ens municipals, o de la Unió 

Europea, l'any 2022 tindran un greu problema. A més a més, s'ha de tenir en compte que 

l'any 2022 es liquidarà el model del 2020. Per tant, si no es negocia que aquest deute es 

pugui retornar a molt llarg termini, tal com reclama el sentit comú i tal com es va fer en la 

crisi anterior, i si l'impacte sobre l'exercici de 2020 és de 400 milions d'euros, com han 

calculat els serveis tècnics de l'ajuntament, augura que l'any 2022 aquest ajuntament serà 

inviable.

En conclusió, aprofita aquest debat per introduir unes consideracions que per al seu grup són 

molt importants i cabdals, no solament per abordar la situació d'emergència de 2020 i de 

2021, sinó per començar a dibuixar escenaris de certeses. Si bé per al 2021 hi ha algunes 

incerteses, com ara la relativa al fons de 3.000 milions d'euros que estan pressupostats però 

encara no s'han aprovat, allò que realment els preocupa és la situació en què es poden trobar 

en anys posteriors. Per tant, adverteix que aquesta negociació serà molt important.

El Sr. Mascarell reconeix que al Grup de JxCat li ha costat entendre què es proposa en 

aquesta iniciativa. Apunta que s'ha produït un cert punt de surrealisme perquè en converses 

que havien mantingut anteriorment semblava que el grup proposant defensava qüestions que 

anaven en una direcció absolutament diferent d'aquesta proposició i fins i tot havia arribat a 

pensar que la retirarien perquè no té sentit reclamar un fons similar al de l'any anterior quan 

els projectes de pressupostos de l'ajuntament i de l'Estat contemplen un fons superior. Creu, 

doncs, que seria una contradicció una mica absurda que aquesta comissió adoptés aquest 

acord. Per aquesta raó, el seu grup formularia una esmena a la proposició i, per comptes de 

demanar que es mantingui el nivell de la PIE de l'any anterior, demanaria que es mantingui la 

proposta inclosa en el pressupost, que és superior.

D'altra banda, comenta que una altra qüestió seran les implicacions que hi pugui haver per a 

l'any 2022, que haurien de començar a ser tema de debat perquè és on es concentraran els 

grans problemes. Afegeix que també hauran d'analitzar a fons la proposta estatal, que vol 

pensar que no és una proposta maquillada sinó ben treballada, perquè és imprescindible que 

ho sigui. Des d'aquest punt de vista, creu que tots haurien de treballar per verificar que 

aquesta proposta estatal és factible i coherent, i per afrontar la situació que es produirà l'any 

2022 ja des d'aquest moment perquè serà un any complicat.

El Sr. Sierra anuncia el vot favorable del Grup de Cs a la proposició, malgrat que allò que es 

demana ja sigui contemplat en els pressupostos. Atribueix aquesta circumstància al 

desfasament que hi ha entre la redacció de les iniciatives i la celebració de les sessions, i 

assenyala que és habitual que es produeixin aquestes situacions.

Dit això, apunta que han de tenir en compte no solament les transferències per a 2021, sinó 

també les dels anys següents, perquè l'increment de la PIE de 2021 és una mena de préstec 

i, tal com ha expressat anteriorment, aquesta circumstància els genera dubtes sobre el 

pressupost expansiu de l'any vinent, perquè si l'ajuntament s'ha d'endeutar els ciutadans 

hauran de menester certeses sobre quina serà la despesa i en què es gastaran els recursos. A 

partir d'aquí, hauran de gestionar els comptes municipals com si fossin les pròpies de casa. 
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Així, doncs, està d'acord que en les circumstàncies actuals caldrà fer més despesa, però 

tenint en compte la previsió dels anys 2022 i 2023.

El Sr. Bou valora positivament aquesta proposició, que vol garantir que es cobreixi una 

partida fonamental dels pressupostos de la ciutat com és la PIE. Exposa que les 

transferències corrents, la majoria de les quals correspon a aquesta participació, representen 

el 45 % dels ingressos de l'ajuntament per a 2021. A causa de la importància que tenen 

aquests recursos, el Grup del PP vol contribuir a donar un missatge d'unitat de l'Ajuntament 

de Barcelona per reclamar al Govern central que incrementi per al 2022 el nivell dels fons que 

rebran els ajuntaments per aquest concepte. Tot i així, adverteix que en la situació actual la 

PIE no serà suficient i caldrà que els pressupostos generals de l'Estat per a 2021 incloguin un 

fons incondicionat de 4.000 milions d'euros i un fons per al transport públic de 1.000 milions. 

Considera que és hora que el Govern central ajudi els ajuntaments, que s'han vist obligats a 

fer un esforç excepcional durant la lluita contra la pandèmia.

Per acabar, anuncia el vot favorable del seu grup a la proposició.

El Sr. Martí Grau exposa que si s'aproven els pressupostos generals de l'Estat aquesta 

proposició es complirà, tal com ja han indicat altres portaveus, perquè la partida 

pressupostària de traspàs contempla un increment 0,9 % de les aportacions de la PIE. 

Adverteix, però, que aquesta quantitat es calcula de forma automàtica sobre la base de la 

previsió d'ingressos que fa l'Estat i, en benefici dels ajuntaments i de les comunitats 

autònomes, l'Estat ha fet una valoració expansiva dels ingressos previstos. Està segur, 

tanmateix, que el Govern central és conscient que ha dibuixat un escenari de màxim 

optimisme pel que fa a la reactivació econòmica. Seguint les indicacions de la UE per 

permetre superar el sostre de despesa, l'Estat ha de tenir molts diners per gastar però les 

comunitats autònomes i els ajuntaments també hauran de tenir molta capacitat de despesa. 

En el cas dels ajuntaments, semblava que aquesta mesura s'havia de contenir i finalment no 

ha estat així. Per aquesta raó, ha manifestat anteriorment que en el debat dels pressupostos 

generals de l'Estat es va plantejar una batalla política, en què varen participar totes les 

formacions, per tal que aquesta expansió que va marcar Europa arribi a Espanya, a Catalunya 

i a Barcelona.

A continuació, reconeix que la primera preocupació que va tenir el Govern municipal va ser 

constatar que els arribaven molts diners en forma de bestreta i al cap d'un any els poden 

reclamar la part que els han avançat de més. La situació habitual és que l'Estat doni als 

ajuntaments una quantitat inferior a la que els correspon i en tancar l'exercici hagi de 

compensar la part que falta, perquè la previsió pressupostària sempre és conservadora, tal 

com fan totes les administracions públiques, però aquesta vegada és molt optimista. Per tant, 

han d'anar alerta perquè si l'economia no es reactiva tan ràpidament com s'ha previst l'Estat 

reclamarà als ajuntaments que retornin la part que ha avançat en excés. Si es donés aquesta 

circumstància, però, està convençut que l'Estat els permetrà retornar aquests diners a mitjà i 

a llarg termini, tal com ja va passar l'any 2012, perquè altrament tots els ajuntaments farien 

fallida.

D'altra banda, conscient d'aquesta situació, el Govern municipal va encarregar als serveis 

tècnics que calculessin, en l'escenari normal de creixement econòmic de l'any vinent, quina 

hauria de ser la PIE, i l'import que han calculat és de 247 milions menys dels previstos. 
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Immediatament en varen informar els grups municipals, varen decidir de subscriure un crèdit 

per 150 milions d'euros i varen advertir que si l'economia no es reactiva de manera 

extraordinària podrien arribar a tenir un deute de 247 milions amb l'Estat, que en tot cas 

sempre és millor que no pas deure'ls als bancs.

Donades aquestes explicacions, anuncia el vot favorable dels grups del Govern a la 

proposició.

Finalment, pel que fa a les regles de despesa de cara a l'any 2022, celebra que la UE ha 

proposat allargar la suspensió del Pla d'estabilitat financera durant els anys 2021 i 2022. 

Entén, doncs, que si la UE aprova aquesta mesura no tindria cap sentit que no s'apliqués 

també a Espanya, a Catalunya i a Barcelona. Creu, doncs, que és probable que l'any 2022 

tornin a tenir un escenari que potser no serà expansiu però que permetrà mantenir el 

pressupost de 2021, que ja seria molt important perquè estaria per sobre de les possibilitats i 

es podran fer polítiques anticícliques i impulsar la reactivació econòmica amb la màxima 

velocitat possible.

La Sra. Parera agraeix el suport de tots els grups. Responent a alguns dubtes que s'han 

plantejat, indica que aquesta li sembla una proposta molt senzilla d'entendre. Argumenta que 

els pressupostos generals de l'Estat tot just s'estan tramitant i encara no s'han aprovat, i tots 

saben que entre la presentació dels pressupostos i l'aprovació final hi ha un període de 

negociació durant el qual es produeixen canvis, intercanvis i modificacions per cercar els vots 

i els suports necessaris per aprovar-los. Per tant, constata que els pressupostos generals de 

l'Estat no són tancats, tot i que ho lamenta. Apunta que totes les formacions polítiques que 

conformen el consistori de Barcelona poden tenir incidència en la negociació d'aquests 

pressupostos de l'Estat, però de moment el seu grup no hi pot participar, tot i que està 

segura que en un futur aquesta situació canviarà. En definitiva, demana que hi hagi un 

consens de tots els grups municipals per negociar bé aquesta qüestió, perquè malgrat que en 

aquest moment hi hagi una previsió, el resultat final afectarà els exercicis posteriors. Així, 

doncs, hauran de negociar bé amb el Govern de l'Estat si aquests recursos s'han de retornar 

o no. Assenyala que l'Estat té una capacitat d'endeutament molt més alta que la de 

l'Ajuntament de Barcelona i, per tant, es tracta de negociar tots aquests aspectes. Altres 

portaveus han manifestat la seva preocupació per la situació que es pot produir a partir de 

l'any 2022 i al seu grup també li preocupa, i per aquesta raó ha comentat que els governs de 

l'ajuntament i de l'Estat són del mateix color polític, circumstància que pot facilitar la 

negociació, i, per tant, volen que Barcelona pugui donar un missatge d'unitat per palesar que 

aquests recursos són necessaris, però alhora que cal facilitar-ne el retorn.

Per acabar, reitera l'agraïment pel suport de tots els grups a la proposició.

El Sr. Mascarell assenyala la contradicció que hi ha entre el text literal de la proposició i 

l'argumentació que acaba de fer la Sra. Parera. És a dir, si la proposta és que s'ha de discutir 

la situació que es pot produir l'any 2022, el seu grup hi estarà d'acord. Però, en tot cas, 

remarca que la proposició que s'ha presentat té a veure amb la PIE corresponent a 2021.

Per aquesta raó, anuncia l'abstenció del seu grup a la proposició.
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El Sr. Sierra comenta que es confirmen les pors i les incerteses que té el seu grup, sobretot 

quan el Sr. Martí manifesta que l'any 2022 podran tenir un altre pressupost expansiu, el qual 

reconeix que estarà per sobre de les possibilitats de l'ajuntament. Recorda que amb aquest 

capteniment s'han arruïnat centenars de famílies i d'empreses. Demana, doncs, que tots 

plegats siguin conseqüents i que destinin la despesa a cobrir les necessitats reals de la ciutat i 

dels ciutadans. Entén que l'objectiu no ha de ser simplement gastar més, sinó que sobretot 

s'ha de saber en què es gasten els recursos i també han de ser capaços d'estalviar en 

despeses que en aquest moment no són necessàries i que poden esperar fins a 2024 o 2028.

El Sr. Bou comenta que fa dos anys que veu els comptes de l'ajuntament i té una certa 

confiança sobre la seva estabilitat. Pel que fa al compte d'explotació i al passiu a curt i llarg 

termini, apunta que els palanquejaments són mínims i se situen sobre el 32 %. Per tant, 

aquesta qüestió no li preocupa gaire. El que sí que li preocupa és com es gastaran aquells 

recursos que es transfereixin a l'ajuntament i, per tant, és necessari fer-ho correctament 

perquè els barcelonins necessiten més que mai que l'ajuntament sigui solidari amb ells, 

especialment amb les empreses i els col·lectius més vulnerables.

El Sr. Martí Grau insisteix que el pressupost municipal és prudent i alhora expansiu. Replica, 

doncs, al Sr. Sierra que aquest és un bon pressupost, que hi estan treballant amb altres 

grups polítics i li agradaria que el seu grup s'incorporés a aquesta gran majoria. Assenyala 

que en el moment que el mercat comença a fallar, en aquest cas a conseqüència d'un factor 

exogen, i l'economia comença a donar senyals de refredament, tal com indica la previsió de 

caiguda del PIB de més de l'11 %, és quan les administracions públiques han de fer un esforç 

i destinar tots els recursos possibles per assolir els dos grans objectius, sobre els quals hi ha 

consens, que consisteixen a donar resposta a l'emergència social i a impulsar i reorientar 

l'economia rescatant sectors. Subratlla que per poder actuar en aquest sentit s'han de 

menester recursos. En el debat d'aquesta proposició han parlat sobre les transferències de 

l'Estat. Recorda que l'any 2020 l'Estat ha transferit a l'Ajuntament de Barcelona 1.210 milions 

d'euros, mentre que en els pressupostos generals de l'Estat per a 2021 la previsió de 

transferència corresponent a la PIE és de 1.239 milions d'euros, és a dir, 29 milions superior. 

A aquestes xifres s'han d'afegir 11,5 milions per a habitatge, producte del conveni que han 

signat recentment i que són contemplats al pressupost, i 20 milions pel conveni de capitalitat 

cultural, que el Sr. Mascarell coneix bé. En total, doncs, les transferències de l'Estat 

s'incrementaran en 50 o 60 milions.

Dit això, adverteix que aquestes quantitats són una bestreta sobre una previsió d'ingressos, 

si aquesta previsió no es materialitza una part d'aquests diners s'hauran de retornar i, per 

tant, es convertiran en deute. Indica que el pressupost municipal contempla aquests elements 

i per aquesta raó es planteja que hi hagi més inversió que despesa, perquè la inversió té un 

impacte en l'economia de la ciutat però no consolida despesa futura. Així, doncs, insisteix que 

els pressupostos són expansius però prudents.

A continuació, considera que encara és d'hora per saber i aquesta situació es mantindrà l'any 

2022 i han d'esperar a veure com es comporta l'economia de la ciutat. Tal com han 

manifestat tots els portaveus, en aquest moment hi ha una gran incertesa i, per tant, quan hi 

ha una caiguda del PIB de l'11 % és molt difícil saber què passarà. Apunta que el darrer 

trimestre s'han obtingut bones dades però no se sap si aquestes bones notícies de creixement 
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es mantindran, si l'economia s'estancarà, quanta gent passarà dels ERTO a l'atur. En funció 

de la situació futura, doncs, hauran de fer propostes de pressupostos expansius i prudents 

simultàniament.

Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Esquerra 

Republicana, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona pel canvi i l'abstenció de Junts per 

Catalunya.

Aprovada

b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional

Del Grup Municipal Esquerra Republicana:

12. (M1923/1453) La Comissió d'Economia i Hisenda de l'Ajuntament de Barcelona acorda: 

Primer.- Instar el Govern de l'Estat espanyol que posi a disposició dels ajuntaments el fons 

COVID19 de 4.000 milions d'euros per atendre les despeses derivades de la pandèmia i per al 

suport del teixit econòmic i social. Segon.- Instar el Govern de l'Estat espanyol que faci 

efectiva la participació de Barcelona i de la resta d'ajuntaments en els fons europeus de 

reconstrucció en la mateixa proporció que el seu pes sobre el conjunt de la despesa pública. 

Tercer.- Instar el Govern de l'Estat espanyol que habiliti el fons extraordinari de 1.000 milions 

d'euros previst per a les grans ciutats per tal de compensar la reducció d'ingressos del 

transport municipal i metropolità. Quart.- Informar d'aquest acord al Govern de l'Estat 

espanyol, a la Generalitat de Catalunya, al Congrés dels Diputats, al Senat, al Parlament de 

Catalunya i a les entitats municipalistes.

Es presenta el text transaccionat següent:

(M1923/1453) La Comissió d'Economia i Hisenda de l'Ajuntament de Barcelona acorda: 

Primer.- Instar el Govern de l'Estat espanyol que posi a disposició dels ajuntaments el fons 

COVID19 de 4.000 milions d'euros per atendre les despeses derivades de la pandèmia i per al 

suport del teixit econòmic i social. Segon.- Instar el Govern de l'Estat espanyol que faci 

efectiva la participació de Barcelona i de la resta d'ajuntaments en els fons europeus de 

reconstrucció en la mateixa proporció que el seu pes sobre el conjunt de la despesa pública. 

Tercer.- Instar el Govern de l'Estat espanyol que habiliti el fons extraordinari de 1.000 milions 

d'euros previst per a les grans ciutats per tal de compensar la reducció d'ingressos del 

transport municipal i metropolità. Quart.- Instar a la Generalitat de Catalunya a crear un fons 

específic que permeti a l'Ajuntament de Barcelona i a les entitats locals finançar les mesures 

extraordinàries (baixades de tributs, subvencions, promoció, etc.) implementades per donar 

suport al sector del comerç, la restauració i el turisme davant a les restriccions a l'activitat 

aprovades pel Govern de Catalunya i que les dades científiques estan demostrant el seu 

efecte respecte la reducció de contagis, hospitalitzacions i morts per COVID-19. Cinquè.-

Informar d'aquest acord al Govern de l'Estat espanyol, a la Generalitat de Catalunya, al 

Congrés dels Diputats, al Senat, al Parlament de Catalunya i a les entitats municipalistes.

El Sr. Castellana intervé com a portaveu del Grup d'ERC. Comenta que han transaccionat 

aquesta proposició amb el Govern municipal, tal com han comunicat a la resta de grups 

abans de l'inici de la sessió. S'hi ha afegit un quart punt, que llegeix tot seguit.
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A continuació, considera que aquest és un moment important per llançar un missatge d'unitat 

des de l'Ajuntament de Barcelona per tal que aquest fons, del qual s'ha parlat tant, es 

concreti per poder fer front a les despeses extraordinàries que ha de fer l'ajuntament. Per 

tant, el consistori necessita el suport de l'Administració que té una capacitat pressupostària 

més gran perquè els ajuntaments puguin desenvolupar les polítiques necessàries en un 

context d'emergència sanitària, social i econòmica com l'actual.

Tot seguit, recorda que el mes d'abril proppassat el Grup Parlamentari Republicà va presentar 

una proposició de llei al Congrés dels Diputats en la qual abordaven la necessitat d'alliberar 

els romanents de tresoreria dels ajuntaments, que aquests poguessin generar deute i, per 

tant, de suspendre les regles fiscals que ho impedeixen i participar en els fons de l'Estat per 

tal de poder oferir els serveis municipals i abordar la crisi amb la màxima eficiència possible. 

Celebra que aquestes regles fiscals s'hagin suspès, com a mínim per als exercicis de 2020 i 

de 2021, i espera que també per als exercicis següents. Tanmateix, assenyala que el mes de 

setembre el Govern espanyol va presentar a aprovació un decret sobre els romanents de 

tresoreria dels ajuntaments amb la pretensió que els ens locals li cedissin els estalvis, que 

tornaria mitjançant transferències corrents. Gràcies a la insistència de molts grups es va 

aconseguir que aquest decret no s'aprovés i, en canvi, s'ha plantejat de crear un fons de 

3.000 milions d'euros, que encara no s'ha concretat, però el seu partit fa seva la demanda de 

la Federació de Municipis de crear un fons de 4.000 milions d'euros per als ens locals, fons 

que suposaria uns ingressos extraordinaris per a l'Ajuntament de Barcelona de 30 milions 

d'euros, suposant que se seguissin els mateixos criteris que els que es varen fer servir per 

calcular els 3.000 milions que ha esmentat.

D'altra banda, també reclama un fons específic per al transport públic. Argumenta que cal 

reforçar aquest transport, tal com tots els grups han reivindicat durant els darrers mesos, en 

primer lloc perquè s'han d'evitar les aglomeracions i, en segon lloc, perquè s'ha d'avançar cap 

a un model de transport públic més eficient i més potent. En definitiva, indica que l'Estat s'ha 

de fer corresponsable de la caiguda en la recaptació que ha patit el transport públic amb 

aquesta aportació extraordinària.

Finalment, reitera que aquesta iniciativa no és exclusiva del seu grup, sinó que en la seva 

elaboració han participat molts alcaldes de la seva formació i d'altres partits. Espera, doncs, 

que la proposició sigui aprovada per poder llançar un missatge potent que l'Ajuntament de 

Barcelona exigeix que s'adoptin aquestes mesures, que són tan necessàries en un moment 

com l'actual.

El Sr. Mascarell anuncia el vot favorable del Grup de JxCat a la proposició, si bé opina que 

instar l'Estat en termes generals, si no hi ha algun criteri que especifiqui la quantitat que es 

reclama, és un mecanisme que sol tenir resultats negatius. El seu grup està d'acord a 

reclamar aquest fons de 4.000 milions, però encara li semblaria més lògic fer aquesta petició 

amb un criteri establert sobre la quantitat que li pertocaria rebre a Barcelona. Afegeix que és 

essencial que els ajuntaments puguin participar en la gestió dels fons europeus, però 

adverteix que el mecanisme de participació no és neutral.

Pel que fa al fons extraordinari de 1.000 milions d'euros per al transport públic, entén que té 

una importància notable, però apunta que en l'actual projecte de pressupostos l'aportació de 
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l'Estat a l'ATM es congela respecte de 2018. Per tant, creu que aquest punt de la proposició 

solament serà una declaració d'intencions si no es pacta prèviament.

Pel que fa al punt introduït amb la transacció, que insta la Generalitat a crear un fons 

específic, entén que no té res a veure amb el plantejament inicial de la proposició. A més a 

més, recorda que el 7 de novembre la Generalitat de Catalunya ja va configurar la creació 

d'un fons local extraordinari de cooperació. Suposa, doncs, que l'acceptació d'aquesta 

transacció deu tenir relació amb una política general de pactes.

En conclusió, opina que és positiu fer arribar aquesta proposta a l'Estat i entén que si els 

pressupostos de l'Estat no contemplen aquestes reivindicacions els grups que les reclamen no 

hi votaran favorablement. Per tant, suposa que aquesta proposició és alguna cosa més que 

una declaració d'intencions i que compromet tots els grups que l'han elaborada. El seu grup, 

d'altra banda, considera que els pressupostos generals de l'Estat han d'incloure totes 

aquestes qüestions bàsiques i fonamentals per fer front a les conseqüències de la pandèmia, 

però també una certa garantia d'execució. En aquest sentit, subratlla que l'Estat no és un 

exemple de confiança per a les qüestions que afecten Catalunya, perquè normalment es 

pressuposten partides que no s'executen mai. Espera que aquest no sigui el cas.

El Sr. Sierra celebra el patriotisme que demostra el Sr. Castellana quan reclama a Espanya 

allò que li correspon a Barcelona, perquè denota que aquesta també és una ciutat espanyola.

A continuació, diu que no li ha agradat gens la transacció que han fet amb el Govern perquè 

fa tuf de precampanya electoral i de tripartit, perquè és una esmena molt suau. Així, el Grup 

de Cs troba a faltar que la reclamació que es fa a la Generalitat, que qualifica de molt tèbia, 

sigui més real i que reclami el pagament del deute que l'Administració autonòmica té amb la 

ciutat de Barcelona, no solament el deute comptable sinó també el deute ciutadà. A més a 

més, subratlla que els han fet arribar un powerpoint que detalla molt bé les aportacions que 

ha de fer l'Estat, el deute que farà l'ajuntament, les taxes municipals, però no es concreta 

quina serà l'aportació de la Generalitat, sigui la quantitat que sigui. També trobaria positiu 

que l'esmena que ha presentat el Govern hagués inclòs els fons Feder que la Generalitat té 

retinguts i que pertanyen a la ciutat de Barcelona, reivindicació que es va aprovar amb el 

suport dels grups del Govern, i que en aquest moment no vol quantificar, tant si es tracta de 

5 milions com de 20 milions.

En qualsevol cas, assenyala que han de ser exigents amb totes les administracions, 

evidentment amb el Govern d'Espanya però també amb el Govern de la Generalitat. A més a 

més, considera que no és sobrer demanar més ajuts a Europa. Apunta que gairebé tots els 

grups del consistori tenen presència al Parlament Europeu i han de ser conscients, així com 

ho és el seu grup, de la importància que tenen les ciutats i demanar més ajuts per combatre 

la pandèmia en tots els vessants, tant en l'econòmic i el social com en el sanitari.

El Sr. Bou anuncia el vot favorable del Grup del PP a la proposició perquè fa exactament les 

mateixes demandes que han fet els alcaldes del PP i el seu grup parlamentari al Congrés dels 

Diputats. Així, assenyala que el seu partit ha demanat al Govern central que inclogui en els 

pressupostos de 2021 un fons incondicionat de 4.000 milions d'euros destinats als 

ajuntaments per fer front a les greus conseqüències de la pandèmia, mentre que els alcaldes 

socialistes només en demanen 3.000 milions, i el Govern central no ha previst cap partida 
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d'aquestes característiques en el projecte de pressupostos, malgrat que s'hi havia compromès 

amb els ajuntaments poques setmanes enrere.

En segon lloc, recorda que els alcaldes del PP també han demanat que s'inclogui en el 

pressupost general de l'Estat una partida de 1.000 milions d'euros per a la creació d'un fons 

destinat a compensar la reducció extrema d'ingressos que ha patit el transport públic 

municipal.

Finalment, el seu partit també demana que es destini als ajuntaments el 14,5 % dels fons 

que arribin de la UE, que es correspon amb el percentatge de despesa que fan les 

administracions locals respecte del total de les administracions públiques, i que equivaldria a 

5.400 milions d'euros, quantitat molt superior als 1.500 milions d'euros previstos pel Govern 

central.

En resum, constata que els alcaldes del PP i el Grup Parlamentari Popular al Congrés dels 

Diputats han demanat al Govern central que posi a disposició dels ajuntaments més de 

10.000 milions d'euros, el doble d'allò que ha previst.

A continuació, i tal com han manifestat reiteradament, diu que els ajuntaments han estat els 

primers a donar respostes durant la crisi i en aquest moment necessiten el suport del Govern 

central per recuperar-se i perquè puguin continuar essent la primera línia de defensa contra 

les conseqüències de la covid-19.

La Sra. Parera manifesta que aquesta proposició genera alguns dubtes al Grup de Barcelona 

pel Canvi perquè en el fons el grup proposant és el responsable que el Govern de l'Estat sigui 

el que és i pràcticament en són un soci estable, tal com es constata en la negociació dels 

pressupostos generals de l'Estat. Assenyala que aquesta iniciativa insta el Govern de l'Estat a 

dur a terme diverses actuacions relacionades amb aquests pressupostos, però suposa que 

tots aquests aspectes ja els deuen estar tancant mitjançant la negociació de les esmenes al 

projecte.

Pel que fa al fons covid que es demana, troba que és una mesura correcta però que de fet el 

Govern ja té l'obligació d'adoptar-la.

Quant a fer efectiva la participació dels ajuntaments en els fons europeus de reconstrucció, la 

troba una petició sorprenent perquè no depèn del Govern de l'Estat, sinó que correspon a 

l'ajuntament presentar projectes, la Generalitat els ha de recopilar i els ha de presentar al 

Govern central.

En relació amb l'esmena transaccionada, la troba estranya perquè s'insta la Generalitat de 

Catalunya, on el grup proposant governa, a crear un fons específic per a finançar 

l'Ajuntament de Barcelona amb mesures extraordinàries. Troba que seria una mesura positiva 

i, per tant, per comptes d'instar a adoptar-la l'haurien d'adoptar directament. A més a més, 

critica que en aquest punt hi hagin afegit una falca publicitària i que afirmin que les mesures 

preses han demostrat eficàcia pel que fa a la reducció de contagis. No creu que aquesta 

apreciació sigui pròpia d'una iniciativa d'aquest tipus.
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En tot cas, veure que l'esmena pactada amb el PSC parli de l'abaixada de tributs que hauria 

d'aplicar l'ajuntament li dona un bri d'esperança. Per tant, entén que la Sra. Ballarín s'hi 

compromet i ho considera un bon indici.

Per aquestes raons, anuncia l'abstenció del seu grup a la proposició, perquè no hi veuen cap 

objectiu concret.

El Sr. Martí Grau anuncia el vot favorable dels grups del Govern a la proposició. Recorda que 

quan aquesta comissió insta el Govern de l'Estat a prendre mesures sol obtenir resultats 

positius. En aquest sentit, assenyala que el pressupost que han presentat en aquesta 

comissió ha estat possible perquè les darreres instàncies al Govern central han tingut 

resposta. Confia, doncs, en la capacitat política que tenen els grups municipals i la institució 

municipal en el seu conjunt. Insisteix que Barcelona ha jugat un paper clau en les 

negociacions al Congrés dels Diputats per la influència que tenen els grups del Govern i per la 

insistència i la capacitat dels grups de l'oposició. Per tant, està gairebé convençut que els fons 

que es reclamen en aquesta iniciativa s'aprovaran, tant el fons extraordinari com el relatiu al 

transport públic, i també que es podrà millorar el percentatge de participació en els fons 

europeus.

A continuació, subratlla que hauran de desenvolupar totes les habilitats polítiques per fer 

efectives aquestes mesures. Com a regidor de pressupostos, doncs, demana als grups de 

l'oposició que col·laborin tant com puguin per fer créixer la capacitat de despesa i d'ingressos 

de l'ajuntament per a l'any 2021. Indica que els grups de l'oposició municipal són a la mesa 

de negociació sobre els pressupostos generals de l'Estat, tret del PP perquè sembla que se 

n'ha desmarcat. Apunta que aquest fons extraordinari serà tema de debat en aquesta mesa 

de negociació i està convençut que entre tots se'n podran sortir, sigui quina sigui la quantitat 

que finalment s'acordi. A més a més, assegura que els dos grups que conformen el Govern 

municipal treballaran perquè això sigui possible.

Pel que fa al fons europeu, apunta que el projecte de pressupostos generals de l'Estat 

contempla més de 1.000 milions d'euros. Al capítol d'ingressos se'n recullen 27.000 milions i 

hi ha una partida de 1.400 milions de despesa, que no es recull en la proposta de pressupost 

municipal, que han de gestionar les administracions locals. El Govern municipal haurà de fer 

bons projectes que justifiquin aquesta despesa, però en tot cas insisteix que aquests recursos 

els gestionaran les administracions locals, entre les quals hi pot haver l'Ajuntament de 

Barcelona. Per tant, el que demanen és que com a mínim el 15 % d'aquests 27.000 milions 

d'euros es destinin a fons locals, perquè, del total de la despesa pública de l'Estat, és el 

percentatge que fa l'Administració local. Indica que en aquest moment el projecte de 

pressupostos destina als ajuntaments un 4 % i, per tant, es pot multiplicar per tres, i això 

representaria un fons de 4.000 o 5.000 milions d'euros.

En conclusió, considera que en aquesta negociació es poden acordar aquests punts, amb el 

suport de tots els grups, i per tant es podrien trobar amb la sorpresa que hagin de fer 

modificacions pressupostàries durant l'any 2021 per fer créixer els ingressos.

Finalment, reconeix que la Generalitat ha creat un fons per als ajuntaments però el considera 

molt tímid. Apunta que l'Administració autonòmica, quan parla amb l'Estat i amb 

l'ajuntament, tendeix a considerar-los com a iguals, però diu que les administracions 

8 de gener del 2021 CSV: 503f-ad3e-d1a5-09a1



GASETA MUNICIPAL

52
gaseta@bcn.cat               barcelona.cat/gasetamunicipal                 DLB-5.656-2007

públiques són com les nines russes, que n'hi ha unes de petites, que són els ajuntaments, 

una de més grossa, que són les comunitats autònomes --recorda que el pressupost de la 

Generalitat de Catalunya és tretze vegades superior al de l'Ajuntament de Barcelona-, i 

finalment la de l'Estat. Aleshores, quan es mira què fa la Generalitat per tots els ajuntaments, 

troba que és poc. Opina que haurien de creure més en les ciutats, tant per fer front a 

l'emergència social com per donar resposta a la necessitat de reactivar l'economia. En aquest 

sentit, comenta que els dos grups que conformen el Govern municipal també participen en el 

Govern de l'Estat, però quan han de demanar diners a aquest darrer aquests dos grups són al 

costat de l'oposició amb la mateixa força, amb la mateixa contundència i amb els seus vots. 

De la mateixa manera, demana als dos grups que conformen el Govern de la Generalitat, 

malgrat que s'acostin les eleccions i que no tinguin relacions gaire bones, que facin tot el 

possible per aconseguir el màxim de recursos per als ajuntaments catalans.

El Sr. Castellana replica al Sr. Martí que fa una trampa molt hàbil perquè, malgrat que el 

pressupost de la Generalitat sigui tretze vegades superior al de l'Ajuntament, també és cert 

que ambdues administracions tenen unes competències força diferents, entre les quals 

esmenta les que fan referència a l'estat del benestar, com educació, salut o drets socials. 

Reclama, doncs, que les anàlisis es facin completes i que incloguin competències i recursos.

Tot seguit, assegura que el seu grup defensa la ciutat de Barcelona amb contundència a tot 

arreu i davant de tothom. Com a mostra d'això, indica que el Fons local de cooperació de la 

Generalitat, que l'any 2019 era de 86 milions d'euros, s'ha incrementat en 120 milions, de 

manera que s'ha multiplicat per 2,5. A més a més, esmenta l'acord d'inversió en educació a 

Barcelona, de 52 milions d'euros, que es va anunciar poques setmanes enrere, i l'acord per 

retornar el deute per les escoles bressol. Admet que hi ha molta feina pendent, però constata 

que també n'hi ha que s'està fent.

Finalment, nega que en aquesta iniciativa hi hagi cap política general de pactes, tal com han 

insinuat alguns portaveus, i creu que inferir aquesta conclusió a partir d'una esmena a una 

proposició presentada en una comissió municipal és anar una mica massa lluny.

Per acabar, agraeix el suport de tots els grups i el seu grup es compromet a ser exigent a tot 

arreu perquè l'ajuntament pugui desplegar la política que necessita la ciutat.

El Sr. Mascarell replica al Sr. Martí que l'experiència demostra que instar l'Estat a prendre 

mesures habitualment dona resultats negatius. Com a exemple, que l'any 2006 es va aprovar 

que l'Estat transferís 20 milions d'euros a l'ajuntament cada any en concepte de cocapitalitat 

cultural, es varen pagar fins al 2009, però fa onze anys que no es paguen. Aquesta iniciativa 

hauria pogut incloure la petició que es paguin aquests onze anys d'endarreriments i hauria 

estat una manera de recuperar moltes inversions culturals que no s'han fet. Tanmateix, diu 

irònicament que el Sr. Martí és un home càndid i té confiança en el futur.

A continuació, manifesta que no es pot negociar amb l'Estat sense plantejar unes condicions 

clares, perquè en un marc general de negociació sense aquestes condicions l'Estat sempre fa 

allò que té ganes de fer. Aquesta, afegeix, també és una experiència històrica. Té la 

impressió que estan caminant en aquesta direcció, que s'està acceptant negociar en un marc 

general i que finalment l'Estat determinarà què correspon a la ciutat de Barcelona i, en 

termes generals, a Catalunya. Augura que en aquest marc general, sense garanties i sense 
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una negociació feta d'una altra manera, no se'n sortiran. Per tant, té la impressió que estan 

preparant el terreny per acordar uns pressupostos a partir d'una posició ja presa, i afirma que 

aquest capteniment no beneficiarà Barcelona.

El Sr. Sierra comenta que era el cap del Sr. Castellana qui parlava de blocs i de no 

confondre's a l'hora de votar els pressupostos. Tanmateix, continua tenint la mateixa 

impressió.

En qualsevol cas, diu que el seu grup tenia la intenció de donar suport a aquesta iniciativa, 

que s'aprovarà amb els vots del Govern, després d'haver acceptat l'esmena tèbia, i amb els 

vots d'altres grups de l'oposició. Assenyala que no calia enorgullir-se de res perquè no se'n 

poden enorgullir. Apunta que la inversió que fa la Generalitat en els municipis és al voltant de 

4 euros a tot Catalunya, mentre que a Barcelona és de 0,96, situació que qualifica de 

barbaritat i de maltractament per a aquesta ciutat.

El Sr. Martí Grau agraeix les paraules que li ha adreçat el Sr. Mascarell i afegeix que es 

considera optimista. Tanmateix, assenyala que varen treballar plegats durant molts anys i li

recorda que una de les reivindicacions que l'actual portaveu de JxCat feia amb més energia 

era que la Generalitat apostés més per Barcelona. Li demana, doncs, que recuperi aquella 

energia per defensar que Barcelona és la capital de Catalunya.

Seguidament, replica al Sr. Castellana que l'ajuntament també té competències en educació, 

en drets socials, en habitatge o en cultura, mitjançant els consorcis creats per la Carta 

municipal, aprovada pel Parlament de Catalunya. Per tant, critica que es defensi el Fons de 

cooperació local de 200 milions d'euros. Entén que en la intervenció anterior ha estat molt 

suau i càndid, però no creu que ningú es pugui enorgullir d'aquesta inversió de la Generalitat 

perquè tenint en compte qualsevol criteri aquesta quantitat s'hauria de multiplicar per deu 

com a mínim, i tot i així encara hi hauria alcaldes enfadats. Considera, doncs, que es tracta 

d'un problema de confiança i d'entendre que hi ha problemes que els ajuntaments són més 

capaços de resoldre que no pas el Govern de la Generalitat. Insisteix que no hi troba aquesta 

sensibilitat, com tampoc la troba en el Govern de l'Estat. En qualsevol cas, ell s'atreveix a dir-

ho i, per tant, reclama a les formacions municipals que també governen a la Generalitat que 

s'atreveixin a exigir que aquesta Administració pagui el que deu a Barcelona, amb la mateixa 

força que ho feia anys enrere el Sr. Mascarell.

Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Esquerra 

Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans i Partit Popular i l'abstenció de Barcelona pel 

canvi.

Aprovada amb text transaccionat

Del Grup Municipal Partit Popular:

13. (M1923/1446) La Comissió d'Economia i Hisenda acorda:1. Instar a la Generalitat de 

Catalunya a aixecar immediatament la suspensió d'activitats de restauració imposada per la 

Resolució SLT/2546/2020, i permetre la seva reobertura consensuant amb el sector tots 

aquells requisits que permetin complir amb les mesures sanitàries necessàries per fer front a 

la pandèmia de la COVID-19. 2. Exigir a la Generalitat de Catalunya que es comprometi a 
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destinar, tant en l'aturada actual com en possibles tancaments futurs causats per la 

pandèmia, les ajudes econòmiques directes suficients al rescat dels sectors afectats.

Es presenta el text transaccionat següent:

(M1923/1446) La Comissió d'Economia i Hisenda acorda: 1.- Instar a la Generalitat de 

Catalunya a aixecar el proper dilluns 23 de novembre de 2020 la suspensió d'activitats de 

restauració imposada per la Resolució SLT/2546/2020, i permetre la seva reobertura 

consensuant amb el sector tots aquells requisits que permetin complir amb les mesures 

sanitàries necessàries per fer front a la pandèmia de la COVID-19. 2.- Exigir al govern de 

l'Estat, a la Generalitat de Catalunya i a l'Ajuntament de Barcelona que es comprometin a 

destinar, tant en l'aturada actual com en possibles tancaments futurs causats per la 

pandèmia, les ajudes econòmiques directes suficients al rescat dels sectors afectats.

El Sr. Bou exposa que la restauració és un dels sectors més perjudicats per la crisi econòmica 

provocada per la covid-19. Segons els càlculs que fa el Gremi de Restauradors, 1.300 negocis 

han hagut de tancar i altres 3.000 ho faran en els mesos propers si la situació no millora, 

circumstància que deixaria Barcelona sense la meitat dels seus negocis de restauració en 

menys d'un any. Assenyala que el darrer cop que ha rebut el sector ha estat el tancament 

imposat per la Generalitat, aturada que considera injusta perquè culpabilitza determinats 

sectors, especialment el de la restauració, de la propagació de la pandèmia i els perjudica 

greument. A més a més, opina que aquesta aturada ha estat innecessària, tal com ha 

demostrat la Comunitat de Madrid, que continua rebaixant les xifres d'afectació de la 

pandèmia sense haver tancat l'activitat d'aquest sector. Contràriament, constata que la 

restauració de Barcelona continua patint una davallada d'ingressos alhora que han de fer 

front a importants despeses fixes. Així, comenta que molts establiments han hagut de fer 

actuacions considerables, com ara reformes i adaptacions per ajustar-se a la nova normalitat, 

però que no han servit per a res perquè els han obligat a tancar sense rebre pràcticament cap 

ajut.

A continuació, recorda que després de decretar el tancament dels establiments es va anunciar 

una ajuda de 40 milions d'euros. Com que ja es va veure que aquesta era una quantitat 

ridícula, es va anunciar un altre paquet d'ajuts de 40 milions d'euros, és a dir, un total de 80 

milions, que continua essent insuficient. Indica que el gremi ha xifrat en 180 milions d'euros 

la quantitat necessària per poder sortir d'aquesta situació crítica. Apunta que els restauradors 

de Barcelona estan absolutament desesperats i ja no saben què poden fer perquè la 

Generalitat els escolti. Ho han dit de totes les maneres possibles, la darrera setmana en un 

acte amb xefs coneguts, i fins i tot mitjançant un videojoc.

El Grup del PP torna a fer d'altaveu del sector i per això el seu president, el Sr. Casado, es va 

reunir el divendres anterior amb el Gremi de Restauradors i va escoltar atentament les 

propostes que fan. Assegura que va quedar ben parat de veure com la Generalitat de 

Catalunya havia deixat d'empantanegat aquest sector. Davant d'aquesta situació, el president 

del PP va anunciar que cada setmana vindria a Barcelona i a Catalunya. Per tant, està satisfet 

que el seu partit es recordi de Catalunya i que en tingui cura, capteniment en el qual ell 

mateix hi ha tingut molt a veure, perquè Catalunya i Barcelona són molt importants per a 

Espanya.

8 de gener del 2021 CSV: 503f-ad3e-d1a5-09a1



GASETA MUNICIPAL

55
gaseta@bcn.cat               barcelona.cat/gasetamunicipal                 DLB-5.656-2007

A continuació, creu que la Generalitat té la intenció d'obrir bars i restaurants el dilluns 

següent, pel que sembla fins a les nou del vespre, mesura que considera correcta perquè 

afirma que obrir fins a les cinc de la tarda, per economia d'escala, no és rendible i la majoria 

d'establiments no obririen. Creu, doncs, que els responsables de la Generalitat no saben què 

es diuen i els suggereix que consultin restaurants i bars perquè així, si els volen ajudar, 

sabran com ho han de fer. Reclama que no prenguin decisions des dels despatxos, sinó que 

baixin al carrer i escoltin el sector. Assenyala que el dia anterior el Gremi de Restauradors ja 

va anunciar que no està d'acord amb les condicions plantejades pel Departament de Salut, si 

bé en aquest moment sembla que l'horari que es preveia ja ha canviat.

D'altra banda, apunta la necessitat que tant per a aquest tancament com per a possibles 

tancaments futurs el sector compti amb les ajudes necessàries i suficients per poder subsistir 

i sortir de la crisi, i l'ajuntament els ha d'ajudar en la mesura que pugui perquè es tracta de 

bars i restaurants de Barcelona, que coneixen bé perquè hi van sovint.

Finalment, comenta que el Grup de JxCat ha presentat una esmena transaccional a la 

proposició, mitjançant la qual han inclòs les tres administracions, l'estatal, l'autonòmica i la 

municipal, com a responsables de proveir aquests ajuts.

El Sr. Sierra entén que el prec que presenta el Grup de Cs, i que consta al punt 16 de l'ordre 

del dia, es tracta conjuntament amb aquesta proposició.

El president manifesta que no li havien comunicat prèviament aquesta sol·licitud i, per no 

haver d'alterar els temps d'intervenció previstos, resol que l'ordre del dia segueixi el 

desenvolupament normal.

La Sra. Benedí comparteix la preocupació de la restauració i d'altres sectors afectats per les 

restriccions, com el de la cultura, l'esport, el turisme i el comerç, sectors que estan patint a 

causa de les mesures que s'han hagut de decretar necessàriament per combatre la 

propagació de la covid-19. El Grup d'ERC està d'acord que cal comprometre les diferents 

administracions a concretar més ajudes econòmiques directes per tal que els sectors afectats 

puguin superar aquest tràngol de la millor manera possible. Assenyala que, malgrat que la 

Generalitat fa tots els esforços que pot, sempre són insuficients perquè l'Estat és qui té els 

recursos i ha de fer allò que li pertoca en aquesta segona onada de la pandèmia. Insisteix que 

la Generalitat, tot i les limitacions econòmiques i legals que té, està tapant els forats que 

deixa l'Estat perquè no fa la feina que li pertoca, situació que no pot continuar. Per aquestes 

raons, el seu grup insta l'ajuntament que demani a l'Estat un pla de rescat, tal com estan fent 

tots els països europeus.

A continuació, indica que és el PROCICAT qui marcarà l'aixecament de les restriccions, quan 

la situació ho permeti. Afirma que gràcies a les mesures, doloroses però necessàries, preses 

per la Generalitat la situació de la pandèmia està millorant i el risc de rebrot està disminuint 

dràsticament. Així, indica que la taxa de contagi és per sota de 0,80, el nombre de nous 

contagis també disminueix i espera que s'estabilitzi per sota dels mil diaris. Afegeix que la 

pressió hospitalària baixa però encara és alta, de manera que en aquests moments hi ha 600 

llits d'UCI ocupats, el 58 % dels quals per malalts de covid-19. Finalment, remarca que el 

nombre de morts per 100.000 habitants continua essent molt inferior al de la resta de 

territoris de l'Estat. Entén, doncs, que malgrat que les mesures que s'han pres han estat molt 
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dures han servit per mantenir els serveis hospitalaris fora del col·lapse i el contínuum 

assistencial, i atendre altres patologies. Recorda que hi ha altres malalties i que els hospitals 

no es poden col·lapsar.

Seguidament, manifesta que cal continuar lluitant contra el virus i, encara que les mesures es 

puguin anar relaxant durant els propers dies, s'haurà de mantenir la mateixa responsabilitat. 

Subratlla que com més responsabilitat assumeixi cadascú serà més factible evitar restriccions 

futures. A tal fi, indica que el Govern de la Generalitat ha de continuar treballant en la 

contenció del virus com en les ajudes per reduir l'impacte econòmic que tenen les mesures 

que es prenen.

Finalment, diu que s'ha comparat sovint Catalunya amb altres regions i països pel que fa a les 

dades epidemiològiques, però opina que tothom hauria de desitjar que les administracions 

pròpies siguin honestes, sobretot per aquells que treballen a primera línia i a les unitats de 

cures intensives. En aquest sentit, replica al Sr. Bou que les UCI de Madrid en aquest moment 

estan a un 103 % de la capacitat, pràcticament no s'hi donen altes i té una major mortalitat. 

Apunta que la Comunitat de Madrid va desistir de contenir el creixement epidèmic a mitjan 

setembre i va assolir el pic epidèmic amb 8.000 casos diaris, moment a partir del qual 

s'observa una davallada per la dinàmica pròpia del virus. A Catalunya, malgrat que hi ha un 

milió més de persones, el pic de contagis ha estat de 6.000 i en aquest moment està 

davallant. Constata, per tant, que les restriccions han funcionat.

El Sr. Mascarell anuncia el vot favorable del Grup de JxCat, atès que s'ha acceptat l'esmena 

que han presentat i perquè el sector de la restauració mereix tota la seva consideració. No li 

queden paraules per expressar fins a quin punt aquest sector està patint a causa de les 

conseqüències que la crisi té per a la majoria de la gent d'aquest àmbit. El capteniment de la 

seva formació, per tant, és fer costat al conseller d'Indústria en totes les iniciatives que es 

despleguen i pactar amb el sector per tal que, tenint en compte totes les normes necessàries 

per mantenir la pandèmia, puguin obrir els establiments tan aviat com sigui possible.

D'altra banda, amb la seva esmena demanen que, a més a més de fer exigències a la 

Generalitat, també se'n facin a l'Estat i a l'Ajuntament de Barcelona. Entén que aquesta és 

una qüestió bàsica i fonamental que té a veure amb el debat d'un punt anterior, perquè la 

realitat és que la Generalitat depèn d'uns fons, que són els de l'Estat, que arriben malament, 

amb un plantejament pressupostari incorrecte des de fa molts anys i que limiten 

extraordinàriament l'acció del Govern de Catalunya. Considera que el Sr. Martí és conscient 

d'aquesta situació perquè no és solament una qüestió d'entusiasme, sinó també de sumar i 

restar, operacions que el regidor de pressupostos fa temps que sap fer, com també tots els 

presents a la sessió. Creu, doncs, que tots s'haurien de posar d'acord en el fet que l'Estat té 

un paper fonamental, que fins ara no ha fet gaire bé perquè el rescat ha estat precari, els 

autònoms no han estat ben tractats, els tributs no s'han renegociat i amb els ERTO hi ha 

hagut moltes dificultats. En definitiva, demana que totes les administracions facin bé la seva 

feina, i que la facin amb entusiasme.

Per acabar, replica irònicament al Sr. Bou que ara ja estan salvats perquè el Sr. Casado 

vindrà cada setmana a Catalunya i això ho resoldrà pràcticament tot.
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El Sr. Sierra considera que la gestió que va fer la Generalitat de les residències de gent gran 

al començament de la pandèmia va ser tan repugnant i imperdonable com ho és la gestió de 

la restauració que està fent durant aquesta segona onada. Indica que aquest sector és l'ase 

dels cops de totes les administracions. Creu que els responsables governamentals no tenen 

consciència d'allò que han fet perquè, altrament, en cap moment s'haurien plantejat algunes 

mesures. Subratlla que els restauradors són persones i famílies que han invertit el patrimoni i 

l'any anterior se'ls va maltractar amb les taxes, han patit maltractament per la gestió de les 

terrasses quan les han pogudes obrir, i en el cas de Ciutat Vella, per exemple, se'ls ha 

denegat ampliar-les perquè poguessin treballar, per mantenir el sou, perquè poguessin 

menjar. Així, constata que els han obligat a tancar mentre que en altres indrets d'Espanya 

aquests establiments eren oberts, malgrat que el Ministeri de Sanitat reconeix que en els bars 

i restaurants no es produeixen contagis de manera important, perquè compleixen les mesures 

necessàries. Així, els clients havien de respectar una distància de seguretat, tenien horaris 

adequats i materials de protecció. Recorda que aquests negocis han fet una despesa molt 

important en mampares, gels i altres mesures de protecció. Tot i així, continuen tancats i, a 

més a més, han de pagar impostos. Pregunta si els regidors del consistori saben què sent una 

persona que ha iniciat un negoci, que hi ha compromès tot el seu patrimoni i té treballadors, 

quan ha d'acomiadar un treballador amb qui fa molts i molts anys que treballa. Assenyala que 

la conseqüència de la mala gestió que n'ha fet la Generalitat és que la majoria de bars i 

restaurants de Barcelona, que ja arrossegaven una situació difícil, faran fallida. Recorda que 

quan el sector va reobrir, després de l'estat d'alarma, els establiments no eren plens, entre 

altres raons perquè han perdut els turistes. Amb prou feines podien subsistir i la Generalitat 

aconseguirà acabar amb la restauració tal com la coneixen avui a Barcelona.

Per aquestes raons, anuncia el vot favorable del Grup de Cs a la proposició.

La Sra. Parera assenyala que l'experiència política és molt útil quan es negocien transaccions. 

Suggereix al Sr. Bou, doncs, que es recolzi en el seu company de grup, que té experiència 

política, perquè considera que el Grup de JxCat amb aquesta transacció li ha marcat un gol en 

una porteria sense porter, de manera que la proposició original ha quedat totalment 

desvirtuada perquè passa de demanar a la Generalitat que aixequi immediatament la 

suspensió d'activitats a acoblar-se al pla de la Generalitat per començar a obrir locals el dia 

23 de novembre. Constata, doncs, que aquesta proposició no aporta res de nou. Subratlla 

que ara ja és molt tard per obrir la restauració i sempre es fa pagar al mateix sector el 

control de la pandèmia, quan els restauradors han invertit molts esforços perquè els seus 

establiments siguin segurs. Per tant, estan deixant aquest sector en estat crític. No entén, 

doncs, perquè el grup proposant ha acceptat la transacció. Insisteix que l'obertura ha de ser 

immediata i el pla, que l'estableix per al dia 23 de novembre, no és suficient. A més a més, 

apunta que els horaris que s'hi contemplen no són rendibles per al sector. Aquesta mesura, 

afegeix, indica que els responsables de la Generalitat ignoren completament què significa 

gestionar un negoci de restauració, tal com varen demostrar també quan varen comunicar el 

tancament amb hores d'antelació. Comenta que aquestes mesures afecten tots els aspectes 

del negoci, inclosos els proveïdors i la matèria primera que havien comprat.

A continuació, apunta que hi ha altres maneres de controlar els contagis, tal com s'ha vist en 

altres ciutats i en altres països, on no sempre fan tancar el mateix sector. A més a més, 

critica que els períodes de tancament es decreten per un termini de quinze dies prorrogables, 

8 de gener del 2021 CSV: 503f-ad3e-d1a5-09a1



GASETA MUNICIPAL

58
gaseta@bcn.cat               barcelona.cat/gasetamunicipal                 DLB-5.656-2007

de manera que no es permet cap estabilitat, i d'aquesta manera no es pot portar un negoci 

perquè la gent necessita certeses, saber què ha de fer amb els treballadors, si ha de comprar 

o no productes per abastir l'establiment, si ha d'obrir o no. Constata que la incertesa és 

absoluta i als restauradors els venen ganes de rendir-se.

Per acabar, anuncia l'abstenció del Grup de Barcelona pel Canvi en aquest punt.

El Sr. Collboni anuncia el vot favorable dels grups del Govern a la proposició, no tant per la 

literalitat del text, que pot ser discutible, com pel fons. Creu que en aquest moment s'ha 

tocat fons i que les mesures per contenir la pandèmia han estat un despropòsit, que el 

Govern de la Generalitat ha demostrat una falta de lleialtat entre els diversos departaments, 

que es reprodueix en el capteniment respecte d'aquesta proposició, on les formacions que 

conformen el Govern de Catalunya emetran vots diferents. Entén que aquest capteniment els 

lleva legitimitat per demanar als altres, començant pels sectors afectats, coherència, 

responsabilitat i contenció.

A continuació, subratlla que el Govern municipal en cap moment ha volgut utilitzar aquesta 

qüestió per enfrontar-se amb la Generalitat ni amb l'Estat, sinó que han estat lleialment 

responsables i corresponsables de les mesures que s'han dictat des del PROCICAT i, si han 

hagut de fer crítiques o aportacions, ho han fet amb silenci, adreçant-se a aquest organisme 

o directament als departaments afectats. Tanmateix, considera que en el dia d'avui s'ha 

creuat una línia vermella amb la manca de respecte pels sectors que estan suportant de 

forma més directa les conseqüències de la crisi, creu que de manera injusta perquè la càrrega 

de la responsabilitat no és equitativa en el conjunt de la societat.

Seguidament, indica que el sector de la restauració ha pres les mesures que li corresponien 

sobre prevenció i seguretat sanitària. La ciutat de Barcelona també ha fet la feina i apunta 

que el Govern municipal ha invertit, entre rebaixes de taxes i obertura de més de 3.100

noves terrasses, 15 milions d'euros públics per permetre que en circumstàncies com les 

actuals no s'hagués de tancar el cent per cent de la restauració. Denuncia que, malgrat 

aquest esforç, d'una forma poc previsible, poc transparent, sense compartir els criteris 

objectius pels quals es van prenent les decisions, es va decretar d'un dia per l'altre el 

tancament d'aquest sector. A més a més, critica que els sectors afectats hagin de fer 

previsions sobre l'obertura dels establiments a partir de filtracions als mitjans de 

comunicació, situació que qualifica d'imperdonable. Per aquestes raons, reclama als grups 

que governen a la Generalitat que s'apliquin a ells mateixos la lleialtat interna i que siguin 

honestos i respectuosos, sobretot amb els sectors més afectats i amb les altres 

administracions que han d'aplicar les mesures que es decreten. Apunta que allò que primer 

van pensar que era un globus sonda més tard han constatat que era una filtració de mesures, 

amb les quals s'han suspès les decisions del PROCICAT. i a aquestes hores ni els 

ajuntaments, que han d'aplicar aquestes normes, ni els sectors afectats no saben què passarà 

el divendres següent o dilluns.

El Sr. Bou replica a la Sra. Benedí que, de les dues qüestions que ha exposat, una és veritat 

però l'altra no ho és tant. Admet que en les darreres vint-i-quatre hores Madrid ha duplicat 

algunes de les dades de la pandèmia, però pel que fa als tests positius Catalunya en té més 

que Madrid. Constata, doncs, que la situació va canviant i per tant no vol demonitzar ni uns ni 

altres, simplement ha fet la comparació d'una fotografia.
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D'altra banda, pregunta al Sr. Mascarell què han de fer la gent de Madrid, si han de venir a 

Barcelona o no i si els han d'escoltar. No sap si els fan cas, però està d'acord que han 

d'escoltar Catalunya. Per tant, troba positiu que el Sr. Casado vingui cada setmana i ell n'està 

satisfet. Puntualitza que és conscient que el Sr. Mascarell ha fet aquest comentari 

irònicament.

Tot seguit, apunta que la Sra. Parera s'equivoca perquè algunes de les actuacions del seu 

grup les fa ell mateix i d'altres no, com ara aquesta. Tot i així, assumeix totes les iniciatives 

del PP. A més a més, comenta que ell ha tingut 52 botigues a Barcelona i 2 restaurants, de 

manera que pot parlar amb propietat i li garanteix que el Gremi de Forners de Barcelona no 

comparteix les manifestacions que ha fet la portaveu del Grup de Barcelona pel Canvi. Admet 

que potser la proposició ha quedat una mica desdibuixada però valora que s'hagi fet una 

passa.

El Sr. Mascarell reitera que la situació de la restauració és especialment difícil i complicada. 

Admet que les circumstàncies, els calendaris que es van proposant i les mesures que es van 

dient i contradient no ajuden. Opina que la confiança en la política en aquest moment hauria 

de ser total, i això implica un rigor en la manera de treballar que no sempre es compleix. Per 

tant, com que creu que tots els grups han jugat un paper en aquesta situació, i no pas d'una 

manera precisament positiva, pensa que s'haurien de plantejar de redreçar aquestes 

qüestions i fer possible que la gent confiï en el PROCICAT i en les institucions responsables.

La Sra. Benedí remarca que amb una incidència de la pandèmia inferior a la de Catalunya hi 

ha països de l'entorn que han tancat pràcticament tots els sectors, també el de la restauració.

Per acabar, anuncia l'abstenció del seu grup en aquest punt.

El Sr. Sierra adverteix a les formacions que configuren el Govern de la Generalitat que 

pagaran la seva actuació a les urnes, perquè són molts milers les persones i les famílies que 

viuen de la restauració, amb molts milers de clients, i quan es recuperi la normalitat aquests 

partits seran els responsables d'haver-los dut a fer fallida.

El Sr. Collboni constata que amb aquesta proposta de resolució i amb els precs que 

posteriorment el Govern municipal acceptarà estan demanant que es produeixi una 

reobertura immediata dels diversos sectors econòmics, començant pel de la restauració, però 

també el de la cultura i l'esport, que aquesta reobertura es faci de manera clara, 

comprensible i tan objectiva com sigui possible, de manera que tothom sàpiga què pot 

esperar o quines mesures han de prendre per reactivar l'activitat.

En segon lloc, creu que tothom és molt conscient que ningú no té la fórmula màgica per 

combatre aquesta situació tan dura i tan excepcional, que ha sobrepassat totes les 

institucions i que, per tant, haurien d'afrontar amb la màxima humilitat possible mentre duri 

la crisi. Així, doncs, creu que els grups d'ERC i de JxCat haurien de demanar una mínima 

disculpa en aquesta comissió per allò que acaba de passar, per respecte cap a la gent que 

està patint unes circumstàncies extremes i que no saben si podran obrir els establiments el 

dia que s'anuncia que ho podran fer.
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D'altra banda, admet que segurament el Govern d'Espanya també s'ha equivocat, com també 

el Govern municipal, i en aquelles mesures que han pres erròniament es compromet a 

rectificar. Apunta que la gent pot entendre que en circumstàncies tan extremes la gent que és 

al capdavant de les institucions cometi errors. En tot cas, creu que no es pot culpar l'Estat de 

tots els mals, com s'ha fet en aquesta comissió, quan ha estat l'únic que ha adoptat mesures 

estructurals, com els ERTO o els crèdits ICO, entre d'altres, per contenir la pandèmia. No vol 

comentar com s'han gestionat els ajuts als autònoms perquè creu que a l'ajuntament no li 

correspon de fer-ho, ni tampoc es vol referir a les quantitats del primer paquet d'ajuts a la 

restauració perquè aquestes qüestions s'han de tractar al Parlament de Catalunya, que és qui 

controla el Govern de la Generalitat. En definitiva, en la mesura que aquestes actuacions 

afecten la ciutat i sectors de Barcelona, demana que el debat es mantingui en aquest pla.

Dit això, el Govern municipal es compromet a complir amb allò que dictamini el PROCICAT i 

no farà un discurs destructiu que trenqui encara més la confiança dels sectors afectats en les 

institucions del país, però quan succeeixen fets com els que han passat aquest mateix dia 

insisteix que el mínim que és pot fer és demanar una humil disculpa.

Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Junts per 

Catalunya, Ciutadans i Partit Popular i l'abstenció d'Esquerra Republicana i Barcelona pel 

canvi.

Aprovada amb text transaccionat

c) Precs

Del Grup Municipal Esquerra Republicana:

14. (M1923/1452) Que el Govern municipal impulsi un equip tècnic dins de l'Ajuntament de 

Barcelona que es dediqui a l'anàlisi i la prospectiva i que tingui com a objectiu detectar i 

identificar aquells aspectes que poden tenir un gran impacte a nivell econòmic, tecnològic i 

social a llarg termini a la nostra ciutat.

El Sr. Castellana exposa que aquest prec és molt adequat en aquest moment, a causa de la 

situació actual però també perquè el món viu canvis estructurals del model productiu i hi ha 

una gran incertesa sobre els efectes que aquests canvis tindran en el desenvolupament social 

i econòmic a mitjà i llarg termini. Apunta que en aquests casos una de les eines més 

utilitzades per les administracions públiques és la prospectiva i el seu grup demana que 

l'ajuntament es doti d'un equip de prospectiva per analitzar sistemàticament el futur de 

l'economia, de la ciència, de la tecnologia per tal d'identificar les tecnologies emergents que 

puguin produir majors beneficis econòmics i socials. Reconeix que l'ajuntament ja disposa 

d'un departament d'estadística molt potent que elabora molts informes, però volen que hi 

hagi un equip dedicat a pensar en el futur. En aquest sentit, assenyala que el futur no és únic 

ni està preestablert, sinó que hi ha moltes tendències que hi poden influir.

A continuació, apunta que cal fer prospectiva en primer lloc per l'acceleració amb què es 

produeixen els canvis, en segon lloc per l'augment de la incertesa, en tercer lloc perquè el 

futur no és escrit i finalment perquè el futur és la raó de ser del present. Com a exemple, 

comenta que sovint es diu que es fan pressupostos expansius però, si bé els darrers anys ha 
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estat així, en termes de PIB de vegades no s'han previst els canvis amb prou antelació, de 

manera que aquests pressupostos i el volum de l'Administració pública no es corresponen 

amb les necessitats de la ciutat.

El Sr. Martí Grau afirma que aquest equip que es demana ja existeix i li sorprèn que el Grup 

d'ERC formuli aquest prec perquè el Sr. Pasqual Maragall va ser un dels primers directors del 

Gabinet Tècnic i de Programació, que és el nom oficial d'aquest organisme, que de vegades 

ha depès de l'Alcaldia i d'altres vegades de la Primera Tinença d'Alcaldia. Així, doncs, constata 

que l'Ajuntament de Barcelona va ser un dels primers a crear un equip tècnic que analitza 

dades, i el departament d'estadística és dins d'aquest gabinet perquè les dades són 

fonamentals, i a més a més preveu el futur. Recorda que durant el mandat anterior aquest 

gabinet es va anomenar Oficina de Dades, emulant allò que fan els ajuntaments més 

avançats d'arreu del món, especialment el Chief Data Officer de Nova York, en el qual es 

varen inspirar. Comenta que per fer anàlisis de futur i per pensar com poden evolucionar les 

grans dades que puguin tenir impacte, per exemple en termes de sostenibilitat, tenint en 

compte que Barcelona és una ciutat costanera, tal com fan les empreses i cada vegada més 

gent, es treballa amb dades massives perquè d'aquesta manera es pot afinar molt més la 

prospectiva. Puntualitza que això es fa amb modèstia, però tot i així subratlla que 

l'Ajuntament de Barcelona possiblement és una de les poques administracions públiques 

d'Espanya que té aquestes característiques, la qual reitera que és hereva del Gabinet Tècnic 

de Programació. Comenta que en aquest servei treballen enginyers que analitzen dades, però 

també politòlegs, economistes i altres perfils professionals. Així, tots els informes per elaborar 

el PAM o els balanços de ciutat sorgeixen d'aquest servei.

Admet que es podria fer millor, però creu que s'ha de donar valor a aquest equip de 

professionals del consistori, que ja ve del temps de la Transició i que ininterrompudament ha 

tingut un paper central. També vol donar valor als altres laboratoris d'idees que hi ha al 

voltant de l'Ajuntament de Barcelona, entre els quals esmenta Barcelona Regional i l'Institut 

Municipal d'Estudis i Recerca Metropolitans.

En conclusió, apunta que allò que demana aquest prec ja existeix, tot i que sempre es pot 

millorar.

El Sr. Castellana diu que el seu grup coneix l'Oficina de Dades i els altres organismes que el 

Sr. Martí ha esmentat, però creu que s'hi ha de fer més èmfasi i aconseguir que la informació 

arribi adequadament a tothom, tant a agents públics com privats, per poder planificar i 

prendre les millors decisions.

Acceptat

Del Grup Municipal Junts per Catalunya:

15. (M1923/1463) Que el govern municipal activi de forma immediata les línies de 

subvencions i ajuts a l'IBI per l'any 2020 i que obri a principis de l'any que ve la convocatòria 

per l'any 2021, destinades als següents col·lectius:1. Famílies monoparentals propietàries o 

llogateres. 2. Famílies nombroses llogateres. 3.Persones vídues amb pocs recursos 

econòmics. 4. Persones amb pocs recursos econòmics. 5. Establiments culturals dedicats a 

l'exhibició o comerç cultural de caràcter privat.
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La Sra. Munté comenta que a l'escrit d'al·legacions a les ordenances fiscals de 2020 el Grup 

de JxCat va reclamar incrementar la dotació pressupostària de la línia d'ajuts a l'IBI, atès que 

es preveia un increment en els rebuts com a conseqüència de l'eliminació dels topalls. 

Recorda que el Govern municipal va estimar aquella al·legació i va respondre que en cas que 

s'esgotés aquesta línia d'ajuts es preveuria una modificació pressupostària per dotar-la de 

més recursos i que arribés a tots els beneficiaris potencials. Constata que aquest increment 

significatiu dels rebuts de l'IBI s'ha produït però les línies d'ajut no s'han augmentat. Indica 

que l'últim any que es varen convocar va ser el 2019, amb un termini per presentar 

sol·licituds entre l'1 d'abril i el 31 de maig. Al pressupost de 2020 es varen incloure partides 

per valor de gairebé 2,8 milions d'euros destinades a subvencions d'aquest impost, però la 

convocatòria d'ajuts no s'ha publicat. De fet, al web municipal es diu amb majúscules que 

està pendent de convocatòria.

A continuació, apunta que es tracta de subvencions per a famílies nombroses, monoparentals, 

vídues i persones amb pocs recursos econòmics, i establiments culturals dedicats a l'exhibició 

o al comerç. El seu grup troba incomprensible que en el context econòmic i social actual no 

s'hagi fet aquesta convocatòria perquè els ajuts s'adrecen a persones que estan patint 

greument aquesta situació.

Per tant, voldria saber per què això ha estat així i, per acabar, llegeix el text del prec.

La Sra. Ballarín demana disculpes perquè qui havia d'intervenir en nom del Govern és el 

gerent Sr. Fernández Ontiveros, que en aquest moment no està connectat. Demana, doncs, 

que es tractin els següents punts de l'ordre del dia mentre intenta contactar amb l'àrea de 

Benestar Social.

El president manifesta que és molt sorprenent que un prec quedi sense resposta.

El Sr. Mascarell demana que consti en acta una protesta formal per aquesta situació.

El president anuncia que traslladarà aquesta qüestió a l'òrgan competent.

La Sra. Ballarín explica que les subvencions que anteriorment gestionava Hisenda des de 

començament d'any les gestiona l'àmbit de Drets Socials i el seu gerent s'havia compromès a 

intervenir en aquest punt. En aquest moment ella no té la resposta al prec i lamenta aquest 

malentès.

La Sra. Munté comunica que ha d'intervenir en altres punts de l'ordre del dia perquè el seu 

grup és un equip i es reparteix la feina. Per tant, no té cap inconvenient a ajornar el 

tractament d'aquest punt una estona.

(El tractament d'aquest punt es reprèn després del punt 17 de l'ordre del dia.)

La Sra. Munté reprodueix la intervenció que ha fet anteriorment.

El Sr. Fernández admet que l'exposició que ha fet la Sra. Munté és absolutament certa. Hi 

havia la previsió de subvencionar l'IBI a determinats col·lectius i no s'ha fet, com ha passat 

amb altres línies d'ajuts, perquè va arribar la primera onada de la pandèmia just en els 

mesos en què s'havia de fer aquesta convocatòria. Tanmateix, apunta que s'han pres altres 
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mesures que han compensat no solament la manca d'atorgament d'aquest ajut, sinó també 

d'altres que s'han endarrerit. En primer lloc, l'Institut Municipal de Serveis Socials, que va 

mantenir en tot moment l'activitat, va multiplicar els ajuts extraordinaris. En aquest sentit, 

subratlla que de donar 30.000 euros diaris d'ajuts es va passar en el moment de la primera 

onada a 60.000, després a 80.000 i finalment a 100.000, per a casos de necessitat, a més 

d'ajuts a l'alimentació i d'altres. També han ajudat 57 entitats de barri que han treballat en 

l'àmbit de l'alimentació. Finalment, gràcies al suport postcovid que va aprovar l'ajuntament, 

s'ha fet una convocatòria, que en aquests moments s'està resolent, en la qual se sumen els 

recursos per afrontar les conseqüències de la pandèmia i els que hi havia inclosos en el 

pressupost municipal. Sense sumar-hi els ajuts directes que ha esmentat, com els 

d'alimentació, remarca que aquesta convocatòria repartirà més de 24 milions d'euros. Així, 

doncs, manifesta que no hi ha hagut temps material per fer una convocatòria, que d'altra 

banda si s'hagués fet en aquell moment hauria fracassat. Però insisteix que s'ha fet una altra 

convocatòria, que ara s'està resolent, per quantitats més importants. A més a més, indica 

que els serveis socials contemplen com a motiu objectiu i específic d'ajut el fet que les 

dificultats per pagar l'IBI les hagi tingudes una família monoparental, nombrosa o una vídua.

Per acabar, apunta que la pobresa majoritàriament és femenina a les grans ciutats, i per tant 

també a Barcelona. El 70 % de les més de 44.000 persones ateses durant aquest any han 

estat dones i el 51 % són dones entre trenta i cinquanta anys. Per tant, opina que s'han 

assolit els objectius plantejats, tot i que no hagin pogut fer tot allò que havien de fer i que 

volien fer.

La Sra. Munté agraeix les explicacions. Interpreta que el prec no s'accepta i ho lamenta. Diu 

que coneix i valora la tasca que s'ha realitzat des dels serveis socials. De fet, comenta que 

aquell mateix matí s'ha reunit el Consell Rector de l'IMSS i han comentat aquesta qüestió. En 

tot cas, el seu grup considera que aquesta tasca no és incompatible amb la convocatòria de 

les línies d'ajut ordinàries, les quals han de ser complementades amb altres prestacions i 

ajuts extraordinàries, com els que han dut a terme el conjunt de les administracions. 

Assenyala que tindran temps de comprovar si els arguments objectius a què s'ha referit el Sr. 

Fernández realment s'han tingut en compte i les famílies i persones més vulnerables, que en 

altres exercicis han estat les destinatàries d'aquestes línies d'ajut, han rebut aquest suport.

El Sr. Martí Grau enuncia que no s'accepta el prec.

No acceptat

Del Grup Municipal Ciutadans:

16. (M1923/1439) Que el govern municipal insti a la Generalitat a procedir a la revocació de 

les mesures de tancament total de les activitats dels sectors afectats per la resolució del 

Departament de Salut SLT/2546/2020, de 15 d'octubre, com l'hostaleria i la restauració, la 

cultura, els salons d'estètica o els espais esportius; permetent l'obertura dels negocis, sempre 

i quan es garanteixin les mesures sanitàries necessàries.

El Sr. Sierra agraeix l'acceptació d'aquest prec, tal com ha avançat anteriorment el tinent 

d'alcalde Collboni. Exposa que aquest prec fa referència als sectors de l'hostaleria i la 

restauració, però també a altres sectors que són vitals i essencials per a l'economia de la 
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ciutat i per a l'economia de milers de famílies, i que generen milers de llocs de treball a 

Barcelona, com la cultura, salons d'estètica, espais esportius i altres negocis. Indica que 

aquests establiments garanteixen l'aplicació de les mesures sanitàries corresponents per 

evitar contagis i, per tant, reclama que se'n permeti la reobertura.

El Sr. Collboni confirma que accepta el prec, tal com ha anunciat en el debat d'un punt 

anterior. Assenyala que aquesta iniciativa obre el focus dels sectors afectats de manera molt 

encertada. Així, comenta que en aquest moment la cultura i els espais esportius són sectors 

que incomprensiblement no estan rebent una resposta adequada. Hi ha, a més a més, altres 

activitats que havien passat desapercebudes, com ara els salons d'estètica, que comprèn al 

voltant de 10.000 llocs de treball, sobretot dones, moltes de les quals s'han autoocupat i han 

creat un negoci propi. Un dels fets que el Govern municipal troba més incomprensible 

d'aquesta crisi és que el Govern de la Generalitat no rep mai cap de les persones que es 

manifesten a la plaça de Sant Jaume. Ja sigui per deferència o perquè algú els ho ha 

demanat, en alguns casos ha estat el Govern de la ciutat qui els ha rebut, tal com han fet 

aquell mateix matí amb les escoles privades de música o les agències de viatge, mentre que 

la setmana anterior varen rebre els salons d'estètica. Pel que fa a aquest darrer col·lectiu, 

apunta que varen adreçar una carta al PROCICAT, i celebra que aquesta gestió tingués 

resultats positius. Té la sensació, tanmateix, que en la presa de decisions del PROCICAT no es 

contempla un principi bàsic d'audiència als sectors afectats, qüestió que han demanat que es 

corregeixi. Reconeix que algun cop hi pot haver un problema de redacció o d'interpretació 

d'una norma i no es contempli algun sector. En aquest sentit, remarca que les escoles de 

música no es varen tenir en compte perquè imparteixen estudis no reglats. Aquest sector, 

afegeix, està pendent de saber si el dilluns proper podrà obrir o no.

El Sr. Sierra reitera l'agraïment per l'acceptació del prec. Espera que el Govern de la 

Generalitat, al qual qualifica d'inoperant i ineficaç, i que en aquest moment ni tan sols no té 

president, sigui capaç de rectificar i resolgui la situació d'aquests milers de persones que ha 

deixat abandonades.

Acceptat

17. (M1923/1436) Que el Govern Municipal procedeixi, mitjançant Barcelona Activa, al 

disseny i implementació d'un pla estratègic destinat a l'impuls de projectes de dones 

autònomes i emprenedores que s'han vist afectats pels efectes del Covid-19 en la seva 

viabilitat; tot incloent-hi línies específiques d'ajuts per a aquelles afectades econòmicament.

La Sra. Guilarte exposa que, segons dades de l'Associació de Treballadors Autònoms de març 

de 2020, per tant anteriors a la pandèmia, el nombre de treballadores autònomes a Espanya 

entre 2009 i 2019 va augmentar un 11 %, període en el qual hi va haver un retrocés en el 

nombre d'homes autònoms. Constata, doncs, que les dones han tingut un paper rellevant i 

merescut en la recuperació econòmica i en la generació d'ocupació els darrers anys, tot i que 

queda molt per fer. Afegeix que hi ha estudis elaborats per diverses universitats, alguns dels 

quals fets en col·laboració amb Barcelona Activa, que indiquen que la taxa d'activitat 

emprenedora femenina a Barcelona se situa al voltant del 7,9 %, superior al 6 % de la resta 

d'Espanya. Tanmateix, reitera que aquestes dades es refereixen al període anterior a la 

pandèmia i hi ha informes de consultories com McKinsey que assenyalen que les dones tenen 

el doble de probabilitats que els homes de perdre la feina o més dificultat per mantenir 
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l'activitat emprenedora, tant per motius econòmics com familiars, i la pandèmia accentua 

aquesta situació.

Dit això, apunta que ella mateixa té molta confiança en Barcelona Activa perquè li agrada 

com aborda la formació i el lideratge de les dones, i demana que aquest organisme dissenyi i 

posi en marxa un pla estratègic que contempli línies d'ajuts per a les dones emprenedores 

afectades, elles i els seus projectes, per la pandèmia.

La Sra. Gil està d'acord en l'anàlisi sobre la importància que el treball autònom té per a les 

dones i el sector de l'estètica, sobre el qual han parlat en un punt anterior, n'és un exemple. 

Assenyala que en moltes polítiques d'impuls a l'activitat econòmica el Govern intenta que el 

paper de les dones sigui present, en primer lloc mitjançant la creació de plans o programes 

específics per a dones, com es proposa en aquest prec, però sobretot amb la incorporació de 

la clau de gènere en les mesures que es prenen per recuperar l'activitat econòmica a 

Barcelona. Destaca que Barcelona Activa fa més de trenta anys que també fa aquest 

plantejament. Puntualitza, però, que no hi ha un pla específic en aquest sentit perquè ja 

disposen d'un programa estructural sobre el pol de les dones emprenedores, el programa 

Lidera, que neix a l'Escola de Dones Professionals, Directives i Emprenedores de Barcelona i 

que, entre altres, ofereix cada any formació, assessorament i acompanyament a més de mil 

dones amb aquest perfil. Comenta que es fan diverses actuacions de treball en xarxa, 

programes i tallers de mentoria i d'aprenentatge. Complementàriament, i a causa de la crisi 

de la covid-19, les dones emprenedors també han estat beneficiàries de les mesures 

extraordinàries que s'han impulsat en el marc del CECORE, que incorporen la perspectiva de 

gènere en general. Analitzant les dades sobre sol·licituds i atorgaments d'ajuts, constata que 

les dones hi tenen un paper molt important, les autònomes. Així, en el cas del programa 

Autono+, el 42 % de les sol·licituds han estat presentades per dones, en la línia de 

microcrèdits B·Crèdits també hi ha un volum important de peticions fetes per dones, com 

també passa amb els plans de reactivació empresarial Rethinking, que fan un assessorament 

especialitzat per repensar els negocis, per adaptar-los a la nova realitat postpandèmica. De 

cara a 2021 Barcelona Activa està treballant en la possibilitat d'incrementar el nombre de 

dones que es beneficien d'aquestes actuacions perquè entenen que hi ha moltes persones 

afectades i es preveu que l'any vinent l'afectació encara serà molt important per a aquest 

col·lectiu.

La Sra. Guilarte coneix aquests programes de formació i d'impuls, però en aquest cas el seu 

grup demana que es creïn línies d'ajudes concretes i específiques per a dones autònomes, de 

la mateixa manera que s'ha fet per a col·lectius d'economia social, entre altres. Volen, doncs, 

que aquestes línies facilitin que les dones no solament sobrevisquin, sinó que també surtin 

enfortides de la crisi. En aquest sentit, recorda que abans de la pandèmia les dones 

autònomes representaven gairebé un terç dels empresaris de Catalunya, i en les 

circumstàncies actuals no creu que es puguin permetre un retrocés. Per tant, opina que dins 

de Barcelona Activa cal aquest àmbit específic perquè si es formen dones perquè liderin 

també s'han de tenir en compte les majors dificultats que experimenten quan es produeix una 

pandèmia com l'actual. Creu que es mereixen aquesta atenció especial i més ajudes, 

especialment d'un govern que es defineix com a progressista.
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La Sra. Gil reitera que tots els ajuts per al sector dels autònoms incorporen aquesta 

perspectiva de gènere perquè les dones autònomes puguin accedir a totes les mesures de 

reactivació econòmica que impulsa l'ajuntament, tenint en compte les peculiaritats d'aquest 

col·lectiu.

El Sr. Collboni enuncia que s'accepta el prec.

Acceptat

Del Grup Municipal Partit Popular:

18. (M1923/1445) Que el Govern Municipal insti al Govern Central a incrementar, de manera 

immediata, els recursos humans i econòmics necessaris per a fer front a les prestacions 

d'atur pendents de resoldre des del mes d'agost.

El Sr. Bou exposa que la setmana anterior va ser notícia en diversos mitjans de comunicació 

el col·lapse del Servei públic d'Ocupació Estatal a la demarcació de Barcelona. Les 

informacions alertaven que el SEPE duu tres mesos de retard en el reconeixement de l'atur i, 

per tant, no ha pagat la prestació a cap nou desocupat des de mitjan agost a la demarcació 

de Barcelona. Mentrestant, apunta que la xifra de desocupats a conseqüència de la pandèmia 

ha augmentat a la ciutat i per a aquestes persones és molt complicat trobar una nova feina. 

Destaca que el retard en la prestació de l'atur pot representar un cop definitiu per a moltes 

famílies, que es poden veure arrossegades a una situació de màxima vulnerabilitat. 

Tanmateix, assenyala que aquest endarreriment se suma al del cobrament dels ERTO i molts 

empresaris han hagut d'avançar part d'aquestes quantitats als treballadors. Tot i que valora 

positivament l'esforç dels empresaris, indica que aquesta no és la manera de fer les coses.

El Grup del PP agraeix als funcionaris del SEPE l'esforç que fan per resoldre aquest retard, els 

quals fins i tot fan hores extra sense cobrar i treballen des de casa, amb el seu ordinador i 

pagant de la seva butxaca el telèfon i el wifi, situació que qualifica d'anomalia. Constata que 

els recursos humans extraordinaris que el Govern central hi ha destinat fins ara no han estat 

suficients per fer front a aquest col·lapse. Comenta que es tracta de treballadors eventuals 

que es dediquen a qüestions elementals i, per tant, no poden treballar al cent per cent.

Per acabar, llegeix el text del prec.

La Sra. Gil no parlaria de col·lapse d'aquest servei, sinó de saturació i d'uns fets excepcionals 

que han col·locat totes les administracions en una situació molt complexa. Està d'acord que 

s'ha de posar el màxim de recursos al servei dels aturats i dels treballadors en ERTO perquè 

totes les administracions, no solament la de l'Estat, puguin donar respostes adequades a 

aquesta situació, que presenta moltes dificultats i moltes incerteses.

A continuació, indica que hi ha tres elements que no disculpen però sí que expliquen les 

dificultats que hi ha hagut en algunes tramitacions. En primer lloc, esmenta el fet que s'hagi 

permès que es tramitin més expedients de regulació d'ocupació en un temps rècord; en 

segon lloc, assenyala que s'ha produït una destrucció d'ocupació molt important, que ha 

comportat que moltes persones hagin hagut de tramitar les prestacions en un període de 

temps curt, i, en tercer lloc, apunta que la situació tan complexa creada per la pandèmia ha 

obligat l'Administració a digitalitzar els processos en un temps rècord. En aquest context, 
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afegeix, s'han produït alguns retards, tot i que no tots són atribuïbles a l'Administració, sinó 

que alguns han tingut a veure amb la gestió que han fet les empreses que tramiten 

expedients. En tot cas, considera que han de poder donar resposta a totes aquestes persones 

que estan passant per una situació tan complicada.

Per aquestes raons, avança que el Govern acceptarà el prec, malgrat que després ho 

comunicarà formalment el tinent d'alcalde, amb la voluntat de sumar esforços per millorar 

aquesta qüestió. Per tant, faran arribar aquesta petició al Govern de l'Estat mitjançant la 

Delegació del Govern a Barcelona.

El Sr. Bou no sap si la situació és de col·lapse o de saturació, però en tot cas és una qüestió 

de semàntica. Tanmateix, apunta que la qüestió important és que s'ajudi aquestes persones.

El Sr. Collboni enuncia que s'accepta el prec.

Acceptat

19. (M1923/1444) Que el Govern Municipal posi a l'abast de membres del sector turístic de 

Barcelona interessats en recursos del programa "EU Next Generation" de la Unió Europea o 

d'altres fons impulsats per altres administracions, un servei d'acompanyament especialitzat 

que els guiï i assessori durant el procés d'obtenció d'aquests fons i la seva posterior 

justificació.

El Sr. Bou exposa que el turisme ha estat un dels sectors més castigats per la crisi econòmica 

derivada de la pandèmia. Comenta que en aquest moment només hi ha oberts el 28 % dels 

hotels de Barcelona i el sector preveu que no podrà començar a recuperar-se fins 

aproximadament mitjan maig de 2021. Moltes empreses d'aquest sector fa mesos que 

reclamen el suport de les administracions i, en aquest sentit, tots estan pendents de 

l'arribada del primer tram del programa de reconstrucció "EU Next Generation", de la Unió 

Europea. Aquest programa preveu destinar 140.000 milions d'euros a Espanya en els propers 

sis anys i entre 2021 i 2023 el Govern espanyol preveu executar-ne 72.000 milions. Apunta 

que la partida que el Govern central preveu destinar a turisme s'inclou en un gran apartat 

que té com a finalitat la modernització i digitalització del teixit econòmic i l'impuls de 

l'emprenedoria. Afegeix que la Generalitat espera poder gestionar una part important

d'aquestes ajudes per al turisme. A més a més, indica que a aquests fons europeus es 

podrien afegir altres recursos promoguts pel Govern central i per la Generalitat. Tanmateix, 

tots saben que el procés per a l'obtenció d'aquests fons sovint és llarg, desconegut i complex. 

Considera que les empreses ja tenen prou feina a suportar els tributs que els imposa 

l'Administració perquè a més a més hagin de patir aquest impost invisible que és la 

burocràcia.

Per aquestes raons, el seu grup demana que l'Ajuntament de Barcelona creï un servei 

especialitzat d'assessorament i guiatge per afrontar aquests processos i així es permeti que 

els emprenedors es puguin dedicar a l'activitat econòmica i a generar riquesa i ocupació, que 

és el que saben fer.

El Sr. Marcé confirma que els fons de la Unió Europea coneguts com a "Next Generation" 

seran fonamentals per aconseguir mantenir la competitivitat, l'ocupació i l'impuls econòmic 
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imprescindibles per garantir la continuïtat de l'estat del benestar. Suposa que el Sr. Bou es 

refereix als 750.000 milions que Europa destinarà a la recuperació postcovid, que s'inclou en 

un paquet global de 1,8 bilions d'euros per al període 2021-2027. Assenyala que aquest fons 

afectarà una gran quantitat d'iniciatives, que en alguns casos podran rebre directament els 

sectors privats i en altres, que no seran pocs, seran distribuïts a partir d'iniciatives 

relacionades amb propostes publicoprivades. Està d'acord que és imperatiu ajudar els 

diversos sectors per tal que hi puguin accedir amb major facilitat.

A continuació, comenta que Barcelona Activa ja té un servei, anomenat Ajuda al 

Finançament, que entre altres actuacions assessora les empreses per accedir a tota mena de 

fons de finançament. En aquests moments aquest servei s'ha reforçat de manera notable, 

ateses les circumstàncies i l'aparició d'aquests fons europeus. Subratlla que aquest servei va 

captar 117 milions d'euros en els darrers dos anys i 50 milions en el darrer any. En segon 

lloc, informa que la Primera Tinença d'Alcaldia ha creat un servei de coordinació de 

programes que potencialment es poden finançar amb fons europeus, molts dels quals 

s'hauran d'implementar amb col·laboradors privats. En tercer lloc, indica que des de la 

regidoria de Turisme s'ha començat a elaborar una llista de projectes que es poden finançar 

amb fons europeus, estan iniciant els contactes amb empreses i la proposta municipal es 

coordinarà amb la Generalitat i amb la Diputació de Barcelona, amb qui comparteixen 

estratègies turístiques. Indica que tothom està esperant que es concreti el marc normatiu 

estatal, que permetrà conèixer exactament el perímetre d'actuació, públic, privat o mixt.

En definitiva, considera que aquesta proposta és necessària i caldrà dotar-la progressivament 

de més recursos per facilitar un accés òptim als fons europeus, especialment quan tots saben 

que ni Espanya ni Catalunya no han obtingut històricament bones ràtios en matèria de 

finançament de pimes i en general del sector privat.

Per acabar, enuncia que s'accepta el prec i assegura que el Govern ja està treballant 

intensivament en aquesta proposta. Afegeix que l'activitat de suport al sector privat 

s'intensificarà paulatinament, perquè és imprescindible.

El Sr. Bou constata que el Govern ja ha obert tres vies importants i, per tant, agraeix 

l'acceptació del prec. En tot cas, espera que aquestes mesures no representin un cost 

addicional per a l'ajuntament perquè creu que ja hi ha estructures per dur-les a terme.

El Sr. Marcé puntualitza que accepta el prec no solament perquè el Govern ja està duent a 

terme aquestes actuacions, sinó també perquè considera que és oportú que es faci aquesta 

proposta i tot el consens que es pugui obtenir per treballar conjuntament en idees públiques i 

privades és positiu.

Acceptat

Del Grup Municipal Barcelona pel canvi:

20. (M1923/1433) Que l'Ajuntament de Barcelona acordi amb la Generalitat un pla de 

reobertura immediata del locals de d'hostaleria i restauració, respectant el toc de queda.

La Sra. Parera exposa que l'objectiu d'aquest prec és demanar a l'Ajuntament de Barcelona 

que exerceixi el lideratge que la Generalitat no està mostrant i que treballi per la reobertura 
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immediata de l'hostaleria i la restauració en condicions que els negocis sigui viables. Apunta 

que el Govern de la Generalitat ha llançat alguns globus sonda sobre plans de desescalada 

que no són realistes ni viables per al sector. Argumenta que l'activitat econòmica s'ha de 

desenvolupar en un marc clar i tan estable com sigui possible. Admet que en aquest moment 

és complicat tenir estabilitat, però opina que no hi ha un marc clar d'actuació i, a més a més, 

les decisions es prenen sense parlar amb el sector. Així, assenyala que la Generalitat canvia 

constantment les planificacions, no dialoga amb ningú i expliquen les mesures als mitjans de 

comunicació amb filtracions. Per tant, constata que s'està transmetent una imatge de 

descontrol terrible i sembla que no hi hagi cap pla ni tan sols a mitjà termini. Aquesta 

circumstància, afegeix, agreuja una situació que ja és molt greu perquè cada dia que els 

establiments romanen tancats se'n posa en risc la continuïtat.

En conclusió, demana que l'ajuntament comenci a treballar perquè la restauració pugui 

reobrir immediatament i que no s'hagi d'esperar fins al dia 23 de novembre.

El Sr. Collboni accepta el prec perquè afirma que el Govern municipal ja està treballant amb 

aquest objectiu. Han demanat als experts que quan se sàpiga en quines condicions podrà 

reobrir la restauració es faci amb realisme. Comenta que en algun d'aquests globus sonda es

diu que es permetrà obrir el 25 % de les terrasses, mesura que no té cap sentit perquè 

precisament se'n va permetre l'ampliació i la instal·lació de noves perquè són l'espai més 

segur. Més que limitar-ne la capacitat, per tant, s'hi ha de respectar la distància de seguretat, 

distància que tothom coneix. Considera raonable que en aquesta primera fase es limiti 

l'aforament a l'interior dels establiments al 50 %, però no es poden plantejar mesures que no 

són solucions. Insisteix, doncs, que en el globus sonda que es va llançar el dia anterior hi 

havia algunes mesures que són no-solucions i que poden complicar encara més la decisió 

d'obrir o no obrir un negoci, un espai cultural o una instal·lació esportiva.

D'altra banda, el Govern no ha entès perquè en els escenaris de desescalada que planteja el 

PROCICAT no es contempla en cap cas l'activitat firal, perquè considera que no té sentit i, a 

més a més, és un missatge nefast per a Fira de Barcelona en l'àmbit internacional. Comenta 

que l'ajuntament ha organitzat dos salons híbrids, amb les mesures de seguretat 

corresponents, que han funcionat perfectament.

En conclusió, insisteix que el Govern municipal fa aportacions amb lleialtat institucional, sense 

fer-ne publicitat, si bé per respondre als precs i a les proposicions n'han explicat algun cas. 

Tal com ha manifestat en un altre punt de l'ordre del dia, espera que es respecti el principi 

d'audiència perquè cada vegada que una mesura afecta un sector, com ha passat amb Fira de 

Barcelona, amb la restauració o de les esteticistes, se'ls escolti, perquè de vegades ells 

mateixos poden aportar propostes de solució. Considera que prendre les decisions des d'un 

despatx, tenint en compte un sol punt de vista, no és intel·ligent ni eficient i provoca la 

sensació de desgavell que s'està vivint aquests dies.

La Sra. Parera agraeix l'acceptació del prec i comparteix l'exposició que ha fet el Sr. Collboni. 

Apunta que el diàleg amb els afectats és bàsic, com també ho és el consens. denuncia que les 

mesures que signifiquen un tancament encobert no són acceptables, i això és el que passa 

amb la intenció de la Generalitat de permetre l'obertura d'establiments però amb condicions 

que fan que els negocis no siguin viables.
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A continuació, comenta que també es podria replantejar el toc de queda, perquè la mesura 

del Govern de l'Estat dona un marge perquè les autonomies n'estableixin l'hora de 

començament abans o després de les onze de la nit, i la Generalitat va optar per l'horari més 

restrictiu. Per tant, en aquell moment ja es veia que no es pensava en el sector de la 

restauració i que tenien la intenció de tancar-lo, perquè altrament no es fa un toc de queda a 

les deu de la nit.

En conclusió, demana reflexió i agraeix la predisposició del Govern municipal per ajudar 

aquest sector, que ho està passant molt malament.

Acceptat

d) Preguntes

Del Grup Municipal Esquerra Republicana:

21. (M1923/1454) A què destinarà el Govern municipal els recursos no exhaurits de gairebé 

un milió d'euros que havien d'incentivar rebaixes del lloguer als comerços afectats per la 

pandèmia mitjançant una rebaixa de l'IBI als respectius propietaris?

El Sr. Castellana intervé com a portaveu del Grup d'ERC. D'entrada, adverteix que la intenció 

d'aquesta pregunta no és criticar la mesura que s'hi esmenta, sinó intentar millorar l'acció del 

Govern. Tanmateix, comenta que en un debat anterior el Sr. Collboni ha criticat que la 

Generalitat no hagi fet autocrítica per algunes actuacions, però no ha esmentat que no s'ha 

aprovat l'ingrés mínim vital, que les prestacions d'atur no es donen des del 12 d'agost, les 

cues per regular la situació d'estrangeria o les condicions amb què s'han atorgat els crèdits 

ICO. No ha dit tampoc que la Generalitat ha establert línies importants de crèdit mitjançant 

l'Institut Català de Finances o els 30.000 ordinadors que arribaran a les escoles el mes d'abril, 

quan acabi el curs. Per tant, creu que tots s'han d'aplicar la humilitat que demanava el Sr. 

Collboni perquè quan s'equivoquen han de demanar disculpes.

El Sr. Collboni creu que no és correcte al·ludir a algú que no pot respondre, i menys si ho fa 

la persona que presideix la comissió.

El Sr. Castellana accepta el comentari. Entrant en la pregunta, recorda que el seu grup va 

proposar aquesta mesura per incentivar la rebaixa dels lloguers i, sense ànim de criticar-la 

però atès que no ha tingut l'èxit que esperaven, vol saber com s'han reorientat els recursos 

que finalment no s'han gastat per ajudar el sector del comerç, que està passant per una 

situació extremadament complicada que s'ha d'abordar.

La Sra. Ballarín explica que aquesta pandèmia és inèdita i les administracions han hagut 

d'inventar moltes iniciatives per intentar superar en aquest cas els efectes negatius que ha 

tingut en la petita economia de la ciutat. Així, tota l'Administració municipal ha treballat en 

l'àmbit del CECORE amb els sectors i els partits polítics. Assenyala que una de les inquietuds 

inicials, atès que una de les despeses fixes més importants que tenen els negocis és el 

lloguer, va ser elaborar mesures per intentar pal·liar aquesta situació. En aquell moment es 

va plantejar una rebaixa de l'IBI, però es va comprovar que no era possible perquè 

plantejava molts problemes negatius, i finalment varen articular una mesura que consistia a 

donar una subvenció fixa, que depenia de la rebaixa obtinguda en el lloguer i dels mesos que 
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s'havia aplicat. El Govern va entendre que aquesta era la millor manera de multiplicar els 

efectes d'aquests recursos públics. A més a més d'aquesta mesura, que varen intentar 

difondre mitjançant l'oficina d'atenció de BASA, Barcelona Activa i la Direcció de Comerç, 

varen oferir un servei de mediació per intentar que hi hagués més acords entre propietaris i 

llogaters.

Tot seguit, indica que el termini per sol·licitar aquesta subvenció es va acabar el dia 3 de 

novembre i informa que 350 establiments hi han concorregut, quantitat que no troben 

menyspreable tot i que els hauria agradat que n'haguessin estat més. En tot cas, volen 

mantenir aquesta mesura per a l'exercici de 2021 i hauran d'estudiar com es pot adaptar.

Pel que fa als recursos que han sobrat, es redirigiran a altres subvencions que han tingut més 

èxit, com ara la relativa a la digitalització, que ha obtingut una acollida molt positiva i activa 

en el sector del comerç. També comenta que hi havia un petit dèficit pel que fa a les normes 

de seguretat i de distància social per a la campanya de Nadal, i segurament hi destinaran una 

part d'aquests recursos. Finalment, també en destinaran a la reactivació del centre de la 

ciutat.

El Sr. Castellana agraeix la resposta. Comenta que el seu grup ha analitzat per quina raó 

aquesta mesura no ha acabat de tenir èxit i han arribat a la conclusió que segurament és 

complicat donar un incentiu que faci atractiva aquesta ajuda. De fet, apunta que el decret de 

la Generalitat que permet aplicar de forma legal la clàusula rebus sic stantibus segurament fa 

que aquesta ajuda no tingui sentit en aquest moment. En tot cas, considera que la 

reorientació que s'està donant a aquests recursos en àmbits com la digitalització o la 

seguretat és encertada, perquè aquests són elements transcendentals per al present i per al 

futur del comerç.

Es dóna per tractada

Del Grup Municipal Junts per Catalunya:

22. (M1923/1456) Quines mesures de suport (línies d'ajuts, assessorament per part de 

Barcelona Activa, etc.) pensa dur a terme el govern municipal per donar suport a les 

iniciatives de repartiment a domicili o "delivery social" que han sorgit a molts barris de 

Barcelona?

La Sra. Munté exposa que la pandèmia ha comportat períodes de tancament forçós dels 

comerços i el servei a domicili s'ha consolidat com l'única via per continuar venent els 

productes. Apunta que algunes plataformes dominen aquest mercat, que cobren comissions 

importants i generen molts debats sobre la precarietat del personal contractat, però també 

han aparegut alternatives a aquestes grans plataformes.

(A causa de problemes de connexió, el president resol que es continuï amb el l'ordre del dia i 

aquest punt es reprèn després de tractar el punt 23.)

La Sra. Munté torna a dir que com a alternativa a les grans plataformes han aparegut serveis 

de repartiment a domicili amb vocació social en associacions de veïns, de botiguers i entitats 

del tercer sector, en diversos barris de Barcelona. Aquestes iniciatives, afegeix, són 

innovadores però no tenen suport de l'Administració i funcionen gràcies al treball voluntari i a 
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la col·laboració econòmica de diverses entitats i associacions. Per tant, apunta que aquestes 

iniciatives representen un contrapunt a les grans plataformes, que en el futur poden generar 

projectes laborals i, atès que són projectes molt locals, comporten una disminució de la 

mobilitat perquè es redueix la distància de transport i utilitzen mitjans de transport 

absolutament sostenibles.

A continuació llegeix el text de la pregunta.

La Sra. Ballarín comenta que no la deixen de sorprendre mai les iniciatives ciutadanes i 

associatives que apareixen a Barcelona en moments de necessitat, com ha passat en el cas 

del repartiment social a domicili. Informa que a Ciutat Vella hi ha el servei de distribució Obre 

la porta al comerç del barri per facilitar el repartiment de productes dels comerços. Aquest 

servei el presten joves que cerquen la primera feina. Aquesta, afegeix, ha estat una iniciativa 

del Banc de Recursos Mancomunats de Ciutat Vella i té el suport de Barcelona Activa, del Pla 

de barris del Raval Sud i del Gòtic Sud.

A l'Eixample l'ONG De Veí a Veí i les agrupacions de botiguers de Sant Antoni i els Encants de 

Sant Antoni varen impulsar la plataforma Compro al barri, a la qual el Consell de Districte 

dona suport mitjançant campanyes de difusió en línia.

Al districte de les Corts hi ha un servei de repartiment a domicili en fase de proves, que duu a 

terme l'empresa d'economia social Associació de les Corts per la Inserció Laboral, la qual 

treballa amb persones amb discapacitat i dona serveis a comerços de les quatre associacions 

de l'eix de Sants, Mirall de Pedralbes, Les Corts Comerç 08028 i el Cor de les Corts. En aquest 

districte les entitats estan assumint una part del cost fins a la campanya de Nadal i el districte 

ha assumit el cost de 350 cartells i de 3.000 fulls volanders.

El Districte d'Horta-Guinardó també dona suport a una prova pilot que es fa amb l'empresa 

d'inserció Passar Via, del Carmel, per fer repartiment franc d'aliments del comerç del barri. Es 

dona prioritat a les persones amb dificultats econòmiques i de mobilitat. Fins al 31 de gener 

de 2021 l'Administració n'assumeix el cost.

Finalment, a Nou Barris hi ha diferents iniciatives en fase embrionària, la més consolidada de 

les quals és la que impulsa la Fundació Pare Manel, que mitjançant la cooperativa La 

Perifèrica distribueix la compra del mercat de Montserrat. Inicialment va rebre una subvenció 

per posar-la en marxa i en aquests moments també rep un ajut del districte, que en fa 

difusió.

A continuació, assenyala que les iniciatives que ha esmentat són les que l'ajuntament ha 

detectat i compten amb el suport de la xarxa de Barcelona Activa en matèria 

d'assessorament, acompanyament, formació i suport a la digitalització.

D'altra banda, pel que fa al mercat web que estan dissenyant amb les federacions 

d'associacions comercials, indica que es tindran en compte aquestes experiències per tal 

d'incloure-les-hi.

La Sra. Munté agraeix l'explicació de la Sra. Ballarín. El seu grup coneix les iniciatives que 

s'han esmentat, com també la xarxa de suport mutu de Porta i altres xarxes de suport veïnal 

que es varen constituir les primeres setmanes del confinament, moltes de les quals continuen 
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actives. Considera que aquest suport és imprescindible i demana que no minvi, sinó que 

s'incrementi, tant en termes econòmics com d'assessorament, amb la participació de 

Barcelona Activa. Creu que aquests projectes són un tresor per a la ciutat, que han aparegut 

en moments de gran dificultat per a molta gent i que generen un efecte triplement positiu, 

perquè impliquen l'existència d'una xarxa social molt potent, perquè en molts casos ocupen 

persones amb dificultats i perquè tenen un impacte positiu sobre la mobilitat a la ciutat.

En conclusió, anima el Govern a continuar donant un suport específic a totes aquestes 

iniciatives.

Es dóna per tractada

Del Grup Municipal Barcelona pel canvi:

23. (M1923/1432) Quin és el deute actualitzat que té la Generalitat amb el consistori i quins 

mecanismes s'han dut -i es duran- a terme per garantir-ne el cobrament?

La Sra. Parera llegeix el text de la pregunta. Assenyala que se sol informar sobre aquesta 

qüestió amb una certa periodicitat, normalment cada mes o cada dos mesos, però constata 

que no en tenen dades des del mes de maig.

El Sr. Martí Grau recorda que l'any 2016 es va signar per primera vegada un conveni per 

regularitzar aquesta situació. En aquell moment hi havia un deute corresponent a exercicis 

anteriors de 61 milions d'euros i amb el deute viu d'aquell mateix any el deute arribava fins a 

113 milions. A més a més, hi havia altres deutes que no eren consignats al pressupost, de 

manera que el deute real encara era més elevat. Puntualitza que no s'hi incloïa el deute 

ciutadà, que en aquesta sessió també ha esmentat el Sr. Sierra, sinó que es refereix al deute 

institucional. Informa que al venciment del conveni, el mes de desembre de 2019, el deute 

era de 66 milions d'euros, dels quals solament 15,5 milions corresponien a exercicis anteriors, 

dada que considera important. En aquest moment, el deute real és de 68 milions d'euros, 

però destaca que el deute corresponent a exercicis anteriors solament és de 12 milions. La 

xifra que ha esmentat de 68 milions d'euros correspon al 30 de setembre i no inclou el primer 

pagament, de 12 milions d'euros, de la partida de les escoles bressol, pagament que deixaria 

el deute en 56 milions. A més a més, afegeix que és probable que hi hagi altres ingressos. 

Apunta que normalment el deute de la Generalitat oscil·la entre 15 milions i 70 milions 

d'euros, en funció de les dates de venciment. Per tant, indica que són dins de la normalitat, 

encara que just en el moment que es formula aquesta pregunta hi ha un pic del deute una 

mica més elevat. El Govern va seguint aquesta qüestió i considera que el més important és 

que aquest deute no es vagi acumulant.

Un aspecte diferent, en el qual no vol entrar perquè no és motiu de la pregunta, és la 

quantitat de recursos de la Generalitat que s'inverteixen a la ciutat de Barcelona, ja sigui 

mitjançant els consorcis culturals o dels consorcis establerts a la Carta municipal. Aquest és el 

que anomenen deute ciutadà i comenta que ha anat augmentant i encara no s'ha recuperat la 

situació que hi havia abans de la crisi de 2008. Per tant, hi han de continuar insistint. Espera 

que l'any 2021 s'hi pugui arribar, i fins i tot que aquesta inversió es pugui superar 

lleugerament, tal com van les negociacions, però insisteix que el Govern municipal no està 
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gens satisfet del compromís que tenen els pressupostos de la Generalitat respecte de la ciutat 

de Barcelona.

La Sra. Parera agraeix les dades. Creu que és evident que l'ajuntament avança diners per 

compte de la Generalitat, capteniment que considera correcte, però adverteix que els diners 

d'Europa poden arribar abans que els de la Generalitat, perquè els pagaments es van 

retardant. Per tant, insisteix que l'ajuntament ha de fer tot el que sigui al seu abast per 

garantir que els deutes de la Generalitat es vagin liquidant, especialment en aquest moment. 

Apunta que s'insta constantment el Govern de l'Estat a prendre mesures, però han de 

treballar amb l'Administració autonòmica per tal d'actualitzar els temes pendents.

El Sr. Martí Grau replica que el Govern municipal segueix aquesta qüestió quotidianament i 

per aquesta raó separen els temes diferents, perquè com saben aquells que han estat 

responsables de la gestió econòmica d'una empresa, una qüestió és el deute d'anys anteriors, 

que es va acumulant i és el més preocupant perquè pot passar que no s'arribi a cobrar mai, i 

una altra qüestió són els deutes constants, que oscil·len en funció dels pagaments, de 

signatura de convenis o d'altres circumstàncies. En conclusió, apunta que en aquest moment 

la situació s'ha normalitzat, si bé una altra qüestió són les aportacions que fa la Generalitat 

en el conjunt de la ciutat.

Es dóna per tractada

e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup

Del Grup Municipal Esquerra Republicana:

24. (M1923/1451) Que s'informi de l'estat d'execució de la Proposició atès a la Comissió 

d'Economia i Hisenda en data 17 de setembre de 2019 amb el següent contingut: (M1923/78) 

Instar al Govern municipal a constituir, en el termini d'un mes, un grup de treball format pels 

grups municipals i els agents implicats per elaborar una proposta de taxa municipal d'ús del 

domini públic a les plataformes de comerç electrònic en un termini aproximat de 6 mesos. La 

totalitat de la seva recaptació es destinarà a polítiques de foment del comerç de proximitat.

El Sr. Castellana intervé com a portaveu del Grup d'ERC. Exposa que han parlat 

reiteradament sobre la taxa de l'última milla, mesura que es va proposar el setembre de 2019 

i que es va aprovar en aquesta mateixa comissió, també es va incloure a l'acord de 

pressupostos de 2020 i s'han formulat diversos seguiments sobre aquesta qüestió. Per tant, 

creu que no cal insistir en l'argumentació, però comenta que el negoci electrònic, sovint no 

vinculat al petit comerç sinó a les poques grans corporacions, que generen un mercat 

oligopòlic i pràcticament monopolista en l'àmbit de la venda en línia, està creixent 

acceleradament arran de la situació creada per la pandèmia i per les mesures restrictives que 

malauradament es varen haver de prendre la darrera primavera i també, tot i que amb 

intensitat menor, aquesta tardor. Per tant, creu que és important que es pugui aplicar la 

fiscalitat a les grans corporacions de venda electrònica. Pregunta, doncs, com està aquesta 

qüestió.

La Sra. Ballarín opina que si hi ha cap iniciativa que té consens entre el petit comerç i la 

restauració de Barcelona segurament és aquesta, que té l'objectiu que les grans plataformes, 
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que tenen les instal·lacions fora de la ciutat i no contribueixen de cap manera a l'economia 

local i no hi tributen, puguin contribuir d'alguna manera. Assenyala que aquest objectiu forma 

part de l'acord de govern i que es va aprovar una iniciativa d'ERC en aquest sentit, amb el 

compromís que el Govern començaria a treballar fermament per presentar formalment 

aquesta ordenança. Assegura que hi han estat treballant, ja han explicat els problemes que 

varen sorgir i apunta que bàsicament s'ha de trobar l'encaix jurídic d'aquesta mesura pel que 

fa a la mobilitat i a la utilització de l'espai públic. El Govern va demanar un estudi i, després 

d'alguns problemes, dos experts de la Universitat Autònoma de Madrid ha treballat durant els 

darrers mesos en els aspectes jurídics i ja tenen un esborrany pràcticament enllestit, que s'ha 

de contrastar amb els serveis de Mobilitat de l'ajuntament. Es compromet a compartir les 

conclusions d'aquest estudi, quan sigui acabat. El Govern vol que sigui una taxa que la ciutat 

la senti com a pròpia perquè saben que aquesta lluita no serà fàcil, atès que hi ha molts 

interessos perquè aquesta mesura no tiri endavant. Així, doncs, es vol fer de la millor manera 

possible i insisteix que la fase de configuració jurídica és molt avançada.

El Sr. Castellana diu que el seu grup és plenament conscient que els aspectes d'innovació 

fiscal són complicats i en aquest cas també hi ha associat un concepte de justícia per a la 

resta del comerç. Atès que l'elaboració d'aquesta norma ja és molt avançada, pregunta si s'ha 

plantejat cap calendari de treball.

Per acabar, agraeix les explicacions que ha donat la Sra. Ballarín i adverteix que seguiran 

aquesta qüestió amb molt d'interès.

La Sra. Ballarín comenta que properament se celebrarà una reunió amb els experts per 

debatre els temes que s'hagin d'aprofundir més. Creu que en el termini d'un mes podran 

presentar aquests treballs inicials.

Es dóna per tractat

Del Grup Municipal Junts per Catalunya:

25. (M1923/1455) Que el govern municipal informi sobre l'estat d'execució del prec acceptat 

a la Comissió d'Economia i Hisenda del 17 de juny de 2020, amb el següent contingut: 

(M1923/959) Que el govern municipal apliqui fins a final d'any una bonificació significativa als 

cànons dels concessionaris del mercats Encants-Fira de Bellcaire, Encants de Sant Antoni i 

Dominical de Sant Antoni, i que els ajorni el pagament de cànons previst per principis de 

juliol.

La Sra. Munté recorda que el mes de juny proppassat el seu grup va presentar un prec 

relacionat amb els tres mercats no alimentaris de Barcelona, que van romandre tancats 

durant tot el període del primer estat d'alarma. En aquell prec demanaven una bonificació 

significativa dels cànons dels concessionaris d'aquests mercats i l'ajornament del pagament 

del cànon previst per a començament de juliol. Aquest prec va ser acceptat i en aquest 

moment volen fer-ne el seguiment perquè s'ha incomplert allò que s'hi demanava i que va ser 

acceptat. Així, indica que el Govern es va comprometre a bonificar els cànons fins a final 

d'any, però aquesta bonificació no s'ha produït. Remarca que a començament d'octubre es va 

passar el rebut del tercer trimestre, el mes de novembre es passa el rebut del primer 

trimestre, i entre final de desembre i començament de gener de 2021 es passarà el rebut del 
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quart trimestre, de manera que en el termini de tres o quatre mesos els cobraran tres rebuts 

trimestrals. Creu que això no es pot qualificar d'abaixada de la càrrega impositiva que el 

Govern es va comprometre a fer, sinó que contràriament aquests pagaments es concentren 

en els pitjors mesos pel que fa a la facturació d'aquests concessionaris.

D'altra banda, assenyala que aquests mercats no tenen cap concreció sobre el destí de la 

partida pressupostària de 250.000 euros que s'havien de destinar als mercats no alimentaris. 

A més a més, els varen dir que s'haurien de fer càrrec de la despesa que suposa el sistema 

de control d'accessos, quan aquesta despesa era contemplada en aquesta partida de 250.000 

euros que ha esmentat.

Per tant, volen saber el perquè d'aquest incompliment en la bonificació dels cànons, perquè 

no entenen el concepte que té el Govern municipal de l'activitat econòmica i de les facilitats 

que ha de donar per al sosteniment de negocis tan importants per a la ciutat com són els 

mercats no alimentaris.

La Sra. Ballarín no està d'acord que el Govern hagi incomplert els seus compromisos, tal com 

han explicat reiteradament. De vegades se sent desesperada si no aconsegueix transmetre la 

feina que fa el Govern. Afegeix que al Consell Rector de l'IMM es va explicar aquesta qüestió i 

ara ho tornarà a fer, però creu que és força inútil perquè el Grup de JxCat ja ha pres la 

decisió de fer d'aquesta qüestió tema de debat polític, quan realment no és així. Li sap greu 

perquè els mercats no alimentaris han passat per circumstàncies difícils però, com se sap, 

han tingut i tenen el suport de l'IMM per tirar endavant.

Dit això, apunta que la remesa de rebuts corresponents al primer trimestre de 2020, període 

en el qual els mercats varen obrir durant un temps, i que s'havien de cobrar el mes de març, 

es va ajornar automàticament al 3 de juliol i posteriorment s'ha ajornat fins al 2 de 

novembre. Per tant, constata que s'ha fet un ajornament i no entén per què el grup 

proposant manté el contrari.

Pel que fa als cànons, assenyala que no són una taxa, que arriba a l'ajuntament, sinó que 

s'estableixen per pagar diferents serveis que es presten a aquests mercats. Els cànons que 

els mercats no alimentaris havien d'haver pagar d'abril a desembre en condicions normals 

eren de 681.716,55 euros. Atès que a partir del mes d'abril no s'hi han incorporat alguns 

conceptes, que en total sumen 474.029,62 euros, la rebaixa ha estat del 69,53 %. Per tant, 

constata que hi ha hagut una rebaixa del cànon. Recorda que el Govern municipal es va 

comprometre a fer una rebaixa significativa i, per tant, hi ha hagut despeses pel valor que ha 

esmentat que no s'han facturat als paradistes.

La Sra. Munté replica que els qui estan desesperats són els concessionaris dels mercats. 

Puntualitza que no es tracta d'ajornaments sinó de bonificacions, tal com indica la literalitat 

del prec que es va presentar el seu grup el mes de juny proppassat, que va ser acceptat. 

Suggereix que el problema del Govern és que va acceptar el prec sense saber què 

comportava o sabent que no complirien el compromís. Insisteix que es demanava una 

bonificació significativa dels cànons. En aquesta ocasió no estan discutint sobre el concepte 

de cànon, qüestió que poden debatre un altre dia, de manera que critica que el Govern no 

respongui a allò que pregunta el seu grup i que no compleixi els compromisos que adquireix 

quan accepta un prec.
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Es dóna per tractat

VI) Mocions

VII) Declaracions Institucionals

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 21.04 h.
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